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 پـایـان شـوک به اقتصاد؟  
گروه اقتصادی: بودجه پیشنهادی دولت در حالی در ابتدای آبان 
تحویل نمایندگان مجلس داده شــده که بر خلاف اهداف برنامه 
هفتم توســعه به جای رشــد اقتصادی ۸ درصدی، دولت هدف 
خویش را رسیدن به رشدی در حدود ۴ درصد اعلام کرده است. 
همچنیــن بــا وجود تاکید برنامــه هفتم بر کاهش نرخ تورم و به 
سمت تک رقمی شدن رفتن آن، دولت پیش بینی کرده که تورم 
در پایان ۱۴۰۴ در مدار ۳۰ درصدی باقی می ماند.حسین رجب 
پور، کارشــناس اقتصاد توسعه، درباره اشاره های مقامات دولتی 
در زمینه افزایش نرخ حامل های انرژی و احتمال تحمیل شوکی 
دیگر، به خبرآنلاین گفت: »چیزی که به نظر می رسد این است 
که دولت جدید در پی این نیست که شوک وارد کند. یعنی حتی 

وقتــی بــه دنبال افزایش نــرخ حامل های انرژی هســتند هم 
نمی خواهند به نحوی این اقدام را انجام دهند که به اقتصاد شوکی 
تازه تحمیل شود.«این دانش آموخته دانشگاه علامه طباطبایی 
افزود: »حتی اگر به اظهاراتی که مقامات دولتی در مورد افزایش 
نرخ حامل های انرژی توجه کنیم هم به وضوح مشهود است که 
آنها در پی تحمیل یکباره افزایش قیمت ها نیستند و اگر هم قصد 
افزایش قیمت باشــد آن را به یکباره اعمال نمی کنند.«به گفته 
این کارشــناس اقتصاد توســعه از آنجایی که تحمیل شــوک به 
اقتصادها هزینه های زیادی در پی دارد، تحمیل نکردن شوک به 
اقتصاد از تشــدید بحرانها می تواند جلوگیــری کند.وی درباره 

چشم انداز بودجه ۱۴۰۴ که رشد اقتصادی حدود ۴ درصد و...

کارشناس اقتصادی: حتی اگر قیمتها بالا برود هم بعید است شوکی تازه تحمیل کنند

فرشید پورحاجت
 دبیرکل انبوه سازان ایران

 کاهش اثرگذاری
 وام مسـکن

مهدی سوری
 کارشناس بازار سرمایه 

محمود خاقانی
کارشناس انرژی 

تحولات نفتی 
پس از حضور دوباره ترامپ

عضو هیات نمایندگان اتاق تهران در گفتگو 
با »نقش اقتصاد« تاکید کرد

لزوم اصلاح نگرش رانتی 
در اقتصاد کشور

»نقش اقتصاد« گزارش می دهد؛ 

 پالس های هشدارِ جدی 
به حوزه مسکن  ایران

گرانی ۳۵ درصدی کالای اساسی 
دربودجه 1404؛

 یارانه نقدی زیاد نشد

علی لاریجانی: 

 برجـام قبـلی 
وحی منزل نیست

سورپرایز مجلس برای 
بازنشستگان

سخنگوی کمیسیون تلفیق مجلس در گفتگو با »نقش اقتصاد« مطرح کرد

مصوبات کلیدی کمیسیون تلفیق برای 
حمایت از معیشت و توسعه زیرساخت ها

مهاجرت ۲۵ درصدی اساتید در چند سال اخیر

یر علوم از آمار بالای مهاجرت اساتید:  ابراز نگرانی وز

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
1404 از اتمام بررسی بخش درآمدی و آغاز 
بخش هزینه ای لایحه خبر داد و به تشریح 
مصوبات کلیدی این کمیسیون، از جمله 

تخصیص ارز ترجیحی، کاهش تعرفه های 
وارداتی و حمایت از حقوق بازنشستگان 

پرداخت.به گزارش »نقش اقتصاد« رحیم 
زارعی، در تشریح مصوبات این کمیسیون 

اعلام کرد که بررسی بخش درآمدی ...
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ولی الله سیف
رئیس اسبق بانک مرکزی 

 آثار زیان بار ناترازی بانک ها
 در اقتصاد کشور

سیاست های شکست خورده 
ارز چند نـرخی

5 4 8 7

 نوبت دوم

روابط عمومي شرکت توزیع نیروي برق شمال استان کرمان

شــركت توزيع نیروي برق شــمال اســتان كرمان )سهامی خاص( در نظر دارد فعالیت های مربوط به طراحی ، تامین  تجهیزات، احداث، راه اندازی مطابق با استاندارد به 
صورت كلید در دســت ، انجام تعهدات دوره تضمین و خدمات پس  از فروش نیروگاه برق خورشــیدی  به ظرفیت 125 كیلووات حوزه عملیاتی خود را  بصورت مناقصه 

عمومي دو  مرحله اي و از طريق سامانه تداركات الکترونیکي دولت )ستاد( به شرح جدول و اطلاعات زير به پیمانکاران واجد صلاحیت واگذار نمايد.

فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای 

       منطقه عملیاتی       موضوع مناقصهشماره مناقصه
 مبلغ ضمانت نامه

 شركت در فرايند ارجاع
كار  )ريال(

 شماره فراخوان در
سامانه ستاد

1403-101
 طراحی ، تامین  تجهیزات، احداث، راه اندازی مطابق با

 استاندارد به صورت كلید در دست ، انجام تعهدات دوره
 تضمین و خدمات پس  از فروش نیروگاه برق خورشیدی  به 

ظرفیت  125 كیلو وات

 شركت توزيع نیروی برق
3،050،000،0002003005630000163شمال استان كرمان

1- با توجه به اينکه تهیه كالا و اجراي عملیات نصب و راه اندازي بر عهده پیمانکار میباشد لذا شركت هايي میتوانند در مناقصه شركت كنند كه در لیست پیمانکاران 
مورد تائید سازمان ساتبا ) سازمان انرژي هاي تجديدپذير ايران ( قرار داشته باشند.

2-شــركت كنندگان در مناقصه الزاما بايســتی در ســامانه تداركات الکترونیکي دولت )ستاد( به آدرس )www.setadiran.ir( ثبت نام و نسبت به تهیه ، تکمیل و 
ارسال  اسناد از طريق سامانه مذكور اقدام نمايند.

3- تاريخ انتشار مناقصات در سامانه ستاد : از ساعت 08:00 صبح روز دوشنبه  به تاريخ  1403/08/28 میباشد.
4- آخرين مهلت واريز وجه و دريافت اسناد مناقصه از سامانه : حداكثر تا ساعت 17 روز يکشنبه به تاريخ 1403/09/04

5-  آخرين مهلت بارگذاري اســناد و پیشــنهاد قیمت در ســامانه ستاد و ارائه اصل ضمانت نامه شركت در فرايند ارجاع كار حداكثر تا ساعت 8:00 صبح روز بازگشايی 
مورخ 1403/09/19

6- زمان و محل بازگشايی پاكات مناقصه از طريق سامانه ستاداز ساعت 11:00 ظهر روز دوشنبه مورخ 1403/09/19
7- شركت توزيع نیروي برق شمال استان كرمان در رد يا قبول يك يا كلیه پیشنهادات مختار مي باشد .

8-حضور پیشنهاد دهندگان در جلسه با ارائه معرفی نامه و كارت شناسائي بلامانع میباشد .
9- مناقصات به صورت دو مرحله ای مي باشند و ساير جزئیات ، شرايط و الزامات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.  

10- اطلاعات تماس مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بیشــتر در خصوص مناقصات : كرمان- خیابان خواجوي كرماني - خیابان توانیر - شــركت توزيع نیروي برق 
شمال استان كرمان - ساختمان شماره 4 - اداره تداركات و قرادادها  -  تلفن -03432520003               

11 - كلیه مراحل برگزاري مناقصات از طريق درگاه ســامانه تداركات الکترونیکي دولت )ســتاد( به آدرس )www.setadiran.ir( انجام خواهد شد .اطلاعات تماس 
دفاتر ثبت نام در سايت سامانه مذكور بخش ثبت نام/پروفايل /تامین كننده /مناقصه گر موجود میباشد.

ضمنا اين آگهي عینا در سايت هاي اينترنتي به شرح زير در دسترس میباشد.
سايت اينترنتي اين شركت به آدرس : www.nked.co.ir  مي باشد 

شبکه اطلاع رساني معاملات توانیربه نشاني www.tavanir.org.ir مي باشد
پايگاه ملي اطلاع رساني مناقصات HTTP://iets.MPORG.IR مي باشد 

زمان انتظار برای خرید مسکن در کشورهای دیگر چقدر است

تسهیلات حلقه مفقوده خرید خانه در ایران

اگرچه بازار مسکن مدت زیادی را در رکود سپری کرده 
و خبری از معاملات در این بازار نیست اما خرید خانه 
همچنان برای بســیاری از مردم، یک آرزو اســت. در 
حالی  که طبق اســتانداردهای جهانی قیمت مسکن 
باید در بعد درآمد ســالانه افراد بگنجد، در ایران این 
قیمت به شکل بی سابقه ای، از درآمد خانوارها پیشی 
گرفته و خرید خانه را برای بسیاری از اقشار جامعه را 
بــه یک رؤیای دســت نیافتنی تبدیل کرده اســت؛ 
به طوری که تهران با نســبت قیمت مســکن به درآمد 
۳۸ برابری، در رتبه چهارم جهانی از لحاظ ســختی 
خریــد خانه قرار گرفته اســت. ایــران نیز در جایگاه 

دوازدهم سختی خرید مسکن در جهان قرار دارد.
بررسی وضعیت بازار مسکن نشان می دهد که نسبت 
قیمت مسکن در ایران به شدت از شاخص های جهانی 
فاصله گرفته اســت.طبق آمار و دادهای منتشر شده 
در numbeo که به بررســی جدیدترین داده های 
اقتصادی کشورها و محاسبه هزینه زندگی در سراسر 
جهان می پردازد، نســبت قیمت مسکن به درآمد، در 
کشورهای توسعه یافته کمتر از ۱۰ برابر درآمد سالانه 
خانوار اســت؛ به طوری که حتی در برخی از کشــورها 
این مقدار بین دو تا سه برابر اعلام شده است.با این حال 
در ایران این مقدار به رقم ۲۳.۴ برابر رســیده اســت. با 
این وجود در کشــورهای همســایه به ویژه کشورهای 
حاشــیه خلیج  فارس این شاخص بسیار کمتر است؛ 
به طوری که عمان با ۲.۹ برابر رتبه آخر این فهرست را 
در اختیار دارد.نسبت قیمت مسکن به درآمد حتی در 
کشــورهای پیشــرفته ای مانند آمریکا به ویژه ایالت 
)شهر( نیویورک که همیشه به عنوان یکی از گران ترین 
شهرهای جهان شناخته می  شود، به مراتب بسیار کمتر 
از ایران است؛ به طوری که ایالت نیویورک تقریباً ۱۰۰ 
پله با ایران فاصله دارد و نشان دهنده آن است که قدرت 
خرید خانه در این شــهر نســبت بــه ایران وضعیت 

مناسب تری دارد.
تهران چهارمین شهر جهان از لحاظ سختی خريد  ��

خانه است
بررســی های انجام شده از سایت numbeo نشان 
می دهد شــهر آدیس آبابا در کشــور اتیوپی با شاخص 
۵۴.۲ برابری قیمت مسکن به درآمد، در رتبه اول این 
فهرست قرار گرفته است.جایگاه دوم، متعلق به شهر 
دوآلا از کشور کامرون با ۴۸.۳ برابر و جایگاه سوم نیز 
شــهر کلمبو در کشور سری لانکا با ۴۲.۷ برابر نسبت 
قیمت مسکن به درآمد است.رده چهارم این لیست به 
تهران با شاخص ۳۸.۱ برابری تعلق دارد و رتبه پنجم 
نیز در اختیار شانگهای چین با ۳۷.۲ برابر نسبت قیمت 
مسکن به درآمد است.۱۴ شهر پایانی این لیست متعلق 
به ایالات متحده آمریکاســت و رتبه آخر آن به شــهر 
دیترویت واقع در ایالت میشیگان با شاخص ۱.۲ برابر 
اختصاص  دارد؛ به عبارت دیگر، شهروندان این شهر 

بــه طــور میانگین بــا ۱.۲ برابر درآمد ســالیانه خود 
می تواننــد خانــه بخرند.گفتنی ســت، نیویورک که 
به عنوان یکی از گران ترین شــهرهای جهان شناخته 
می شود، در رتبه ۱۰۳ با نسبت قیمت مسکن به درآمد 
۱۳ برابری قرار دارد.این بدان معناست که شهروندان 
تهرانی با ۳۸ برابر درآمد ســالیانه خود، با فرض ثابت 
مانــدن قیمت ها و هیچ گونه هزینــه اضافه دیگری، 
می تواننــد خانه بخرند. درصورتی کــه این مقدار در 
شهرهای گران جهان و حتی کشورهای حاشیه خلیج 
فارس بسیار کمتر است. به عنوان مثال شهر ریاض در 
عربستان سعودی با شاخص ۲.۸ برابری در رتبه ۲۵۷ 
قرار دارد.بررســی کلی بازار مســکن کشورها نشان 
می دهد، ســوریه با ۱۱۲ برابر نسبت قیمت به درآمد، 
در جایگاه اول جهانی از نظر دور از دسترســی بودن 
خرید مســکن قرار دارد. جایگاه دوم متعلق به اتیوپی 
با ۵۰.۳ برابر، رتبه سوم کوبا با ۴۷.۸ برابر و همچنین 
رده چهارم و پنجم متعلق به کامرون و ســری لانکا به 

ترتیب با ۴۷.۸ برابر و ۴۳.۲ برابر است.
همچنین کشــور نپال در مرتبه ششــم، هنگ کنگ 
)چین( در رده هفتم، چین در جایگاه هشــتم، تایلند 
نهم و فیلیپین در رتبه دهم قرار دارند. گفتنی اســت 
ایران با ۲۳.۴ برابر نســبت قیمت مسکن به درآمد در 

جایگاه دوازدهم این لیست قرار دارد.
تسهیلات نامتناسب بانکی، بازار مسکن ايران را از  ��

دسترس خارج كرده است
قیمت هر مترمربع برای خرید آپارتمان در کشورهای 
مختلف تفاوت بســیاری دارد این رقم در هنگ کنگ 
به بیش از ۲۸ هزار دلار و در نیویورک نیز به ۱۷ هزار 
دلار می رسد؛ اما سؤال اینجاست که اگر قیمت مسکن 
در این کشورها بیشتر از ایران است، چرا ایران، به ویژه 

شهر تهران در رتبه های بالاتر قرار دارند؟
مقايسه مسکن متر مربع ��

علت این موضوع درآمد پایین نسبت به تورم و شرایط 
بسیار سخت و غیرقابل دسترس بودن وام های مسکن 
است. زیرا نسبت وام مسکن به عنوان درصدی از درآمد 
در ایران معادل ۵۲۶.۷ درصد است در حالی که شاخص 

مقرون به صرفه بودن آن تنها ۰.۲ است!
درآمد پايین مــردم، خريد خانه را به رويا تبديل  ��

كرده است
در این میان، قیمت هر متر مربع مسکن در کشورهای 
همسایه به ویژه کشورهای حاشیه خلیج فارس تفاوت 
چندانــی بــا قیمت ها در ایران نــدارد. به عنوان  مثال 
متوسط قیمت هر متر مربع در مرکز کشور عربستان 
ســعودی حدوداً ۱۶۶۹ دلار و میانگین حقوق خالص 
ماهانه )بعد از کسر مالیات( حدوداً ۲۲۲۳ دلار است. 
همچنین نرخ بهره وام مســکن برای ۲۰ ســال با نرخ 
ثابت ســالانه چهار درصد اســت.در حالی که متوسط 
درآمد خالص ماهانه در ایران )بعد از کسر مالیات( تنها 
۲۶۷ دلار و نرخ بهره وام مســکن به فرض ۲۰ ســاله 

بودن، سالانه ۲۲ درصد است.
دوره انتظار عمانی ها برای خريد خانه تنها 3 سال  ��

است
گفتنی اســت، قیمت هر متر مربع مســکن در مرکز 
کشور عراق حدوداً ۱۱۰۰ دلار و میانگین حقوق خالص 
ماهانه )بعد از کســر مالیات( حدوداً ۵۱۳ دلار اســت. 
همچنین نرخ بهره وام مســکن برای ۲۰ ســال با نرخ 

ثابت سالانه ۹ درصد است.
قیمت هر متر مربع مسکن در مرکز کشور کویت حدوداً 
۵۳۱۶ دلار و متوســط حقــوق خالص ماهانه )بعد از 
کسر مالیات( حدوداً ۳۰۳۹ دلار است. همچنین نرخ 
بهره وام مسکن برای ۲۰ سال با نرخ ثابت سالانه پنج 

درصد است.
قیمت هر متر مربع مسکن در مرکز کشور قطر حدوداً 
۴۹۱۶ دلار و متوســط حقــوق خالص ماهانه )بعد از 
کسر مالیات( حدوداً ۴۱۴۵ دلار است. همچنین نرخ 
بهره وام مسکن برای ۲۰ سال با نرخ ثابت سالانه پنج 
درصد است.قیمت هر مترمربع مسکن در مرکز کشور 
عمــان حدوداً ۱۵۴۷ دلار و متوســط حقوق خالص 
ماهانه )بعد از کسر مالیات( حدوداً ۲۲۲۶ دلار است. 
همچنین نرخ بهره وام مســکن برای ۲۰ ســال با نرخ 
ثابت سالانه ۴.۷۵ درصد است.همچنین عمان با ۲.۹ 
نســبت قیمت مســکن به درآمد در آخر لیست قرار 
گرفته و این بدان معناست که شهروندان عمانی حدوداً 

پس از سه سال خانه دار می شوند.
هنگ كنــگ گران ترين خانه های جهان را در خود  ��

جای داده است
بررســی های انجام شده نشــان می دهد هنگ کنگ 
حــدوداً بــا ۲۸ هزار و ۵۵۵ دلار برای هر متر مربع، در 
رتبه اول قیمت مســکن قرار دارد. رتبه دوم متعلق به 
سنگاپور با ۲۱ هزار و ۵۵۰ دلار برای هر مترمربع خانه 
است. سوئیس با ۱۷ هزار و ۴۳۲ دلار برای هر مترمربع 

در جایگاه سوم قرار گرفته است.
رتبه چهارم و پنجم به ترتیب به کشورهای کره جنوبی 
با ۱۱ هزار و ۹۷۱ دلار و تایوان با ۱۱ هزار و ۴۰۳ دلار 
برای هر مترمربع تعلق دارد. همچنین تایوان با ۸۵۷۴ 
دلار در جایگاه ششم، سرزمین های اشغالی فلسطین 
بــا ۸۱۴۹ در رتبه هفتــم، چین با ۷۲۶۲ دلار در رده 
هشــتم، اتریش با ۷۲۵۷ در رتبه نهم و اســترالیا نیز با 
۷۲۴۸ دلار برای هر متر مربع در رده دهم قرار دارند.

ایــران نیــز با ۱۳۹۲ دلار برای هر مترمربع در جایگاه 
۷۷ ام قرار گرفته است. با این حال مقایسه قیمت مسکن 
کشــورهای مختلف بــدون توجه به عواملی همچون 
درآمد، وام و ســود آن، تورم، شــرایط کلی اقتصادی و 

سیاسی، نادرست است.
بنابراین درســت است که قیمت هر متر مربع مسکن 
در ایران، کمتر از بســیاری از کشــورهایی است که به 
آنها اشاره شد، اما نکته مهم آن است که درآمد مردم 
در ایران نیز در مقایســه با ســایر کشورها بسیار پایین 
اســت. ایران با توجه به معیار نسبت قیمت مسکن به 
درآمد ســالانه در رتبه ۱۲ ام گران ترین بازار مســکن 
جهان قرار گرفته و تهران نیز به عنوان چهارمین شهر 

از نظر سختی خرید مسکن شناخته شده است.

سجاد کرابی
روزنامه نگار

وزیر صنعت، معدن و تجارت:
مصوبه افزایش قیمت خودرو مربوط به دولت قبل است

وزیــر صنعــت، معــدن و تجارت توضیحاتی را درباره افزایش قیمت برخی از خودروهای تولید 
دو کارخانــه خودروســازی ارائــه کرد و با تاکید بــر اینکه دولت هیچ تمایلی به افزایش قیمت 
خودرو نداشت گفت که این مصوبه مربوط به دوره قبل است و با این وجود دولت چهاردهم، 
میزان افزایش را کمتر از نصف آنچه که در ۱۸ ماه قبل مصوب شــده بود، اعمال کرد.ســید 
محمد اتابک، وزیر صنعت درباره مباحث مطرح شده پیرامون افزایش قیمت برخی از خودروها 
توضیحاتی را ارائه کرد و گفت: در بحث افزایش قیمت خودرو، حتما می دانید که ۸۰ درصد 
خودروهای تولیدی ما توســط دو شــرکت خودروسازی انجام می شود، یعنی کمترین قیمت 
ماشین ها که باز هم بالا است در این دو شرکت تولید می شود.وی با بیان اینکه این دو شرکت 
۸۰ درصد تولید داخلی را برعهده دارند، گفت: مابقی نیز مونتاژی ها هســتند. در این شــرایط 
باید بگویم که خودروهای تولید شده در این دو شرکت یا همان ۸۰ درصد خودروهای تولیدی 
در کشــور طی ۱۸ ماه گذشــته هیچ }افزایش{ قیمتی نگرفته بودند. به گزارش پایگاه اطلاع 
رسانی دولت،  وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه ما هم علاقه ای نداشتیم که قیمت 
خودروها افزایش پیدا کند، گفت: این خودروها در ۱۸ ماه گذشــته هیچ }افزایش{ قیمتی 

نگرفته بودند؛ باید ســیر تورم ۱۸ ماهه را در نظر بگیریم و وقتی فولاد، پلیمر، لاســتیک و ... 
گران می شود؛ دستمزدها افزایش پیدا می کند، عدم افزایش قیمت خودروها موجب بالا رفتن 
زیان انباشــته شــرکت ها می شد که همین هم نارضایتی زیادی ایجاد می کرد. شرکت ها باید 
یک توازن اقتصادی داشــته باشــند.اتابک با بیان اینکه این افزایش قیمت خودروها مصوبه ای 
بود که باید در دولت قبل انجام می گرفت ولی رها شده بود، تصریح کرد: از آغاز کار این دولت 
کمتر از ۱۰۰ روز گذشــته اســت. و زیان ها رو به انباشــت بود. ببینید ما وضعیت ســهام این 
خودروسازها در بورس را بررسی کردیم و دیدیم که برای ۲۰ میلیون نفر سهام دار این موارد 
مهم بود.وی با تاکید بر اینکه افزایشــی که برای قیمت خودرو اعمال شــد، نصف آن چیزی 
اســت که ۱۸ ماه پیش مصوب شــده بود، گفت: همین میزان افزایش تاثیر مثبتی بر ســهام 
خودروســازان در بورس و ۲۰ میلیون ســهامدار گذاشت. بالاخره این ها هم دارایی های کشور 
هستند و اشتغال زیادی در خود دارند. ما که نمی توانیم بگوییم وقتی میزان زیانشان از نصف 
ســرمایه بالاتر رفته ما تصمیم نگیریم تا برای اقتصاد کشــور و مردم مشــکلی ایجاد کند. با این 

اقدام شــاهد تاثیر بر بورس و سهام مردم بودیم.
اتابک همچنین گفت: در مورد خودروهایی که سفارش گذاری شده و پول پرداخت شده 
همه آن مقداری که پرداخت شده به قیمت قدیم است و هرچه باقی مانده را باید با یک 

نسبتی قیمت جدید را بزنند.

پاسخ ایران به قطعنامه شورای حکام؛ 
راه اندازی  سانتریفیوژهای پیشرفته

تـکـرار 
عهد شکنی 

آژانـس



ناترازی های زیادی در آب، برق، گاز داریم
مسعود پزشکیان:

گروه سیاسی: مسعود پزشکیان رئیس جمهور در گردهمایی سراسری 
مســئولین بسیج دانشــجویی و طلاب بسیجی، طی سخنانی اظهار 
داشــت: اوایل انقلاب ما دانشــجو بودیم و آنچه به خاطر می آید از آن 
دوران، تمام فکر و ذکر ما این بود که کشوری را باید بسازیم که توام 
با عزت، ســربلندی، عدالت و به دور از تبعیض باشــد و الگویی برای 
کشــورهای منطقه باشــیم و به دیگران بگوییم که اعتقاد و مســیر ما 

بهترین راه است.
 وی افزود: در ابتدای انقلاب که جنگ به ایران تحمیل شد، ما با پول 
تو جیبی خودمان به مناطق محروم و صعب العبور می رفتیم و هر کاری 
از دست مان بر می آمد برای رفع محرومیت از این مناطق انجام می دادیم 

و فکرمان این بود که بی هیچ ادعایی باید مملکت را بسازیم.
رئیس جمهور گفت: در دانشگاه بر مبنای آنچه که نیازمان بود، باورمان 
این بود که باید تخصصی داشــته باشــیم که بتوانیم نیازمند جامعه 
باشیم. آن زمان سپاه و سایر بخش ها هنوز ساختار پزشکی و درمانی 
سازمان یافته ای نداشتند و دانشگاه ها بودند که نیاز بهداشت و درمان 
را پشتیبانی می کردند و لشکر عاشورا هیچ عملیاتی را نکرد مگر اینکه 
در آن عملیات ها دانشــجوها پشــتیبان بهداشت و درمان مجروحان 

جنگی بودند.

پزشکیان با بیان اینکه نگاه دانشگاه و دانشجو در دوران جنگ تحمیلی 
مستقل از اینکه چپ اند یا راست اند این بود که از مملکت دفاع کنند، 
خاطرنشــان کرد: جبهه را دانشــجویان اداره کردند و تا آن زمان که 
نیروهای مســلح به ســازمان دهی قابل قبولی برسند، این دانشگاه و 
دانشــجویان بودند که پشــتیبان جنگ بودند. بعد از جنگ همان 
بچه هایی که جبهه رفته بودند، نهایت تلاش خود را به کار بستند تا 
در مسیر آبادانی و پیشرفت کشور حرکت کنند. من تصور می کنم که 

الان در دولت هم باید همان راه بسیج در دوران دفاع مقدس را پیش 
بگیریم.

وی تاکید کرد: امروز به جز نگاه بســیجی برای حل مشــکلات، هیچ 
راهی برای ساختن مملکت و از بین بردن بی عدالتی و خدمت وجود 
ندارد. ما به شرطی که در عمل خودمان را نشان دهیم، بهترین هستیم.
رئیس جمهور گفت: ما امروز با انواع و اقسام مشکلات مواجه هستیم 
و ناترازی هایــی زیــادی در آب، بــرق، گاز و محیــط زیســت داریم 
ناترازی هایی که بعضی های آن در لب پرتگاه است و باید بتوانیم این 
ناترازی ها را حل کنیم و پاسخگویی مردم باشیم که با روند دولتی و 
اداری امکان پذیر نیســت. ما برای حل مشــکل مردم جز با نگاهی که 
در ابتدای انقلاب همه دســت به دســت هم دادند و به میدان آمدند، 

راهی دیگری نداریم.
وی افزود: همه با هم به میدان بیاییم و این گره های موجود در جامعه 
را حل کنیم.او در ادامه گفت: ما اگر بتوانیم مشــکلات را حل کنیم 
خود کســانی را که در این مملکت توطئه می خواهند بکنند یا حرف 
بزنند خود به خود آنها را زمین گیر خواهد کرد و ساکت خواهد کرد 
ولی اگر نتوانیم مشکلاتمان را حل کنیم با گفتن و حرف زدن و ادعا 

کردن و دعوا کردن مشکل حل نخواهد شد.

عراقچی: هیچ کانال ارتباطی با دولت جدید آمریکا نداریم

ســید عباس عراقچی وزیر امور خارجه در مصاحبه ای با شــبکه خبری المیادین تاکید کرد: پاســخ جمهوری اسلامی به 
تجاوز رژیم صهیونیستی حتمی است، اما هوشمندانه و در زمان و شرایط مناسبش انجام خواهد شد.

عراقچی در خصوص رایزنی های سیاســی ایران گفت: منطقه در شــرایط خاصی اســت و حملات رژیم صهیونیستی هم 
هنوز ادامه دارد لذا احتمال گســترش و ســرایت درگیری به همه کشــورهای منطقه وجود دارد، بنابراین نیاز فوری به 
رایزنی در کشــورهای منطقه وجود دارد که نگرانی مشــترکی بابت گســترش دایره جنگ در منطقه دارند. طی دو ماه 
گذشته رایزنی های بسیار فشرده ای با کشورهای منطقه انجام دادیم. همچنین ما هم میزبان تعدادی از مقامات کشورهای 
منطقه بودیم و رئیس جمهور دیروز علاوه بر هیئت روسی، میزبان دو وزیر امور خارجه سوریه و قطر بود. من معتقدم 
که این بیانگر عمق نگرانی کشورهای منطقه و جامعه جهانی از ادامه جنایات صهیونیست ها در منطقه و جهت گیری 
سیاست های خصمانه و گرایش جنایتکارانه رژیم است. از این رو کشورهای منطقه به دنبال مهار این سیاست جنایتکارانه 

هستند.
عراقچی در خصوص روابط با عربستان و آمریکا و اروپا گفت؛ روابط ما با عربستان سعودی امروز در وضعیت بسیار خوبی 
قرار دارد و پس از آن که روابط را احیا کردیم، این روابط بر اســاس پایه های اعتماد متقابل و همکاری مشــترک شــکل 
گرفت... این روابط در سطح دوجانبه به سمت پیشرفت می رود و همچنین روابط پیشرفته ای با سایر کشورهای شورای 
همکاری خلیج فارس داریم تا جایی که روابط ما با بحرین خوب شده و ایران و بحرین تصمیم ازسرگیری روابط دیپلماتیک 

را گرفته اند... روابط خوب ما با عربستان سعودی تأثیر مثبتی بر توسعه روابط با بقیه کشورهای عربی گذاشته ...
در خصوص دولت جدید آمریکا، من فکر می کنم هنوز خیلی زود اســت که درباره سیاســت های دولت جدید آمریکا و 

تأثیر بالقوه آن بر روابط بین کشورهای منطقه صحبت کنیم...
بهتر است در مورد تصمیمات و مواضع دولت جدید آمریکا پیش داوری نکنیم و باید منتظر آینده و نحوه برخورد دولت 

جدید آمریکا با بحران های منطقه و جهان باشیم...
 ما در صورت لزوم از طریق کانال رسمی که سفارت سوئیس در تهران است با دولت فعلی آمریکا ارتباط برقرار می کنیم 
و در حال حاضر هیچ کانالی برای رفع ســوء تفاهم نداریم و ســفارت ســوئیس در تهران، راه ارتباطی رســمی بین ما و 
آنهاســت. در موضوع پرونده هســته ای، این موضوع در مقایســه با گذشته با پیچیدگی های بزرگتری احاطه شده است. 
رابطه ما و گروه ۱+۵ در این موضوع دیگر مانند گذشته وجود ندارد. فکر نمی کنم فرصتی برای نشستن با هم بر سر میز 
مذاکره وجود داشته باشد، زیرا بسیاری از واقعیت ها تغییر کرده است. همانطور که گفتم جمهوری اسلامی ایران پاسخ 
مناســبی به این اقدام غیرفنی خواهد داد و البته این ما را در مســیری پیچیده قرار خواهد داد. تصمیمات و فشــارها به 
نتیجه مطلوب نمی رسد و آن ها قبلًا این کار را انجام داده اند.عراقچی در پاسخ سوالی دیگر درباره دیدار یا تماس بدون 
واسطه با آمریکا شبیه آنچه در زمان جواد ظریف رخ داد، گفت: من در حال حاضر هیچ زمینه ای برای چنین دیداری 

نمی بینم.

علی لاریجانی: برجام قبلی وحی منزل نیست

علی لاریجانی مشاور رهبر معظم انقلاب اسلامی و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: ما غنی سازی 
را گسترش دادیم و غنی سُازی را بردیم بالای ۶۰ درصد. شما با تجربه ای که برای منصرف کردن ایران دارید 
و دیدید که نمی شود، پس دو تا راه بیشتر پیش رویتان ندارید؛ یکی برگردید به همان برجامی که تصویب 
شده -خب ایران همیشه به شما گفته بیایید برگردید اشتباهتان را حل کنید البته خسارتهای ما را هم باید 
یکجوری تأمین کنید-؛ یک راه دیگرش هم این اســت که خیلی خب، قبول ندارید؟ -چون شــنیدم دولت 
جدید ایالات متحده گفته »ما آن برجام را اصلًا قبول نداریم چون ایرانی ها ســر ما را کلاه گذاشــتند!«- آن 
وحی منزل نیست، خب بیایید سر موضوع جدید: شما میگویید »ایران هسته ای را ما قبول داریم. به سمت 
بمب نرود عیب ندارد!«؛ ما غنی سازی در این حد داریم، خب بیایید توافق کنید -که ایران یک شروطی دارد 
برای این امر با توجه به تجربهٔ گذشته- ما به سمت بمب نمی رویم، شما هم شروط ما را بپذیرید. توافق بعدی 
بکنید. بنابراین ما توصیه نمی کنیم شما رفتار غلط قبلی تان را دنبال کنید. ولی به هرحال این هم یک راه حل 

است. بیایید از این راه حل استفاده کنید.
وی درباره واکنش بشــار اســد و نبیه بری به پیام حضرت آیت الله خامنه ای نیز گفت: برخورد هر دو بزرگوار 
نسبت به پیام رهبری خیلی محترمانه بود، خیلی تجلیل کردند و من از گذشته هم می دانستم نظر آن ها را 
نسبت به مقام معظم رهبری؛ که ایشان را یک فرد راهگشا در مسائل و بن بست های منطقه می دانند و به این 
جهت هر دو، نظرشــان این بود که نکاتی که در این پیام ها آمده، همان مســائلی اســت که ما امروز به آن نیاز 
داریم و باید به آن توجه کنیم و قبول هم داریم همه را و پیگیر هم هستیم. تلقی شان این بود که پیام از جانب 
یک شخصیتی آمده که دلسوز منطقه است و آینده نگر نسبت به منطقه و توجه کافی به همهٔ ابعاد و مسائل 
منطقه دارد و خواستار حل مسائل هست. از این جهت خیلی استقبال کردند. آن ها علاقه مند بودند که این 
ارتباطات، ارتباطات نزدیک تری باشد و تحلیل ها مطرح بشود، مخصوصاً من در لبنان که با گروه های سیاسی 
مختلف هم یک جلســه ای داشــتم، از مشــرب های مختلف، آن ها هم نظرشان این بود که ایران ارتباطاتش را 
بیشتر کند با لبنان و مسائل را با آن ها در میان بگذارد. من تا آنجایی که مقدور بود در آن ساعاتی که در لبنان 
بودم، مطالبشان را شرح دادم و این علاقه مندی هست. چون یک حالت هم سرنوشتی در این کشورها با ایران 
حس می کنند و علاقه مندند که به همین دلایل و موضع مشترک داشتن، گفتگوهای نزدیک تری همیشه 

داشته باشیم.
مشــاور رهبر معظم انقلاب اســلامی همچنین تاکید کرد: حتی برخی از کشــورهایی که با ما اختلاف مشرب 
سیاسی دارند و نسبت به اسرائیل هم خیلی کُرنش داشتند در گذشته، امروز احساس می کنند اگر به اسرائیل 
اجازه بدهند، این ها را خیلی سریع می بلعد. و بنابراین علاقه مندند که حزب الله در غزه قوی بماند. با اینکه در 

گذشته این فکر را نداشتند.
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اقدامات ما در 
چارچوب حقوق 
مشروع و 
قانونی ما است 
و باید ببینیم 
چطور می توان 
با توجه به 
تحولات اخیر با 
آژانس رو جلو 
حرکت کرد
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تخت روانچی: ایران و عربستان به دنبال برقراری 
صلح در منطقه هستند

ايســنا: معاون وزیر خارجه تاکید کرد که ایران و عربســتان به 
دنبال برقراری صلح و آرامش پایدار در منطقه ای رو به رشد و 
باثبات هستند و این امر مستلزم تداوم تقویت همکاری دوجانبه 

و منطقه ای با غلبه بر تهدیدهای کنونی است.
 مجید تخت روانچی گفت اقدامات ایران و عربســتان الگوی 
موفقی از همکاری دوجانبه و چند جانبه در چارچوب توسعه 

صلح و امنیت منطقه ای و بین المللی است.
 وی در حاشیه سفر به ریاض که طی آن با »ولید الخریجی« 
معاون وزیر خارجه ســعودی درباره گسترش روابط دوجانبه 
در زمینه هــای مختلــف و نیز آخرین تحــولات منطقه ای و 
بین المللی رایزنی کرد، در گفتگوبا روزنامه الشرق الاوسط بر 
تداوم توســعه همکاری میان ۲ کشور در زمینه های سیاسی، 
امنیتی، اقتصادی، تجاری و کنســولی بر اســاس پیوندهای 

تاریخی و فرهنگی و اصل حسن همجواری تاکید کرد.

تأیید نقل قول معاون رئیس جمهور درمورد 
آنچه رهبری به دکتر پزشکیان

معــاون رئیس جمهور با یــادآوری اینکه رهبر معظم انقلاب، 
موضــوع اصــلاح این قانون را با حساســیت به رئیس مجلس 
شورای اسلامی ارجاع فرمودند گفت: رهبر معظم انقلاب شخصاً 
به دکتر پزشکیان فرمودند با اصلاح قانون تابعیت قهری موافق 
هستم، نظر من را در مجلس شورای اسلامی اعلام کنید تا این 

قانون مانع استفاده از نیروها در مشاغل مختلف نشود.
وی در توئیتی نوشت: »مجید انصاری: رهبری شخصاً به دکتر 
پزشکیان فرمودند با اصلاح قانون درباره تابعیت قهری موافقم.

 پ.ن:
۱( این، نقلی صحیح و مربوط به حدود دو ماه قبل است.

۲( معظم له در پی درخواست نظر نسبت به اصلاح قانون درباره 
تابعیت های غیر قهری فرموده اند که مخالفند.«

 گفتنی است که تابعیت قهری شامل فرزندی می شود که حین 
مأموریت یا تحصیل والدینش در کشــوری دیگر به دنیا آمده 
باشــد و از طریق »اصل خاک« مشــمول تابعیت اجباری شده 

باشد.

 مولوی عبدالحمید در حضور پزشکیان
 چه گفت؟

ايســنا: مولوی عبدالحمید اســماعیل زهی روز پنجشنبه در 
نشست نخبگان و فرهیختگان سیستان و بلوچستان با رئیس 
جمهور در تالار فردوســی دانشــگاه، بیان کرد: برای انتخاب 
فرزنــدی از افــراد بومی و نخبه سیســتان و بلوچســتان که 
ســکانداری اســتانداری را بر عهده وی گذاشته اید، قدردانی 

می کنیم.
وی اظهار کرد: مهم ترین ســرمایه این کشــور مردم هستند و 
اگر به آن ها تکیه و اعتماد کرد، می توان موانع موجود در کشور 

را برداشت و مشکلات را حل و فصل کرد.
امام جمعه اهل سنت مسجد مکی زاهدان تصریح کرد: اعتماد 
بــه زنان و دادن مســئولیت های کلیــدی به زنان ایرانی مورد 
دیگــری اســت که جای قدردانی از دولــت وفاق ملی دارد و 
امیدواریم دکتر پزشــکیان در این راســتا با سرعت بیشتر گام 
بردارد و در تغییرات بیشــتر تلاش کند؛ چرا که دنیا بدخواه 
ایران بوده و این اقدامات خاری در چشــم دشــمنان و مایه 

امیدواری ملت است.
مولوی اســماعیل زهی راه رســیدن به خدا را خدمت به مردم 
دانست و افزود: کسب رضایت مردم منجر به رضایت و خشنودی 

خدا می شود و ما به حمایت ملت نیاز داریم.
وی اضافه کرد: دولت چهاردهم همانگونه که به اقوام و مذاهب 
مختلــف اعتمــاد کرده توقــع داریم از نخبگان سیســتان و 
بلوچســتان در پست های کلیدی کشور نیز استفاده کند چرا 
که توانمندی و شایســتگی لازم را دارند و می توانند خدمات 

دولت را تبیین کنند.
مولوی اســماعیل زهی گفت: برخی افراد از ایران مهاجرت و 
ســایر کشــورها را آباد کردند در حالی که باید از ظرفیت آنان 
که ســرمایه های کشور محسوب می شــوند، استفاده و برای 

بازگشت این افراد چاره اندیشی کرد.
امام جمعه اهل سنت مسجد مکی زاهدان به مساله شایسته 
سالاری به عنوان راهکار حل مشکلات اشاره کرد و ادامه داد: 
در داخل کشور نیز افراد شایسته و نخبه زیادی وجود دارد که 
باید از ظرفیت آن ها برای رفع مشکلات موجود بهره مند شد 
و افرادی به عنوان مدیر بر روی کار بیایند که وجدان کاری و 

توانمندی بالایی داشته باشند.
وی خواســتار رفع معضلات آموزشی و جاده ای از دولت وفاق 
شد و گفت: مهم ترین سرمایه این کشور مردم هستند اگر به 
آن ها تکیه و اعتماد کرد می توان موانع موجود در کشور را حل 

و فصل کرد.
مسعود پزشکیان هم در این جلسه با اشاره به جلساتش درباره 
مکران، خلیج فارس، مازندران و کریدورها گفت که قرار است 
از کارشناســان بیــن المللی با رتبه هــای بالای علمی را برای 
مشورت دعوت شود. وی همچنین در جمع فعالین اقتصادی 
و تجاری سیستان و بلوچستان گفت: به شما اختیارات خواهیم 

داد.
رئیس جمهور با بیان اینکه حتماً با اصلاح نگاه و رســیدن به 
زبان مشترک کارها را به پیش خواهیم برد، گفت: از کارشناسان 

بین المللی برای مشورت دعوت می کنیم.
مسعود پزشکیان با اشاره به جمله ای از حضرت امیرالمؤمنین 
علی )ع( که می فرمایند خداوند انسانی را بیامرزد که خودش، 
نقاط قوت و ضعف، تهدیدها و فرصت هایش را می شناســد و 
ارزیابی می کند که در کجا ایستاده و باید به کجا برسد، افزود: 
همه کتاب ها و نظریات مدیریت تفســیر این جمله اســت و ما 
هم باید بر همین مبنا مشکلات را شناسایی و برای رفع آن ها 

راه حل ها را طراحی و اجرا کنیم.

آیت الله جوادی آملی در دیدار با سردار غلامرضا سلیمانی رئیس 
ســازمان بسیج مستضعفین، بیان کرد: بسیج نماد مردمی بودن 
نظام اســت و باید همیشــه باتکیه بر اصول اخلاقی و ارزش های 
دینی عمل نموده و از ارزش های الهی و انســانی نظام حراســت 

کند.
وی بر اهمیت بصیرت و نگاه دقیق به شرایط جهانی تاکید و ابراز 
کرد: در یکی از جنگ ها هنگامی که حضرت امیر )ع( پرچم را به 
دســت فرزندشــان ابن حنفیه دادند به او فرمودند »ارم ببصرک 
اقصی القوم«، تنها این دشــمنی که در مقابل تو ایســتاده است را 

نبین، بلکه نگاهت به اتاق فکر دشمن در شام باشد؛ چشمتان به 
ایــن باشــد که اتاق جنگ کجاســت؛ امروز نیــز باید فهمید که 
طراحی های دشمنان کجا و چگونه برنامه ریزی می شود. ما باید 
فراتر از میدان عمل کنیم و اتاق جنگ اصلی دشمن را ببینیم که 

گاه از دستورات صهیونیست ها و استعمارگران نشأت می گیرد.
مرجع تقلید شــیعیان با تأکید بر عظمت ایران و تاریخ آن، بیان 
کرد: ملت ایران ملتی بزرگ اســت، لذا باید جهانی فکر کنیم و 
جهانی عمل کنیم؛ ایران کشوری ریشه دار اصیل، و پرافتخار است. 
برخلاف کشورهای غربی مانند آمریکا، ایران مملو از هنر، علم و 

فرهنگ است. ما باید شأن و جایگاه خود را حفظ کنیم و به کارهای 
بزرگی بپردازیم که باعظمت ملت ایران همخوانی داشته باشد.

وی با بیان اینکه مسئولان باید در رفع مشکلات اقتصادی و گرانی 
بکوشند و در مبارزه با مفاسد اقتصادی قاطع عمل کنند، تاکید 

کرد:
دین تنها برای آخرت نیست، ما از خدا حسنه در دنیا را نیز طلب 
می کنیم، لذا اگر درست عمل کنیم، اگر بیراهه نرویم و راه کسی 
را نبندیم، همه به ما احترام می گذارند و می توان بدون دردسر و 

با امنیت زندگی کرد.

آیت الله جوادی آملی: باید فراتر از میدان، اتاق جنگ اصلی دشمن را ببینیم

گروه سیاسی: قطعنامه ضدایرانی سه کشور اروپایی 
عضو برجام و آمریکا، بامداد جمعه در شورای حکام 

آژانس بین المللی انرژی اتمی تصویب شد.
ایــن قطعنامــه با ۱۹ رأی موافق، ۱۲ رأی ممتنع و 

سه رأی مخالف به تصویب رسید.
دیپلمات ها می گویند این قطعنامه از ایران می خواهد 

همکاری با آژانس را بهبود ببخشد.
رویترز نوشته در این قطعنامه، شورای حکام از آژانس 
خواســته تا گزارش یک »جامع« درباره ایران را تا 

بهار ۲۰۲۵ تهیه کند.
در این قطعنامه بدون اشــاره به همکاری های ایران 
با آژانس بین المللی انرژی اتمی، از ایران خواســته 
شده است برای حل ادعاهای پادمانی، فوراً اقدامات 

لازم را انجام دهد.
این قطعنامه، ادعاهایی مبنی بر وجود ذرات اورانیوم 
با منشاء انسانی در دو مکان اعلام نشده در ایران را 

تکــرار می کنــد و از ایران می خواهد که بدون فوت 
وقت، توضیحات معتبر ارائه داده و آژانس را از مکان 
فعلی مواد هسته ای و/یا تجهیزات آلوده مطلع کند.

همچنین، ارائه اطلاعات، اســناد و پاسخ های مورد 
نیاز آژانس و فراهم کردن دسترســی بازرســان به 
مکان ها و مواد مورد نظر، از دیگر خواسته های این 
قطعنامه اســت. در نهایت، قطعنامه تاکید می کند 
که ارائه این اطلاعات و دسترسی ها و راستی آزمایی های 
بعدی بر اســاس توافقنامه ان پی تی، برای دبیرخانه 
ضروری است تا بتواند گزارش دهد که دیگر نیازی 
به بررسی شورای حکام و اقدام بیشتر در این زمینه 

نیست.
در این رأی گیری آمریکا، انگلیس، فرانســه، آلمان، 
اسپانیا، آرژانتین، استرالیا، بلژیک، اکوادور، اوکراین، 
کانادا، گرجستان، ژاپن، کره جنوبی، مراکش، ایتالیا، 

لوگزامبورگ، هلند و پاراگوئه رأی مثبت دادند.
آفریقای جنوبی، هند، پاکســتان، اندونزی، برزیل، 
غنا، تایلند، الجزایر، ارمنســتان، بنگلادش، کلمبیا، 
مصر هم ۱۲ کشوری بودند که به این قطعنامه رأی 

ممتنع دادند.  
اما در پی قطعنامه شــورای حــکام آژانس، رئیس 
سازمان انرژی اتمی ایران دستور انجام اقدامات مؤثر، 
از جملــه راه انــدازی مجموعــه معتنابهــی از 
سانتریفیوژهای جدید و پیشرفته از انواع مختلف را 

صادر کرد.
در بیانیه وزارت خارجه و سازمان انرژی اتمی اعلام 
شد: بر همین اساس، )محمد اسلامی( رئیس سازمان 
انرژی اتمی ایران دستور انجام اقدامات مؤثر، از جمله 
راه اندازی مجموعه معتنابهی از ســانتریفیوژهای 

جدید و پیشرفته از انواع مختلف را صادر کرد.
این بیانیه می افزاید: بدیهی اســت این اقدامات در 
راستای صیانت از منافع کشور و توسعه هرچه بیشتر 
صنعت هســته ای صلح آمیز، متناســب با نیازهای 
روزافزون ملی و در چارچوب حقوق و تعهدات ایران 
وفق موافقت نامه پادمان جامع انجام می شــود. در 

عیــن حال، همکاری های فنی و پادمانی با آژانس، 
مثل گذشته و در چارچوب موافقت نامه پادمان ادامه 

خواهد یافت.
در پایان این بیانیه تصریح شده است که جمهوری 
اسلامی ایران همچنان آماده تعامل سازنده با جهات 
ذی ربط بر مبنای اصول و موازین حقوقی بین المللی 
اســت و سیاســت اصولی صیانت از حقوق و منافع 
ملت بزرگ ایران و توسعه برنامه هسته ای صلح آمیز 

و بومی با جدیت ادامه خواهد یافت.
مقامات ایرانی پیش از این هشدار داده بودند که در 
صــورت صدور قطعنامه اقداماتی را صورت خواهند 
داد. محمد اســلامی رئیس ســازمان انرژی اتمی 
پنجشــنبه شب ۲۴ آبان ماه و در حالی که گروسی 
در تهران حضور داشــت در گفت وگویی تلویزیونی، 
درباره صدور قطعنامه علیه ایران در نشســت آتی 
شــورای حکام گفت: همین که قطعنامه را قرائت 
کــرده و بخواهنــد رأی گیری کننــد، تا رأی آن ها 
نخشــکیده، اقــدام خود را به صــورت قاطع انجام 

می دهیم.

اين قطعنامه تعامــلات میان ايران و آژانس را  ��
ناديده گرفته

در همین حال ســفیر و نماینده دائم کشورمان نزد 
ســازمان های بین المللی مستقر در وین در واکنش 
به قطعنامه سیاسی و ضدایرانی شورای حکام تصریح 
کــرد که این ســند تعاملات میان ایــران و آژانس 

بین المللی انرژی اتمی را نادیده گرفته است.
محســن نذیری اصل پس از پایــان رأی گیری در 
شورای حکام به خبرنگاران در وین گفت: »قطعنامه 
شورای حکام در شرایطی تصویب شد که مدیرکل 
آژانس به ایران ســفر کــرده و وعده های خوبی در 
راستای تقویت همکاری های فی مابین مطرح شده 

بود.«
وی تاکید کرد که این قطعنامه »به وعده ها و نقشه راه 
مورد توافق شــده بــا مدیرکل برای حرکت به جلو 
توجه نمی کند«ســفیر کشــورمان بیان داشــت: 
»اقدامات ما در چارچوب حقوق مشروع و قانونی ما 
است و باید ببینیم چطور می توان با توجه به تحولات 

اخیر با آژانس رو جلو حرکت کرد.«

 تکرار
 عهد شکنی 
آژانـس

پاسخ ايران به قطعنامه شورای 
حکام؛ راه اندازی سانتريفیوژهای 
پیشرفته



 بی محلی دلار آزاد به افزایش نرخ نیما
 اقتصاددان؛ ارز ترجیحی را بايد بدون شوک، حذف كنیم

فرشته رضایی
روزنامه نگار

گروه اقتصادی: با نزدیک شدن نرخ ارز نیمایی به بازار آزاد و تمایل دولت 
به تک نرخی کردن تدریجی ارز، برخی از فعالان بازار امیدوارند که با 
این اقدام دولت، رانت و فساد موجود، از بازار حذف خواهد شد. خصوصاً 
کــه ایــن اقدام بدون شــوک های مقطعی خواهد بود. از ســوی دیگر 
تولیدکنندگان برای صادرات کالا با شرایط تسهیل بیشتری مواجهند. 
به نظر می رسد دولت مسعود پزشکیان و تیم اقتصادی او تنها یک ماه 
و نیــم فرصت خواهند داشــت کــه تا قبل از اســتقرار دولت ترامپ 
سیاست های ارزی خود را تبیین کنند و ثبات بازارهای مالی را حفظ 

کنند.
بايد به سمت نظام تك نرخی ارز حركت كنیم ��

در ادامــه علــی مروی، اقتصاددان به اقتصادآنلاین گفت: هر زمانی که 
ما بتوانیم به سمت ارز تک نرخی حرکت کنیم زمان مناسبی خواهد 
بود. البته ما برای سیاســت گذاری ارزی مان نباید برای آمدن ترامپ 
برنامه ریزی کنیم بلکه باید سیاست کلی مان این باشد که چند نرخی 
بودن نظام ارزی را از بین ببریم تا نظام ارزی باز داشته باشیم. یکی از 
معایب ارز چند نرخی ایجاد رانت و بی انگیزگی صادرکنندگان است. 
برای جلوگیری از شوک در بازار کالاهای اساسی و کالاهایی که مورد 

نیاز مردم است نمی توانیم یک ضرب به سمت آزادسازی ارز برویم اما 
باید این فاصله بین ارز نیما و آزاد را تا حد امکان کاهش بدهیم.

وی افــزود: مــا در بخش کالاهای تولیدی باید این نظام چند نرخی 
ارز را برداریــم و صــادر کننده ها و وارد کننده هایمان با نرخ ارز بازار 
فعالیتشان را انجام دهند اما در کالاهای اساسی باید دولت مدیریت 
کند تا این فاصله به تدریج کمتر شــود. ضمناً با آمدن ترامپ فشــار 
مضاعفی ســمت اقتصاد ایران خواهد آمد و رفتار شــورای حکام و 
قطعنامه کانادا علیه ایران نشــان می دهد که ما دوباره داریم وارد 
دوره فشــاری می شــویم که باید برایش برنامه ریزی داشته باشیم. 
ممکن اســت که ما در کوتاه مدت نتوانیم نظام تک نرخی را خوب 
اجرا کنیم و مجبور باشیم همچنان برای کنترل بازار از نظام چند 
نرخی اســتفاده کنیم. سیاســت اصلی اقتصادی ما باید حذف نظام 
چند نرخی ارز باشد اما ممکن است در کوتاه مدت به خاطر تغییرات 
شــرایط بین الملل مجبور باشــیم با اصلاح روند تخفیف ارز موجود 

نظام دو نرخی را بپذیریم.
وی در پاســخ به این ســوال که آیا افزایش دلار نیما باعث افزایش دلار 
آزاد می شــود هم گفت: خیر، این موضوع به آن شــکل معنا ندارد که 
بگوییم افزایش دلار آزاد به خاطر افزایش قیمت نیماســت چون بازار 
عرضه و تقاضای ما تحت تأثیر خبرها و شایعات است و سریعتر به این 

مباحث واکنش نشــان می دهد. ما یک نظام بازار ارز آزادی داریم که 
چون خیلی راحت و خیلی ســریع تغییر می کند باعث این تغییرات 
می شــود و چه نظام ارزی ما نیمایی باشــد، چه مرکز مبادله باشــد یا 
کنترلی، آن ارز آزاد دارد کار خودش را انجام می دهد نه اینکه با افزایش 

نرخ ارز نیمایی، نرخ بازار آزاد افزایش پیدا کند.
وی در پاســخ به این ســؤال که برخی مطرح می کنند که افزایش دلار 
نیمایی به دلیل این است که دولت قصد جبران کسری بودجه را دارد، 
هم توضیح داد: دولت کســری بودجه دارد و با افزایش نرخ ارز درآمد 
کسب می کند اما آنگونه که مردم فکر می کنند نیست. به عنوان مثال 
مردم فکر می کنند که دولت الان به خاطر کسری بودجه ارز مثلًا ۶۰ 
هزارتومانی را با نرخ ۷۰ هزار تومان می فروشــد ولی این روی کســری 
بودجه تأثیر نمی گذارد. اما کجا تأثیر گذاشته است؟ همانجا که دولت 
در بودجــه اعــلام کرد که نرخ عوارض ورود واردات کالاها را که قبلًا با 
نرخ نیمایی حساب می کرد، سال بعد می خواهد این نرخ را بالاتر ببرد.

خــب وقتــی اینجا این نرخ از تقریبــاً ۲۸۵۴۲ هزار تومان به ۵۰ هزار 
تومان برسد، طبعاً افزایش حقوق ورودی دارد و این در لایحه بودجه 
۱۴۰۴ هم دیده شــده اســت؛ یکی حقوق ورودی تقریباً دویست هزار 
میلیارد تومن شد و بخشی از این افزایش، از محل همین تغییر نرخ، 

بیشتر تعیین شده است.

چهارمین »گزارش پایداری« ایرانسل منتشر شد

اولین و بزرگترین اپراتور دیجیتال ایران، تنها بازیگر صنعت فناوری اطلاعات و ارتباطات است که برای چهارمین سال متوالی، 
به منظور بررسی و ارزیابی جامع عملکرد سازمان، گزارش پایداری خود را منتشر کرده است.به گزارش روابط عمومی ایرانسل، 
ایرانسل تلاش می کند تا در این گزارش به تأثیرات اجتماعی و محیط زیستی عملکرد خود و ارزش های اقتصادی ناشی از 
آن، با رعایت اصول حاکمیت شرکتی بپردازد. این گزارش سعی دارد تا با نگاهی همه جانبه، دقیق و متناسب با استانداردهای 
روز پایداری در صنعت فاوا، اطلاعاتی را از عملکرد ســازمان، با رویکرد پایداری، در بازه زمانی اول فروردین تا پایان اســفند 
۱۴۰۲، به مشترکان، سایر ذی نفعان و علاقه مندان ارائه دهد.ایرانسل با انتشار گزارش پایداری، به صورت داوطلبانه، اطلاعات 
لازم برای ارزیابی کمی و کیفی عملکردش در زمینه پایداری در کسب وکار را به صورتی سنجش پذیر، در اختیار ذی نفعان 
قرار می دهد.در چهارمین گزارش پایداری ایرانسل، به موضوعاتی از جمله »موضوعات اساسی پایداری«، »مدیریت تعامل 
با ذی نفعان«، »انتشــار امواج الکترومغناطیســی«، »فراگیری شبکه«، »رفتار مسئولانه با مشترکان«، »اپراتور هوشمند«، 
»سرمایه انسانی«، »پروژه های سرمایه گذاری اجتماعی-CSI«، »محیط زیست« و »شکاف دیجیتال« پرداخته شده است.
دکتر بیژن عباســی آرند، مدیرعامل ایرانســل، در یادداشــت ابتدایی گزارش، با اشــاره به تأثیر گسترده خدمات ایرانسل در 
دسترسی بهتر مردم نقاط مختلف ایران به فناوری های ارتباطی مدرن و کاهش شکاف دیجیتال گفته است: »مسیری که 
ایرانسل در این سال ها، برای نوآوری، خدمت به مردم و توسعه ایران پیموده است، مسئولیت پیگیری و بهبود شاخص های 

به هم آمیخته اقتصادی، اجتماعی و زیست محیطیِ پایداری در کسب و کار را برای ما دوچندان می کند.«

وزیر کار: جان کارگران معدن های سنتی در خطر است

حمید می دری - وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی - در نشســت مســئولین بســیج دانشجویی پیرامون مسائل 
اساسی کشور، گفت: اینکه من از جیب فلانی بردارم و جیب خودم بگذارم توزیع درآمد است نه عدالت. عدالت 
یعنــی جمــع بیــن برابری و کارآیی. اگــر بتوانیم نابرابری را کاهش دهیم و تولید هم بالا برود، در این صورت 

عدالت محقق می شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: از ۱۰۱ معدن کشور، تنها یک معدن مدرن است.

وی ادامه داد: بدترین شرایط کاری در جهان و ایران مربوط به معدن کاران است. از ۶۲ معدنی که در کشور 
زیرزمینی است، دستور تعطیلی ۷ معدن صادر شده بقیه هم مشکل دارند به خاطر اینکه شیوه بهره برداری 

آنها سنتی است.
می دری گفت: به ما می گویند دزدی ها را کم کن و جاده ها را درست کن؛ این یعنی ما مسئله ایران را نمی فهمیم. 
پولدارترین کشورهای دنیا مثل سوئیس که دزدی ندارد از جاده ها پول می گیرد تا بتواند جاده درست کند 

و کیفیت جاده ها را نگه دارد.
وی خاطرنشان کرد: ما تا می خواهیم یک کاری کنیم می گویند جلوی دزدی را بگیر؛ جلوی دزدی ها را قوه 
قضاییه باید بگیرد همه باید تلاش کنیم تا با فساد مبارزه کنیم؛ ولی باید جاده ها را درست کنیم و این پول 

می خواهد.
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گرانی ۳۵ درصدی کالای اساسی دربودجه 1404؛
 یارانه نقدی زیاد نشد

تســنیم: یکی از تغییرات مهم بودجه سال ۱۴۰۴ نسبت به 
بودجه سال جاری، حذف ۳ میلیارد دلار از ارز ترجیحی به 
کالاهای اساســی بود. بررســی ارقام بودجه سال آتی نشان 
می دهــد ۱۲ میلیارد دلار برای واردات کالاهای اساســی 
تخصیص داده شده است و این در حالی است که در بودجه 
سال امسال برای واردات کالاهای اساسی ۱۲ میلیارد دلار 

تخصیص داده شده بود.
اما محدود کردن واردات کالاهای اساســی تنها به کاهش 
حجم ارز تخصیصی به آن ها نمی شــود و نرخ ارز کالاهای 
اساسی با ۳۵ درصد رشد از ۲۸۵۰۰ تومان به ۳۸۵۰۰ تومان 

رسیده است.
نکته ای که در اینجا باید به آن اشاره کرد این است که علی 
رغم افزایش قیمت ۳۵ درصدی کالاهای اساسی در بودجه 
سال آتی، هیچ کجای بودجه خبری از افزایش ۳۵ درصدی 
یارانه ها نیست. گفتنی است در شرایطی که فلسفه تخصیص 
ارز ترجیحــی به کالاهای اساســی، بــه منزله محافظت از 
معیشت اقشار کم برخوردار است، بنابراین این انتظار می رود 
که یارانه ها نیز متناســب با افزایش نرخ کالاهای اساســی، 

افزایش یابد.
لازم به ذکر اســت با آغاز دولت ســیزدهم به ریاست شهید 
جمهور ســید ابراهیم رئیسی، مبلغ یارانه های نقدی ثابت 
بود تا اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ که مبلغ یارانه نقدی و معیشتی 
بــه ۳۰۰ هــزار تومان برای دهک های چهارم تا نهم و مبلغ 
۴۰۰ هزار تومان برای دهک های اول تا ســوم رســید و در 
واقع این مبلغ با افزایش یارانه در سال ۱۴۰۱، حدود هشت 

برابر افزایش یافت.
بر اساس آمار رسمی منتشرشده از سوی سازمان هدفمندی 
یارانه هــا کــه مرکز پژوهش های مجلس در گزارش خود به 
آن اشــاره کرده اســت، از ابتدای پرداخت یارانه نقدی تا 
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ که یارانه ۳۰۰ هزار تومانی و ۴۰۰ 
هزار تومانی برای دهک های مختلف در نظر گرفته شد، در 
هر سال دولت حدود ۴۱ هزار میلیارد تومان از منابع خود 
را صرف پرداخت یارانه نقدی مردم می کرد. همچنین دولت 
سیزدهم فقط در سال ۱۴۰۱ بابت پرداخت یارانه نقدی به 

مردم حدود ۷۳۸ هزار میلیارد تومان هزینه کرد.

تورم سالانه کاهشی شد

ايلنا: شاخص قیمت مصرف کننده در آبان ماه ۱۴۰۳ )۱۰۰ 
= ۱۴۰۰( از سوی مرکز آمار ایران منتشر شد.

نرخ تورم ســالانه برای خانوارهای کشــور به ۳۳.۱ درصد 
رســیده که نســبت به همین اطلاع در ماه قبل، ۰.۵ واحد 

درصد کاهش یافته است.
در آبان ماه ۱۴۰۳ شاخص قیمت مصرف کننده خانوارهای 
کشــور به عدد ۲۷۹.۵ رســیده است که نسبت به ماه قبل، 
۲.۸ درصد افزایش، نســبت به ماه مشــابه سال قبل، ۳۲.۵ 
درصد افزایش و در دوازده ماهه منتهی به ماه جاری نسبت 
به دوره مشابه سال قبل، ۳۳.۱ درصد افزایش داشته است.

منظــور از تورم نقطه به نقطه، درصد تغییر عدد شــاخص 
قیمت نســبت به ماه مشــابه سال قبل می باشد. در آبان ماه 
۱۴۰۳ تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشــور، ۳۲.۵ درصد 
بوده است؛ یعنی خانوارهای کشور به طور میانگین، ۳۲.۵ 
درصد بیشتر از آبان ماه ۱۴۰۲ برای خرید یک »مجموعه 
کالاها و خدمات یکســان« هزینه کرده اند. تورم نقطه به 
نقطه آبان ماه ۱۴۰۳ در مقایسه با ماه قبل، ۰.۹ واحد درصد 

افزایش داشته است.
منظور از تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شــاخص قیمت، 
نسبت به ماه قبل می باشد. در آبان ماه ۱۴۰۳ تورم ماهانه 
خانوارهای کشــور برابر ۲.۸ درصد بوده اســت. تورم ماهانه 
برای گروه های عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات«، 
۳.۶ درصــد و بــرای گروه عمــده »کالاهای غیرخوراکی و 

خدمات«، ۲.۵ درصد بوده است.
منظــور از نرخ تورم ســالانه، درصــد تغییر میانگین اعداد 
شاخص قیمت در یک سال منتهی به ماه جاری، نسبت به 

دوره مشابه قبل از آن می باشد.
در آبان ماه ۱۴۰۳ نرخ تورم سالانه برای خانوارهای کشور 
به ۳۳.۱ درصد رســیده که نســبت به همین اطلاع در ماه 

قبل، ۰.۵ واحد درصد کاهش یافته است.
نرخ تورم سالانه کشور در آبان ماه ۱۴۰۳ برابر ۳۳.۱ درصد 
است که دامنه تغییرات آن برای دهک های مختلف هزینه ای 
از ۳۰.۴ درصد برای دهک اول، تا ۳۳.۶ درصد برای دهک 
نهم اســت. بر این اســاس فاصله تورمی دهک ها در این ماه 
به ۳.۲ واحد درصد رسید که نسبت به ماه قبل )۳.۶ واحد 

درصد( ۰.۴ واحد درصد کاهش داشته است.

ته لنجی و کولبری مجاز شد

تســنیم: وزیر صنعت، معدن و تجــارت از اعطای مجوز به 
ته لنجی ها و کولبران خبر داد.

محمد اتابک در دیدار فعالان اقتصادی سیستان و بلوچستان 
با رئیس جمهور با بیان اینکه معتقدم در مســیر پیشــرفت 
سیستان و بلوچستان باید مشوق هایی برای سرمایه گذاران 
داشــته باشــیم، اظهار داشت: در این مسیر حاضریم مجوز 

بهره برداری از معادن را به استان تفویض کنیم.
وی با بیان اینکه باید شرایط سختگیرانه برای مجوز به معادن 
کوچک و متوسط کنار گذاشته شود، افزود: از جمله دیگر 
مشوق ها می تواند دریافت سود کمتر توسط بانک ها باشد.

اتابک با بیان اینکه کولبری ساماندهی خواهد شد، ادامه 
داد: مجوز برای ته لنجی ها و کولبران اعطا شد و رئیس 
جمهور هم این مسئله را تأیید کرده اند، این کار می تواند 
در مبادلات خرد ما با کشــورهای همســایه تاثیرگذار 

باشد.

بازتاب

علی بابایی کارنامی، رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس، 
درباره سرانجام قانون همسان سازی بازنشستگان و با توجه 
به آئین نامه متناسب سازی حقوق بازنشستگان از سوی هیأت 
تطبیق گفت: دولت موظف است براساس قانون، حکم را اجرا 
کرده و ۹۰ درصد حقوق شاغلان متناظر را به همه بازنشستگان 

به صورت ۴۰-۳۰-۳۰ پرداخت کند.
وی ادامه داد: اگر هم مازاد بر سقف بودجه اعتبار می خواهد 

باید آن را جزو دیون قرار داده و سال بعد پرداخت کند.
رئیس مجلس شورای اسلامی با ابلاغ مصوبه هیئت بررسی 
و تطبیــق مصوبــات دولت با قوانین به رئیس جمهور، بخش 

غیرقانونی آئین نامه متناسب سازی حقوق بازنشستگان که 
باعث کاهش حقوق آن ها می شد را لغو کرد.

دولت در آئین نامه متناسب سازی حقوق بازنشستگان برای 
میزان اجرای این متناســب ســازی سقف گذاشته و مصوب 
کــرده بــود که اگر اعتبار مربوط به این موضوع کفاف ندهد، 
پرداخت آن متوقف شده و جزو دیون بازنشستگان نیز نخواهد 
بود به این معنی که دولت بنا داشت در آینده نیز آن را پرداخت 

نکند.
با این حال هیئت تطبیق مصوبات دولت در مجلس این بخش 
از آئین نامه را خلاف قانون تشــخیص داده و رئیس مجلس 

در نامــه ای بــه رئیس جمهور، لغو آن را اعلام کرده اســت. 
براســاس ابلاغیه دکتر قالیباف، دولت موظف است علاوه بر 
اجــرای قانون برنامه هفتم برای متناســب ســازی حقوق 
بازنشســتگان، در صورت کسر بودجه این موضوع، مطالبات 
بازنشستگان جزو دیون آن ها لحاظ شده و به این قشر پرداخت 

شود.
پیش از این نیز رئیس مجلس براساس مصوبه هیئت بررسی 
و تطبیق مصوبات دولت با قوانین بخش دیگری از آئین نامه 
دولت برای متناسب سازی حقوق بازنشستگان را که باعث 

کاهش جدی حقوق بازنشستگان می شد، ابطال کرده بود.

سورپرایز مجلس برای بازنشستگان

 باید اساسی 
فکر کرد، 

پرداخت یارانه 
مشکلی از 
مردم حل 
نمی کند. 

مشکل در 
کاهش مستمر 
ارزش پول ملی 

است. آب از 
سر چشمه گل 
آلود است. پول 

ما در 
گزارش های 
مؤسسات 

معتبر اعتبار 
سنجی بین 

المللی 
پائین ترین 

ارزش را بخود 
اختصاص داده 

است. 
سیاستگذاران 

بفکر نجات 
پول ملی 

باشند

گروه اقتصادی: بودجه پیشنهادی دولت در حالی در 
ابتدای آبان تحویل نمایندگان مجلس داده شده که 
بر خلاف اهداف برنامه هفتم توســعه به جای رشد 
اقتصادی ۸ درصدی، دولت هدف خویش را رسیدن 
به رشــدی در حدود ۴ درصد اعلام کرده اســت. 
همچنین با وجود تاکید برنامه هفتم بر کاهش نرخ 
تورم و به ســمت تک رقمی شــدن رفتن آن، دولت 
پیــش بینــی کرده که تورم در پایان ۱۴۰۴ در مدار 

۳۰ درصدی باقی می ماند.
حسین رجب پور، کارشناس اقتصاد توسعه، درباره 
اشــاره های مقامات دولتــی در زمینه افزایش نرخ 
حامل های انرژی و احتمال تحمیل شوکی دیگر، به 
خبرآنلاین گفت: »چیزی که به نظر می رســد این 
اســت که دولت جدید در پی این نیســت که شوک 
وارد کنــد. یعنــی حتی وقتی به دنبال افزایش نرخ 
حامل های انرژی هستند هم نمی خواهند به نحوی 
این اقدام را انجام دهند که به اقتصاد شــوکی تازه 

تحمیل شود.«
این دانش آموخته دانشگاه علامه طباطبایی افزود: 
»حتــی اگر به اظهاراتی که مقامات دولتی در مورد 
افزایــش نرخ حامل هــای انرژی توجه کنیم هم به 
وضوح مشــهود است که آنها در پی تحمیل یکباره 
افزایــش قیمت ها نیســتند و اگر هم قصد افزایش 

قیمت باشد آن را به یکباره اعمال نمی کنند.«
به گفته این کارشناس اقتصاد توسعه از آنجایی که 
تحمیل شوک به اقتصادها هزینه های زیادی در پی 
دارد، تحمیل نکردن شــوک به اقتصاد از تشــدید 

بحرانها می تواند جلوگیری کند.
وی دربــاره چشــم انداز بودجــه ۱۴۰۴ که رشــد 

اقتصــادی حــدود ۴ درصد و تــورم ۳۰ درصدی را 
هدفگذاری کرده پاســخ داد:  »البته اگر فروضی که 
در لایحه پیشنهادی در نظر گرفته شده، رخ دهند، 
طبیعتاً بودجه هم به اهداف اعلام شده دست خواهد 
یافت. منتها مشکل اصلی در این است که اقتصاد ما 
تا حد زیادی به میزان فروش و درآمدهای نفتی گره 
خورده اســت. بازار نفت هم به شــدت تحت تأثیر 
تنش های نظامی و سیاسی میان کشورها قرار گرفته 

است.«
رجــب پــور پیش بینی هــای درآمــدی بودجه را 
خوش بینانــه ارزیابی کرد کــه تحقق آن به عوامل 

غیراقتصادی گره خورده است.
او با اشاره به وضعیت بازار نفت در دو سه سال گذشته 
تصریح کرد: »در این سالها بازار متأثر از ناآرامی های 
مختلفی چون جنگ اوکراین بوده است. در این دوره 
هم میزان فروش نفت و هم قیمت آن برای ایران به 
نحو محسوسی رشد کرد و تنش ها دست به دست 
هم دادند تا محدودیتهای موجود کاسته شود. این 
هم جهتی کمک شایانی به درآمدهای ارزی دولت 

در دو سه سال گذشته داشته است.«
وی با اشــاره به ســهم بالای تنش های سیاسی در 
روندهــای اقتصــادی، تاکیــد کــرد: »در بودجه 
پیشنهادی به نظر می رسد اهداف توسعه ای چندان 
مورد توجه قرار نگرفته اســت. یعنی محدودیتها و 
قیود موجود در عمل دست دولت را هم بسته است 
و موجب شده که آنها هم نتوانند آن گونه که باید به 
سمت توسعه حرکت کنند و انعکاس این محدودیتها 
به وضوح در لایحه پیشنهادی ۱۴۰۴ قابل مشاهده 
اســت.«وی خاطرنشان ســاخت: »محدود شدن 
درآمدهای واقعی و پایدار در کنار سهم بالای انتشار 
اوراق در تأمین بودجه جاری و افزایش نیافتن بودجه 
عمرانــی از ۲۰ درصد کل درآمدها همگی جلوه ای 

از محدودیتهای واقعی دولت است.«
مگر مسئولین خريد نمی كنند؟ ��

در همین حال محمود جامساز، اقتصاددان هم درباره 
اینکــه آیــا پرداخت یارانه با توجه به تورم فعلی بی 
نتیجه است یا خیر، گفت: طبق تعاریف کلاسیکی 
که برای دولت داریم، دولت باید از مرزهای کشــور 
دفــاع کند و کالاهای عمومی را تولید و توزیع کند. 
با توجه به اینکه توزیع ثروت در هر اقتصادی آنچنان 
عادلانه نیست، عده ای همواره به دلیل عدم استفاده 
از فرصت های پیش رو یا قادر نبودن به کار، دولت ها 
به آنها کمک می کنند. در آمریکا این بودجهٔ رفاهی 
خیلی رقم بالایی دارد، در کشــورهای توسعه یافته 
کسانیکه سطح زندگی پایینی دارند، مورد حمایت 

دولت قرار می گیرند.
 او افزود: از زمانیکه قرار شد در ایران یارانه پرداخت 

شود، توزیع یارانه به تمام مردم یک بی عدالتی بود. 
عده ای واقعاً نیازمند دریافت یارانه هستند، عده ای 
هم خیلی ثروتمندند. شناســایی افراد نیازمند هم 
مقداری مشکل است. در زمان احمدی نژاد به همه 
یارانه دادند و این باعث شد قیمت ها بالا برود. اقتصاد 
ما یک اقتصاد تورمی اســت و هر ســال تورم ثابت 
شــده ای داریم. با توجه به ناترازی های بودجه، هر 
ساله پول چاپ می شود. یارانه پرداخته شده در کورهٔ 

تورم ذوب می شود و اثر خود را از دست می دهد.
وی دربــاره جلوگیــری از پرداخت یارانه به تمامی 
جامعــه بیان کرد: پرداخــت یارانه به تمام جامعه 
درست نیست. باید بخشی از جامعه که نیازمند واقعی 
یارانه است از ان استفاده کند. اثربخشی یارانه اینگونه 
نیست که افراد یارانه بگیر مشکلشان حل می شود. 
تا زمانیکه یارانه وجود دارد، کسانیکه یارانه می گیرند 
بدترین وضعیت را دارند. باید ریشه یابی کرد که چرا 
دستمزدها در جامعه توانایی پاسخگویی به نیازهای 
اقتصادی را ندارد. دولت باید مصارف بودجه ای را به 
حداقل برساند. دولت باید هزینه های خود را هم به 
موازات حذف یارانه کم کند تا بتوان کسری بودجه 

را کاهش داد.
او افزود: مارپیچ تورم و دستمزد قابل کنترل است، 
چرا حقوق بگیران باید هزینهٔ ناکارآمدی های دولت 
را بدهنــد؟ از ایــن طرف روز بــه روز پرداخت های 
عمومی مردم شــامل برق و بنزین و... هم بیشــتر 
می شود. عوارض و مالیات و مالیات بر ارزش افزوده 
به مردم آسیب زده است. مسأله اینجاست که طبقهٔ 
آســیب پذیر خدمــات طبقــات بــالای جامعه را 

نمی گیرد.
ایــن اقتصاددان در رابطــه با کاهش فروش نفت و 
شدت گرفتن بحران اقتصادی در دورهٔ ترامپ اظهار 
داشت: با توجه به مشکلات سیاست خارجی، اقتصاد 
ما تحت فشار قرار دارد و پیش بینی می شود با ورود 

ترامپ به کاخ سفید، این تحریم ها در خصوص نفت 
تشــدید شود. یادمان باشد زمانیکه ترامپ از برجام 
بیرون رفت، نفت ما به شدت سقوط کرد و به ۳۰۰ 
هزار بشــکه در روز رســید. یکی از مهم ترین عوامل 
تأمین بودجه در ایران، نفت است. جلوگیری از فروش 
نفت دولت را با بحران ارزی مواجه می کند. اگر این 
اتفاق رخ دهد با بودجهٔ ناترازتر از گذشــته مواجه 
می شویم. سال آینده کسری بودجه ما بیش از هزار 
همت است. سال گذشته حدود ۷۰۰ همت کسری 
بودجه داشتیم و امسال رشد کرده است. البته هنوز 
به طور دقیق مشخص نیست که کسری های بودجه 
چقدر است. مجلس ناترازی بودجه را بیش از هزار 

همت پیش بینی کرده است.
جامساز درباره تداوم تورم گفت: با احتمال افزایش 
تورم در سال جاری و آینده، شرایط اقتصادی حقوق 
بگیران ســخت تر می شــود. با توجه به این وضعیت 
مــن فکر نمی کنم تــورم ما روی ۳۰ درصد اعلامی 
کنونی که صحت آن قابل تأیید نیست، بماند. پیش 
بینی می شود تورم فراتر از از ۳۰ درصد خواهد رفت. 
شما نمی توانید یک کالا را در طول یک هفته به یک 

قیمت خریداری کنید.
او افزود: سؤال من این است که مگر مسئولین خرید 
نمی کنند؟ چطور اطلاع ندارند که دولت ها چه بلایی 
ســر مردم آورده اند. باید اساسی فکر کرد، پرداخت 
یارانه مشــکلی از مردم حل نمی کند. مشــکل در 
کاهش مستمر ارزش پول ملی است. آب از سر چشمه 
گل آلود اســت. پول ما در گزارش های مؤسســات 
معتبر اعتبار سنجی بین المللی پائین ترین ارزش را 
بخود اختصاص داده است. سیاستگذاران بفکر نجات 
پول ملی باشند. با اتخاذ سیاست های تورمی از جمله 
پرداخت یارانه بدون سیاست های پشتیبانی حفظ 
قدرت خرید، ســبد معیشتی اقشار آسیب پذیر پر 

نخواهد شد.

  پـایـان 
 شـوک 
به اقتصاد؟

كارشناس اقتصادی: حتی اگر 
قیمتها بالا برود هم بعید است 
شوكی تازه تحمیل كنند



 آمار نگران کننده تعداد ولادت ها در ایران 
در سال 140۳

تسنیم: محمدرضا ظفرقندی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
در جلسه ای با مسئولین بسیج دانشگاه های علوم پزشکی کشور، اظهار 
کرد: در ایران برخلاف کشــورهای غربی، ســالمندی جمعیت پیش از 
فرآیند توسعه یافتگی رخ داده است. به عبارت دیگر، کشورهای دیگر 
ابتدا توسعه یافته اند و سپس با کاهش جمعیت روبه رو شده اند، اما ما 
این روند را طی نکرده ایم.وی با اشاره به قوانین موجود در حوزه جمعیت 
بیان کرد: قانون جوانی جمعیت شامل ۴۳ ماده در حوزه بهداشت است 
کــه حمایت از خوابگاه های متأهلین، زوجین نابارور، اعطای وام ها و... 
را دربرمی گیرد.ظفرقندی ادامه داد: نرخ باروری در حال حاضر از ۲.۰۱ 
در سال ۹۵ به ۱.۶۶ رسیده است و اگر این رقم به ۱.۱ برسد، در چاله 
و چاه جمعیتی گرفتار خواهیم شــد.وزیر بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی با اشاره به کاهش شدید تعداد ولادت ها در کشور در سال های 
گذشته گفت: طبق بررسی ها، در سال ۱۴۰۳ برای اولین بار در تاریخ، 
میــزان ولادت در ایــران به زیر یک میلیون نفر خواهد رســید که این 
موضوع بســیار نگران کننده اســت.وی اضافه کرد: اگر قبول داریم که 
کاهش جمعیت یک بحران ملی است، باید بدانیم که این مسئله نیازمند 
عزم ملی است. رویکرد ما در افزایش جمعیت باید علمی باشد، زیرا با 
شعار و اقداماتی که در سطح جهان تجربه نشده اند، به نتیجه نخواهیم 
رســید. باید رویکردهای فرهنگی و اقتصادی دســتگاه ها تغییر کند و 
همه مسئولان به وظایف خود عمل کنند تا موج فرهنگی برای جوانی 

جمعیت ایجاد شود.

تاریخ برگزاری کنکور؛ 11 و 1۲ اردیبهشت، ۵ و ۶ تیر

فارس: نوبت اول آزمون سراســری ســال ۱۴۰۴ در روزهای ۱۱ و ۱۲ 
اردیبهشت ماه است، ثبت نام این آزمون نیز از روز یک شنبه ۲۵ آذرماه 
۱۴۰۳ آغاز می شود.ثبت نام برای داوطلبان نوبت اول آزمون سراسری 
ســال ۱۴۰۴ تا شــنبه اول دی ماه ۱۴۰۳ از طریق درگاه اطلاع رسانی 
ســازمان ملی ســنجش و ارزشیابی نظام آموزش کشــور ادامه دارد.

همچنین ثبت نام برای نوبت دوم آزمون سراســری ســال ۱۴۰۴ نیمه 
دوم اسفند ۱۴۰۳ است.نوبت دوم آزمون سراسری ۱۴۰۴ در روزهای 

۵ و ۶ تیرماه برگزار می شود.

 انتقاد پلیس از خاموشی چراغ های
 راهنمایی و رانندگی

ايسنا: رئیس پلیس راهور تهران بزرگ گفت: در صورت قطعی برق در 
تقاطع ها، توان و ظرفیت پلیس راهور برای کنترل این محل ها باید ۴ 
برابر شود که این مسئله قطعاً امکان پذیر نیست.سردار سید ابوالفضل 
موسوی پور گفت: قطعی برق تقاطع های شهر تهران مشکلات بسیاری 
ایجاد می کند؛ شــما تصور کنید چهارراه و تقاطعی که امروزه با چند 
چــراغ و نهایتــاً یک مأمور پلیس راهور هدایت و کنترل می شــود؛ در 
صورت قطعی برق چه مشکلاتی در آن ایجاد می شود؟ به خاطر همین 
دلایل، منطق می گوید که برق چهارراه ها نباید قطع شود. از سه سال 

قبل قرار بود برق چراغ های ۳۰ تقاطع قطع نشود اما خبری نشد.

بازتاب

کاهش اثرگذاری وام مسکن

 
امروز در شرایط بسیار خاصی در بازار مسکن قرار 
دادیم. رکود صنعت ســاختمان در دو سال اخیر 
رکوردزده اســت. اگر تهران را به عنوان یک مبنا 
در نظــر بگیریم، حجم خرید و فروش آن کاهش 
بسیار شدید داشته است. سیاست گذاری هایی که 

از سال ۸۸ در مسکن کشور رخ داده و شکل پذیری 
آن از همان ســال توســط مجلس و دولت وقت 
برنامه ریزی شــد، شــرایط صاحب مسکن شدن 
مردم را به شدت با بحران مواجه کرده است. حجم 
تولید مسکن کشور طی بازه سال های ۹۰-۹۱ تا 
به امروز یک رکورد صد درصد کاهشــی را ثبت 

کرده است.
در ســال های ۹۱-۹۲، ســالانه ۸۰۰ هزار واحد 
مســکن ســاخته می شد، اما از آن سال تا به امروز 
کاهش تولید شــکل گرفتــه و به عدد ۳۵۰ هزار 
واحد در ســال گذشته رسیده ایم. با وجود تمامی 
شــعارهای دولت قبل مبنی بر ســالانه ۱ میلیون 
مســکن، نهایتاً ۳۵۰ هزار واحد در ســال گذشته 
ساخته شد که بخش خصوصی بیشترین سهم را 

در آن داشــت. ما با کاهش تولید از یک ســو و از 
سوی دیگر با انباشت مسکن مواجه هستیم. نظم 
عرضه و تقاضا بهم خورده است.امروز شرایط اجاره 
به شــکلی شــده که مردم برای اجاره هم مشکل 
دارند. باید سیاست های کلان در حوزهٔ ساختمان 
با مشورت بخش خصوصی صورت بگیرد. نمی توان 
پشت درهای بسته برای بخش خصوصی سیاست 
تعییــن کرد.مردمــی که می خواهند مســکن 
مصرفی شــان را اســتفاده کننــد، محل تأمین 
نقدینگی شان از دو طریق تسهیلات بانکی و حقوق 
و دستمزد شکل می گرفت. شما یک بررسی کنید 
در ده سال اخیر میزان تسهیلات بانکی و حقوق 
چه میزان از هزینهٔ تمام شدهٔ یک مسکن را تأمین 
می کنــد. نمی توان معادلات اقتصــادی را کنار 

گذاشت و با شعار مردم را صاحب خانه کرد. باید 
مجلس و دولت سیاست گذاری های جدیدی برای 
بازار مسکن انجام دهند. در غیر این صورت تورم 
بازیگر اصلی مسکن باقی خواهد ماند. سیاست های 
ســرکوبی و سیاست هایی که باعث کاهش تولید 
مسکن شده، امروز باید مورد بازنگری قرار بگیرد.
در عین حال تسهیلات مسکن اثرگذاری خود را 
از دست داده است. از سوی دیگر حقوق و دستمزد 
هم همخوانی با تورم ندارد. اگر این دو با یکدیگر 
همخوانی پیدا می کرد، قسط های وام مسکن زیاد 
نبود. مردم در دههٔ هفتاد با همین تسهیلات بانکی، 
توانســتند خانه دار شــوند. حقوق و دستمزد آن 
زمان هم پاسخ نیازهای مردم را می داد. امروز این 

دو کانال مسدود شده اند.

فرشید پورحاجت
 دبیرکل انبوه سازان ایران
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در سال 1403 
بعد از دستور 
رییس جمهور 
برای بازگشت 
دانشجویان یک 
ماده به شیوه 
نامه اضافه شد. 
براساس شیوه 
نامه رئیس 
دانشگاه 
می تواند 
مجازات را 
تعلیق کند. ما 
گفتیم وقتی 
رئیس دانشگاه 
می تواند 
مجازات را 
تعلیق کند، وزیر 
علوم چرا 
نمی تواند تعلیق 
کند؟ همین 
اختیار وزیر 
علوم به آن 
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 مهاجرت
 25 درصدی 
 اساتید در 
چند سال اخیر

 ابراز نگرانی وزير علوم از آمار بالای 
مهاجرت  اساتید:

وی ادامه داد: این تأســف زمانی بیشــتر 
می شــود، که شــاید بتوانم بگویم در این 
چند ســال اخیر، ۲۵ درصد از اســاتید 
مهاجرت کرده اند، ۲۵ درصد عدد نگران 
کننده ای است وقتی این روند ادامه پیدا 
کند افرادی جایگزین آنها می شــوند که 
شــاید از مرتبه ضعیف تــری برخوردار 

هستند.
وزیــر علوم افــزود: این موضــوع باعث 
می شــود، همین طور دانشگاه نزول پیدا 
کرده و دانشجو هم به همین صورت است.
وی ادامــه داد: ایــن موضوع خیلی جای 
تأسف دارد و عوامل آن هم شناسایی شده 
اســت یک عامل مهم آن عامل اقتصادی 
است که ما کارگروه خاص و ویژه ای برای 
آن تعیین کردیم برای اینکه نگرانی های 

اقتصادی از جمله مسکن برطرف شود.
وی افزود: وقتی حقوق اساتید در دانشگاه 
همسایه ما آن طرف آب، بین ۴ تا ۷ هزار 
دلار اســت و حقوق اســتاد تمام ما با ۵۰ 
پایه به سختی به هزار دلار می رسد، حالا 
فکر کنید یک استاد جوان که وارد دانشگاه 
می شود ۳۰۰ دلار می گیرد، ممکن است 
اســتاد تمام ما حــال و انگیزه مهاجرت 
نداشته باشد اما این استاد جوان می خواهد 
زندگی تشــکیل دهد، مسکن تهیه کند، 
ماشــین بخرد، فرزندش را راهی مدرسه 
کنــد، با ۳۰۰ الــی ۴۰۰ دلار نمی تواند 
زندگی کند آن وقت جاذبه های آن طرف 
فراوان بوده، طبیعتاً علاقه ای نیز ندارد که 
مهاجرت کند اما برای معیشــت مجبور 

است.
وی دربــاره اینکه آیا میز اقتصاد می تواند 
کمک کننده باشــد گفــت: میز اقتصاد 
آخرین تلاش های ما است و به آن امیدوار 
هســتیم علاوه بر بودجه رســمی منابع 
دیگــری برای تأمین این نقیصه می توان 
پیدا کرد علاوه بر اینکه ما برای ارتباط با 
صنعــت جــدی می شــویم و حداقــل 
دانشــگاه های صنعتــی مــا می توانند 
پروژه های شرکت های خصوصی و دولتی 
را جــذب کنند، که هــم باعث کمک به 
صنعت و هم باعث کمک مالی و معیشتی 
به دانشــگاه می شــوند که عــلاوه بر آن 
دانشگاه نیز ارتقا علمی هم پیدا می کند.

وزیر علوم در پاسخ به سؤالات دانشجویان 
درباره انتصابات، بازگشــت دانشجویان و 
مسائل علمی با اشاره به اینکه انتصابات و 
بحث بازگشت دانشجویان اخراجی وقت 
بسیار کمی از من را گرفته و برخی از آن ها 

را به مسئولان مربوطه وزارت خانه واگذار 
کردم، گفت: عمده وقت من صرف امورات 
مربوط به علم و فناوری می شود. معتقدم 
رشــد علم و فناوری نیاز حیاتی کشور ما 
اســت. وضعیت کنونی محصول کار من 
نیســت و نمی شود گفت حاصل کار وزیر 
قبل و قبل تر، ولی باید مسیر آن را درست 

کرد.
وی گفت: ما داریم برای معیشت کارمند 
و اســتاد که یکــی از نگرانی های جدی 
استادان و کارمندان ما معیشت است فکر 
می کنیم. ســالانه ده هزار میلیارد تومان 
بــرای تغذیه ای که شــما عمدتاً ناراضی 
هســتید هزینه می کنیم. بودجه وزارت 
خانه بزرگی مثل علوم تنها ۶۰ همت است.
وزیر علوم در ادامه با اشــاره به انتصابات 
اخیر دانشگاه ها و وزارت علوم و انتقادات 
دانشــجویان در این زمینه تصریح کرد: 
مدعی ام غیر سیاســی ترین انتصابات را 
دارم. بــا هیــچ یک از افرادی که منصوب 
شــدند نــه رفیق بودم و نــه عقد اخوت 
بســته ام، معیارهای مــن برای انتصابات 
قانونی بوده و برای همه انتصابات استعلام 

گرفتیم.
وی افزود: از برخی اســتعلامات ما حدود 
دو ماه گذشــته، ولــی هنوز حکم نزدیم 
گرچه با یکماه گذشتن از استعلام می توان 

حکم را صادر کرد، ولی باز صبر کردیم.
وی در ادامــه گفــت: در خصــوص یک 
انتصــاب یــک ســوءتفاهمی پیش آمد 
حراست نامه زد وگفت تأیید شد و حکم 
صادر شد. سوءتفاهمی که پیش آمد این 
بود که اســتعلام از یک مرجع آمده بود و 
تأیید شده بود. ولی استنباط شده بود که 
تأیید سایر حوزه ها نیز انجام شده است.

وزیر علوم با اشاره به اینکه بدون استعلام 
و جــواب آن، من چه ســودی از انتصاب 
می برم که بدون اســتعلام بخواهم حکم 

بزنم.
وی خطاب به دانشــجویان گفت: موردی 
را گفتیــد چرا حکم زدید که همان را هم 
حراست تأیید کرده است، ماهانه به خاطر 
تخصصش لبنان می رود. بررسی اینکه وی 
یک مطلبی در فضای مجازی اعلام کرده 
کار مراجع نظارتی است این بنده خدا در 
چند مرحله تأیید شد یک عدم هماهنگی 
به وجود آمد هر زمان ثابت شود که اشتباه 
شده با وجود اینکار برای ما هزینه نیز دارد 
مــا آن فــرد را بــر می گردانیــم. ما که 

نمی خواهیم چالش ایجاد کنیم.

وی با اشــاره به آمار دانشجویان اخراجی 
و تعلیقــی گفت: اخراجی ها ابتدا ۴۰ الی 
۴۴ نفــر بودنــد که به ۴ نفر و نهایتاً دو نفر 
رســیده بودند. تعلیقی ها ابتدا ۳۵۰ نفر 
بودنــد. گفتیــد موارد بررســی شــود 
کارشناسان حقوقی بررسی کردند ۲۵۰ 
مورد آموزشــی و اخلاقی بود، سیاســی 
نبودکه آن ها را کنار گذاشــتیم. ۱۵۰ تا 
مانــد همه که بررســی تمام شــد ۱۵۰ 
دانشجوی تعلیقی ماند که بی سر و صدا 

اعلام کردیم و برگشتند.
وی با اشاره به سخنان دانشجویی درباره 
اظهارات برخی افراد )ظریفیان( خارج از 
وزارتخانــه و اینکه ایا فشــارهای درباره 
انتصابات از ســوی گروه های سیاسی بر 
شــما وجود داشته است، گفت: یک بدنه 
بزرگــی از خبرگان در بدنه آموزش عالی 
کشــور مــا هســتند که برخــی مواقع 

مسئولیت دارند و برخی مواقع ندارند.
وی گفــت: مســئولیت حرف های اخیر 
ایشــان با خودشان اســت پیغام دادم به 
ایشان که از مصاحبه وی راضی نیستم و 
اینکــه اصلًا نگفتیم ۴۰ اســتعلام بدون 
پاســخ داریم. مسولیت مصاحبه ایشان با 
خودشــان اســت. اطمینــان می دهم 

انتصابات کار خودم است.
وزیــر در ادامــه افزود: قاعده من بر تغییر 
نیست بر تثبیت است. در طول این چند 
ماه انتصابات محدودی داشتیم در حالیکه 
در دوره قبــل بیــش از ۶۰ تغییر صورت 
گرفته بود. اگر کســی دو تابعیتی است از 
کجا کشــف کنم. الان از همه کسانی که 
می خواهم منصوب کنم، می پرســم پیج 

اینستا دارند، چیزی منتشر کرده است.
البتــه حاضرم پرونده علمی افرادی را که 
منصوب کــردم با برخی از مدیران قبلی 

مقایسه کنم تا شرایط علمی آن را مقایسه 
کنید. معیار من این است که فرد دانشگاه 

را راهبری کند نه فرماندهی.
وی ادامه داد: به دو سه معاون قبل گفتم 
بمانید خودشان نماندند، دو نفر هنوز در 
وزارت علوم هستند و گفتم شرایط برای 
تداوم همکاری را دارید. قرار نیست با تعییر 
دولــت تاریخ را تغییر دهیم خطوط قرمز 

نظام برای ما نیز قرمز است.
وی گفــت: انتصابــات را خــودم گردن 
می گیریــم از هــر جا به مــن افرادی را 
پیشنهاد دهند استقبال می کنم و بررسی 
می کنم. از مجلس، نهاد رهبری که البته 
پیشنهادی نشده تاکنون، ولی قاعده من 
نیست هرکسی قبلًا بوده باید عوض شود. 
در ۵ دانشــگاه شــکایت هایی شد هیئت 
تحقیــق فرســتادیم از واحــد ارزیابی و 
بازرســی وزارت علوم و بررسی شد. برای 
ابقــا افــراد نیــز در برخی جاهــا توافق 

حداکثری وجود دارد.
ســیمایی صراف درباره تغییر شیوه نامه 
انضباطــی نیز گفت: این شــیوه نامه در 
سال های ۹۸ و ۱۴۰۱ تغییر کرد و کسی 
انتقادی نداشــت. در ســال ۱۴۰۳ بعد از 
دســتور رییس جمهور برای بازگشــت 
دانشجویان یک ماده به شیوه نامه اضافه 
شــد. براساس شیوه نامه رئیس دانشگاه 
می تواند مجازات را تعلیق کند. ما گفتیم 
وقتی رئیس دانشگاه می تواند مجازات را 
تعلیق کند، وزیر علوم چرا نمی تواند تعلیق 
کند؟ همین اختیار وزیر علوم به آن اضافه 
شده است.وی گفت: گفتیم بحث شکلی 
و حقوقی رفع شــود. ما که با کســی دعوا 
نداریم برای ســه شــیوه نامه سه جدول 
درســت کردیم بگویند کدام بخش تغییر 

کرده اگر گفته شود، اصلاح می کنیم.
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جامعه

 رسوب منابع مالی ۲.۲ میلیون واحد
 نهضت ملی مسکن در بانک ها

عضو کمیســیون عمران مجلس با بیان این که منابع مالی برای ۳ 
میلیون مســکن تأمین شده اســت، گفت: تاکنون ۸۰۰ هزار واحد 
بــرای دریافــت وام معرفی شــده اند و مابقی منابع مالی در بانک ها 

رسوب کرده است.
عبدالجلال ایری، اظهار کرد:  در چارچوب قانون جهش تولید مسکن، 
فرآیندهای تأمین زمین، تأمین سرمایه و کنترل مصالح طبق آمار 
اولیه، ۲.۳ میلیون تا ۲.۸ میلیون قطعه زمین برای احداث واحدهای 

مسکونی شهری و روستایی تأمین شده بود.
وی افزود: در خصوص تأمین ســرمایه، غالباً گفته می شــد که اکثر 
بانک ها همکاری لازم را نداشــته اند، اما بررســی های انجام شــده 
مستندات وزارت راه و شهرسازی نشان می دهد بانک ها به ویژه بانک 
مرکــزی همکاری خوبی داشــته اند و تاکنــون مبلغ ۱۴۰۰ همت 

تسهیلات پرداخت کرده اند.
ایری با بیان این که حدود ۸۰۰ هزار واحد برای دریافت تســهیلات 
به بانک ها معرفی شده اند، گفت:  مابقی منابع مالی )برای حدود ۲.۲ 
میلیون مسکن(  در بانک ها رسوب کرده است. وقتی با بانک ها صحبت 
می کنیم، آن ها می گویند که از طرف وزارت راه و شهرســازی هیچ 
فردی به ما معرفی نشده که همه شرایط مربوط به دریافت نهضت 

ملی مسکن شامل فرم )ج( سبز و ... را داشته باشد.

نسخه نجات بخش بازار مسکن مشخص شد!

کارشناس سیاست گذاری مسکن گفت: استفاده از سامانه خودنویس 
باعث شده دلالان و سوداگران طی یک سال گذشته به مرور از بازار 

مسکن حذف شوند.
صادق صادقی کارشناس سیاست گذاری مسکن با بیان اینکه سامانه 
خودنویس نقش بسیار موثری در بهبود و اجرای قراردادهای مسکن 
دارد، گفت: در حال حاضر اجرای این طرح می تواند بازار مسکن را 
به سمت رونق بیشتری هدایت کند و طی این مدت هم آثار اجرای 
این طرح را شاهد بودیم که چگونه توانست بخش زیادی از مشکلات 
متقاضیان مسکن را برطرف کند.وی ادامه داد: بازار مسکن طی یک 
سال گذشته که سامانه خودنویس راه اندازی شده است، با آرامش 
روبرو بوده و همین امر موجب شده که میزان استفاده از آن در بین 
متقاضیان به شــکل گسترده ای افزایش یابد.این کارشناس مسکن 
توضیح داد: در حال حاضر بازار مســکن نیازمند یک ابزار نظارتی 
بوده که در این زمینه ســامانه خودنویس به خوبی عمل کرده و ما 

شاهد حذف دلالان و سوداگران در این بخش هستیم.

بازتاب

مسکن ایران 
صرفاً در درون 
خود با چالش 
رو به رو نیست 
و مثلاً اکنون 
ایران با 
چالش های 
جدی در حوزه 
ناترازی انرژی 
هم دست به 
گریبان است

پالس های 
 هشدارِ جدی 
 به حوزه 
مسکن  ایران

»نقش اقتصاد« گزارش می دهد؛

به گزارش »نقش اقتصاد«؛ قیمت 
مسکن در ایران از سال ۱۳۹۷ که 
دولت آمریکا به صورت یکجانبه از 
توافق برجام خارج شــد و اقتصاد 
کشــورمان با سیلی از تحریم های 
خارجی رو به رو شــد تا به امروز، 
افزایش چشمگیری را تجربه کرده 
و گویی در فاصله زمانی ۶ ســال، 
حوزه مســکن ایــران و معادلات 
قیمتی در آن زیر و رو شــده است. 
در اوایــل ســال ۱۳۹۷ میانگین 
قیمتــی هر متر مربع مســکن در 
تهران ۴ تا ۵ میلیون تومان بود اما 
اکنــون این عدد چیزی نزدیک به 
۱۰۰ میلیــون تومان تخمین زده 
می شود. با این همه، اینطور به نظر 
می رسد که حوزه مسکن ایران در 
وضعیت کنونی با ۳ پالس هشدار 
دهنده قابل تأمل دست به گریبان 

است.
اولاً، روند ساخت مسکن در ایران 
سقوط قابل توجهی را تجربه کرده 
است. ایران به طور میانگین سالانه 
بــه یک میلیون واحد مســکونی 
جدید نیاز دارد. این در حالی است 
که "بیت الله ســتاریان" اســتاد 
دانشگاه و کارشناس حوزه مسکن 
اخیــراً در مصاحبه ای تاکید کرده 
که رقم واقعی ســاخت مسمن در 
ایران در شــرایط کنونی چیزی در 
حــدود ۳۰۰ هزار واحد در ســال 
اســت. اهمیت این آمارها زمانی 
بیش از پیش برجسته می شود که 
بدانیــم ایران همین حــالا نیز با 
کمبود ۶ میلیون واحد مســکونی 

رو به رو اســت.از این رو، با تداوم 
روندهای جاری در بازار مســکن، 
باید انتظار این را داشته باشیم که 
سال به سال چالش کمبود مسکن 
و عدم تناســب عرضه و تقاضا در 
این حوزه تعمیق و تشــدید شود. 
معادلــه ای که یکی از اصلی ترین 
بروندادهای آن، افزایش قابل توجه 
قیمــت مســکن و البتــه رواج 
پدیده های نظیر پشت بام خوابی 
و کانتینــر خوابــی و یــا افزایش 
جمعیت حاشیه نشــینی در جوار 
شهرهای بزرگ ایران خواهد بود. 
نکتــه دوم اینکــه دونالد ترامپ 
سیاستمدار جنجالی آمریکایی به 
تازگی توانسته در انتخابات ریاست 
جمهوری ۲۰۲۴ آمریکا پیروز شود 
و بار دیگر به کاخ ســفید بازگردد. 
از این رو، بسیاری از صاحب نظران 
بــر این باورنــد که وی احتمالاً بار 
دیگر از راهبرد فشار حداکثری در 
مواجهه با ایران اســتفاده خواهد 
کرد. دستورکاری که هدف اصلی 
آن هدایت ایران به سمتی است که 
مطلوب قدرت های غربی است. از 
این رو، بار دیگر فشارهای اقتصادی 
علیه ایران در اولویت دولت جدید 
آمریکا خواهند بود. معادله ای که 
می تواند مؤلفه های فشار تازه ای را 
به قیمت مسکن در ایران تحمیل 
کند و مســکن را بیش از هر زمان 
دیگری به کالایی لوکس و غیرقابل 
دســترس بــرای طیف های قابل 
توجهی از مردم کشورمان تبدیل 
کنــد. این موضــوع نیز خود یک 

چالش هشدار دهنده جدی برای 
اقتصاد ایران به صورت کلی و البته 
بازار مســکن کشــورمان به طور 
خاص است. اهمیت این مساله نیز 
زمانی بیش از پیش درک می شود 
کــه بدانیم بازار مســکن با طیف 
متنوعــی از دیگــر بازارها مرتبط 
اســت و مسلماً تأثیر پذیری آن از 
فشــارهای خارجی هم ملموس و 
چشــمگیر است. و در نهایت نکته 
سوم اینکه بازار مسکن ایران صرفاً 
در درون خــود بــا چالش رو به رو 
نیســت و مثــلًا اکنون ایــران با 
چالش های جدی در حوزه ناترازی 
انرژی هم دســت به گریبان است. 
از این رو، باید این مساله را مد نظر 
داشــته باشیم که حتی اگر میزان 
تولید مســکن در ایران اوج بگیرد، 
این لزوماً بدان معنا نخواهد بود که 
دیگر زیرســاخت های لازم نظیر 

تأمیــن انــرژی خانه ها به راحتی 
انجــام خواهد گرفــت. در واقع، با 
توجــه به مشــکلات جدی که در 
حوزه تأمیــن و مصرف انرژی در 
کشــورمان داریــم، افزایش قابل 
توجه میزان مسکن در کشورمان 
ســبب خواهد شد تا مشکلات در 
حوزه تولیــد و مصرف انرژی هم 
وضعیــت وخیمی به خود بگیرند. 
مسائلی که همه و همه صرفاً یک 
واقعیت را مورد اشاره قرار می دهند 
و آن این است که مساله مسکن با 
توجه به ابعاد متنوع خود باید یکی 
از اولویت های جدی دولت جدید 
کشورمان باشد و البته که به تأخیر 
انداختن مشــکلات در این حوزه 
می توانــد نوید دهنده بحران های 
به مراتب بزرگتری برای کشورمان 
باشــد. موضوعی که در راســتای 

منافع ملی ایران نیست.

سامان سفالگر
روزنامه نگار

حقوق اســاتید در دانشگاه  ��
 همســايه ما آن طرف آب، بین

 4 تا 7 هزار دلار است
150 دانشــجوی تعلیقی را بی  ��

سر و صدا برگردانديم

گروه اجتماعی: محمدحســین سیمایی 
صراف در نشســت خود با اعضای بسیج 
دانشجویی کشور در دانشگاه جامع انقلاب 
با اشــاره به اینکه رهبر انقلاب از ســال ها 
پیــش به موضوع علم توجه داشــتند و 
خواستار توجه به رشد وپیشرفت علمی و 
دســتیابی به علوم پیشرفته بودند، گفت: 
چاره ای جز این نداریم در کشور به وفاق 
برســیم به خصوص در مورد اولویت ها و 
راهکارهــا برای موضوعات و دغدغه های 
مشــترک نیازمند توافق و وفاق هستیم. 
وزیــر علوم دربــاره کنتــرل مهاجرت 
دانشــجویان گفــت: مهاجــرت عوامل 
مختلفی از جمله عوامل شغلی، اقتصادی، 
اجتماعی سیاسی دارد و ما همه عوامل را 
بررســی کرده و به آنها ضریب داده ایم و 
مشخص کردیم چرا و به چه دلیل کسانی 
مهاجــرت می کننــد و برخی حتی قصد 

بازگشت نیز ندارد.

در طی سال های اخیر بسیاری از صاحب 
نظران و کارشناسان حوزه مسکن، تحلیل 
و تفسیرهای مختلفی را با محوریت عرصه 
مذکور در کشــورمان ارائه کرده اند و هر 
یک به نحوی ســعی داشته اند به ریشه 
یابی مشــکلات در حوزه مسکن ایران و 
یافتن راه حل های مناســب برای آن ها 

بپردازند.



بازار سهام در آبان ماه پوست انداخت
ماه عسل بورس

بازار سهام طی دو ماه گذشته تحت تأثیر اتفاقات بزرگ سیاسی و جهانی، 
نوسانات زیادی را تجربه کرد. اما پس از مشخص شدن نتیجه انتخابات 
آمریکا، فضای بازار تغییر کرد و شــاخص ها صعودی شــدند. در آبان ماه، 
بورس ایران شاهد جهش های قابل توجهی بود؛ رشد چشمگیر شاخص ها 
و رکوردزنــی در حجــم معاملات زمینه اعتماد به بورس را فراهم کرده 
است.بازار سهام از ابتدای پاییز فراز و نشیب بسیاری را پشت سر گذاشت. 
از تنش های جنگ تا انتخابات آمریکا همگی مسیر بازار سهام را تغییر 
دادند. نگاهی به نمودار شاخص کل این روند را به خوبی نشان می دهد.

با این حال اما با مشخص شدن نتیجه انتخابات آمریکا، فشار تنش های 
سیاســی از بازار ســهام برداشته شد و شاخص های بورسی لگ صعودی 
جدیدی را تشکیل دادند. طبق آمارها، شاخص کل در آبان ماه توانست 
۱۲.۴۷ درصد افزایش یابد و از دو میلیون واحد در پایان مهرماه، به دو 
میلیون و ۲۵۷ واحد در پایان آبان ماه برسد. این روند در شاخص هم وزن 

نیز دیده شد و این نماگر در آبان حدود هشت درصد رشد کرد.
نکته دیگر اینکه حجم معاملات در این ماه افزایش حدود ۷۰ درصدی 
را تجربه کرده اســت. به نحوی که طی معاملات آبان، متوســط روزانه 
حجم معاملات خرد ســهام، حق تقدم و صندوق های ســهامی به ۱۱.۲ 

میلیارد برگه سهم رسید.
میانگیــن ارزش معامــلات خــرد ماهانــه به ۵.۰۳۷ میلیــارد تومان 
رســیدهمچنین میانگین ارزش معاملات نیز در این ماه افزایش یافته؛ 
به طوری که میانگین ماهانه این رقم پنج هزار و ۳۷ میلیارد تومان است.

پیشتازان بورس در آبان كدامند؟ ��
طبق معاملات بازار ســهام در آبان، دو ســهم ثالوند و زماهان با رشد ۵۰ 
درصدی بیشترین بازدهی را کسب کردند و در ابتدای لشگر سودآوری 

قرار گرفتند.
سهامداران كدام سهم ها باختند؟ ��

در مقابل اما سهام ثپردیس و شرنگی با کاهش ۱۹ درصدی در این ماه 
کم بازده ترین نمادهای بورس بودند و کارنامه ضعیفی را رقم زدند.

ساز مخالف بانک مرکزی و بانک ها در بازار باز

با وجود ثبت رکورد جدید در ســفارش های ارســالی بانک ها در بازار باز، 
بانک مرکزی روند کاهشی تزریق پول در این بازار را ادامه داد.

بانــک مرکزی در ادامه روند انتشــار هفتگی گــزارش عملیات اجرایی 
سیاســت پولی، گزارش مربوط به آخرین هفته آبان ماه را منتشــر کرد. 
بررسی داده های جدید بانک مرکزی نشان می دهد که بانک ها در حراج 
بازار باز ۲۸ مردادماه رکورد جدیدی را در ارسال سفارش ریپو به بانک 
مرکزی ثبت کردند، اما بانک مرکزی همچون هفته های قبل، در جهت 
مخالف درخواســت بانک ها، رقم تزریق پول خود در این بازار را کاهش 

داد و کمترین رقم در هفت هفته اخیر را به ثبت رساند.
طبق داده های گزارش بانک مرکزی، در سی وسومین حراج بازار باز سال 
جاری که روز ۲۸ آبان ماه برگزار شد ۲۲ بانک و موسسه اعتباری غیربانکی 
شرکت کردند. موضع عملیاتی بانک مرکزی در حراج این هفته نیز توافق 

بازخرید یا ریپو بود.
همچنین بررسی ها نشان می دهند که مدت توافق بازخرید در این حراج، 
مثل هفته های گذشته هفت روزه بود و حداقل نرخ توافق باز خرید نیز 

در سطح ۲۳ درصد ثابت ماند.

نیمی از متقاضیان وام فرزندآوری تسهیلات 
دریافت نکردند

بر اساس گزارش تفریغ بودجه سال ۱۴۰۲ بانک ها تقریباً رقم سهمیه 
در نظر گرفته شــده برای پرداخت تســهیلات فرزندآوری در قانون را 
پرداخت کردند با وجود این بیش از نیمی از متقاضیان موفق به دریافت 
تســهیلات نشــدند. جزء ۲ بند الف تبصره ۱۶ قانون بودجه ۱۴۰۲ به 

موضوع تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری پرداخته است.
قانون بودجه ۱۴۰۲ برای افرادی که فرزند آن ها از ســال ۱۴۰۰ به 
دنیا آمده است، به ازای فرزند اول ۳۰ میلیون تومان، فرزند دوم ۶۰ 
میلیون تومان، فرزند ســوم ۹۰ میلیــون تومان، فرزند چهارم ۱۲۰ 
میلیون تومان و فرزند پنجم و بیشتر ۱۵۰ میلیون تومان تسهیلات 

در نظر گرفت.
گزارش تفریغ این جزء از تبصره ۱۶ نشان می دهد که در مجموع بانک ها 
باید ۴۷.۷ همت تســهیلات این بخش را پرداخت می کردند که از این 

میزان ۴۶ همت آن را پرداخت کردند.

نگاه روز

سیاست های شکست خورده 
ارز چند نرخی

افزایــش نــرخ دلار نیما و عبــور آن از مرز ۵۱ هزار 
تومان و هم چنین آثار آن بر سودآوری شرکت های 
بورسی باید گفت اگر به صورت ریشه ای به موضوع 
نگاه کنیم هر آن چیزی که در اقتصاد دو نرخی باشد 
باعــث ایجــاد رانت و فســاد می شــود، حالا چه 
مابه التفاوت نرخ خودرو در بازار و کارخانه باشــد و 
چه ســایر کالاهایی که قیمت گذاری دســتوری 

می شوند.
 دو نرخی ها که حاصل یکســری سیاســت های 

شکست خورده برای کنترل دستوری قیمت ها در 
کوتاه مدت هســتند، معمولا به زیان تولیدکننده و 
مصرف کننده است و به نفع رانت خواران در اقتصاد 
تمام می شود. کاهش شکاف بین نرخ دلار در سامانه 
نیمــا و بازار آزاد، باعث ایجــاد مزیت رقابتی برای 
بازارهــای خارجی می شــود وقتــی تولیدکننده 
می خواهــد محصول خود را صادر کند، باید قیمت 
ارز خود را به پایین تر از نرخ بازار رفع تعهد کند،یعنی 
به نوعی، مجبور اســت ارزان تر بفروشد که طبیعتا 
صرفه اقتصادی ندارد. این در شــرایطی اســت که 
کشــور با کمبود منابع ارزی مواجه اســت و باید 
سیاست ها به سمت ترغیب صادرات باشد و از کسانی 

که صادرات درست انجام می دهند، حمایت شود.
از طرفی در تولیدات داخلی نیز خیلی از مواقع مشاهده 

می کنیم که حتی بسیاری از مخارج ریالی شرکت ها، 
عملا به نرخ دلار در بازار آزاد بستگی دارد. در شرایطی 
کــه نــرخ دلار در بازار آزاد بالا می رود و هم زمان نرخ 
تــورم بــالا داریم، می خواهیم محصــولات را با دلار 
ارزان تری از شرکت ها بگیریم، این اتفاق باعث پایین 
آمدن حاشــیه سود شرکت ها می شود و عملا صرفه 
تولید کاهش پیدا می کند. هم چنان فاصله زیادی بین 
نرخ واقعی دلار و بازار آزاد وجود دارد هر افزایشی در 
نرخ نیما در نهایت بر نرخ موثر فروش شرکت ها تاثیر 
می گذارد.اما در  رابطه و نحوه محاسبه اثر نرخ دلار 
بر سودآوری شرکت ها  باید گفت اگر از منظر تحلیلی 
نگاه کنیم، در یک بازه زمانی بلند مدت افزایش نرخ 
دلار در سامانه نیما قابل محاسبه است، یعنی میانگین 
موثر نرخ دلار در یک فاصله زمانی قابل بررسی است. 

طبق محاسباتی که انجام داده ایم، ضریب ۱.۲۵ بین 
این دو فاکتور بر قرار است، یعنی اگر نرخ دلار حدود 
۱۰ درصد رشد کند، عدد سودآوری شرکت ها ۱۲.۵ 
درصد رشد می کند. بنابراین سودآوری شرکت ها در 
بورس اهرمی نسبت به دلار دارد، یعنی زمانی که نرخ 
دلار افزایش می یابد ســودآوری شــرکت ها با شدت 
بیشــتری رشــد می کند و اگر در یک سطح از فاصله 
قیمت و سود به بازار نگاه کنیم، قاعدتا می توان امیدوار 
بود زمانی که نرخ موثر فروش شرکت ها - که بیش تر 
متاثر از نرخ دلار نیمایی است - بیشتر رشد می کند، 
آن وقت قیمت شرکت ها هم در بازار سهام می تواند 
رشد بهتری داشته باشد. البته باید این نکته را در نظر 
بگیریم که پارامتر سودآوری یک پارامتر بنیادی است 

که در طول یک بازه زمانی خود را نشان می دهد.

مهدی سوری
اله کارشناس بازار سرمایه
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تمامی اقدامات 
صورت گرفته 

به دو دلیل 
کمبود منابع 
ارزی و توهم 

حمایت از تولید 
داخل با در 

قفس کردن 
تجارت باعث 

اختلال های 
موجود در ثبت 

سفارش کالا 
شده است 

بنابراین برای 
حل مشکل 

کمبود ارز باید 
با بهبود روابط 

تجاری بین 
الملل و 

همکاری با 
نهادهای 

تجاری جهانی 
راه را برای 

صادرات بیشتر 
دولتی و 

خصوصی باز 
کند تا کمبود 

منابع ارزی 
جبران شود 

لی
 ما

زار
با

اولین واکنش بخش خصوصی به معامله 
ارز در مرکز مبادله

رئیس کنفدراسیون صادرات گفت: با دستورالعمل بانک مرکزی که 
اول آذر منتشر شد،  از امروز به مدت یک ماه، واگذاری ارز صادراتی 

به واردکنندگان همزمان با واگذاری کوتاژها عملیاتی می شود.
محمــد لاهوتــی در گفتگو با مهر در خصوص اعلام زمان راه اندازی 
مرکــز مبادلــه طلا و ارز گفت: بالاخره پــس از بحث ها و وعده های 
فراوان، مرکز مبادله طلا و ارز ایران طبق بخشــنامه بانک مرکزی، 
از تاریخ ۳ آذر رســماً فعالیت خود را آغاز خواهد کرد که بر اســاس 
این دســتورالعمل، تمام صادرکنندگانی که ارز در اختیار داشــته و 
قصد واگذاری آن به واردکنندگان را دارند، موظف شده اند از طریق 

این مرکز، اقدام به واگذاری ارز و کوتاژهای خود کنند.
عضو کمیته بازگشت ارز صادراتی افزود: در عین حال واردکنندگان 
نیز مکلف هســتند پس از ثبت ســفارش، ارز لازم برای واردات را از 
این مرکز و صرفاً از محل ارزهای صادراتی عرضه شــده خریداری 
کنند.به گفته لاهوتی، با توجه به الزام دستگاه های دولتی مبنی بر 
اطلاع رسانی قوانین و دستورالعمل های جدید حداقل یک ماه پیش 
از اجــرا، بانــک مرکــزی یک ماه جلوتــر، راه اندازی ایــن مرکز را 
اطلاع رسانی کرده است؛ ضمن اینکه از تاریخ ۳ دی ماه به بعد نیز، 

صادرکنندگان امکان واگذاری ارز خود را خارج از این مرکز نخواهند 
داشت.

وی در تشریح نحوه عملکرد مرکز مبادله ارزی خاطرنشان کرد: نرخ 
ارز در این ســامانه بر اســاس حراج و عرضه و تقاضا، تعیین شــده و 
فرآیند مچینگ )Matchmaking( نیز توسط بانک های واسط 
کــه همــان بانک های عامــل خدمات دهنده بــه صادرکنندگان و 
واردکنندگان هســتند، انجام خواهد شــد. در واقع در این ســامانه، 
صادرکننــدگان و واردکنندگان هیچ ارتباط مســتقیمی با یکدیگر 
نخواهند داشت و حتی بانک ها نیز از هویت خریدار و فروشنده مطلع 

نیست که از چه محلی ارز را عرضه یا دریافت می کنند
لاهوتی با بیان اینکه چنانچه نرخ ارز در این مرکز متناسب با عرضه 
و تقاضای واقعی تعیین شــود، این تصمیم می تواند یک گام مثبت 
برای صادرکنندگان باشد؛ خاطرنشان کرد: در سال های اخیر، نرخ 
ارز دســتوری نیما مانع فعالیت بسیاری از صادرکنندگان کوچک و 
متوســط شــده بود؛ به نحوی که این گروه، که کالاهای خود را با ارز 
آزاد تأمین می کردند، قادر نبودند با نرخ نیما رقابت کنند؛ بنابراین 
اگر فضای رقابتی در این عرصه حاکم باشد، به طور قطع انگیزه برای 
صادرات بیشــتر خواهد شــد.رئیس کمیســیون توسعه صادرات 
غیرنفتــی اتــاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران با ابراز 
نگرانی از سوی بخش خصوصی نسبت به نحوه عملکرد و اداره مرکز 
مبادله طلا و ارز اظهار کرد: هر چند بخش خصوصی، به طور مشروط 

با این طرح موافقت کرده، اما نگرانی های خود را نیز با توجه به تجربه 
خود از نحوه عملکرد سامانه نیما دارد؛ به نحوی که یکی از مهم ترین 
دغدغه ها این است که مرکز مبادله طلا و ارز به نحوی عمل کند که 
صادرکنندگان دیگر امکان واگذاری مســتقیم ارز به واردکنندگان 
را نداشته باشند؛ این در حالی است که بر اساس دستورالعمل بانک 
مرکــزی، ایــن موضوع پــس از تاریخ ۳ دی ماه جاری، کاملًا منتفی 
خواهد شد و این موضوع اکنون، منجر به بروز نگرانی های جدی از 
سوی بخش خصوصی شده است.رئیس کنفدراسیون صادرات ایران 
ادامه داد: یکی دیگر از نگرانی هایی که وجود دارد این است که بانک 
مرکــزی، خود قرار اســت ارز را در ایــن مرکز عرضه کند که بر این 
اساس، به دلیل دسترسی به پول پرقدرت از سوی این نهاد، ممکن 
است نرخ ارز، پایین تر از نرخ واقعی تعیین شود که این اقدام می تواند 
موجب شــود که شــکاف میان نرخ نیما و ارز آزاد در این مرکز نیز 
تکرار شده و تغییرات ملموسی در این مرکز بر اساس نرخ بازار آزاد 
اتفاق نیفتد و به نوعی نرخ مرکز مبادله از بازار جا بماند؛ در نتیجه، 
تنها به ظاهر، یک جابجایی از سامانه نیما به مرکز مبادله رخ خواهد 

داد و چالش اصلی همچون سامانه نیما، پابرجا خواهد ماند.
لاهوتی گفت: به نظر می رسد موفقیت این طرح به شفافیت عملکرد 
مرکز و توجه به واقعیت های بازار بستگی دارد؛ در غیر این صورت، 
دغدغه های بخش خصوصی و تولیدکنندگان همچنان پابرجا خواهد 

ماند.

 

عضو هیات نمایندگان اتاق تهران گفت: لازم است 
رئیس جمهور و تیم اقتصادی آن در اســرع وقت 
نقاط ضعف موجود در تجارت خارجی را شناسایی 
و ســعی کنند که آنها را به نقاط قوت ایران تبدیل 

کند.
مهــرداد عباد در گفتگو با »نقش اقتصاد«، درباره 
این که دولت چگونه می تواند مسیر توسعه صادرات 
را پیــش ببرد که باعث پیشــبرد اهداف در حوزه 
تجارت خارجی در کشــور شــود گفت: این روزها 
گروه های مختلف پیشنهادهای اصلاحی زیادی را 
به دکتر پزشکیان ارائه می دهند بنابراین شایسته 
اســت با تجمیع توصیه هایی که به نفع و مصلحت 
کشــور اســت با گوشی شنوا و مشورت های مفید، 
بهترین گزینه را برای اصلاح در امور استفاده کنند.

وی افزود: در سیاســت گذاری های انجام شده طی 
چند دهه اخیر نیز انتقادهای زیادی وجود دارد که 
لازم اســت رئیس جمهــور و تیم اقتصادی آن در 
اسرع وقت نقاط ضعف موجود را شناسایی و سعی 
کنند که آنها را به نقاط قوت تجارت خارجی ایران 

تبدیل کنند.
فرایند تدوین واردات و صادرات دارای معایب است

عضــو هیات نمایندگان اتاق تهــران ادامه داد: بر 

کســی پوشیده نیست که فرایند تدوین شده برای 
واردات و صادرات دارای معایب اســت. شاید روند 
دو ســاله مربــوط به فرایندهای ثبت ســفارش و 
تخصیص ارز برای واردات را بتوان جزو اصلی ترین 

مشکلات حوزه واردات نام برد.
عباد گفت: در طول ۱۰ سال اخیر مشکلات حاصل 
از تحریم هــای خارجــی، کمبــود منابــع ارزی، 
سیاست گذاری های اشــتباه مثل ممنوعیت های 
مختلف واردات باعث شــده تا پروســه فعلی ثبت 
ســفارش برای واردات کالا ناکارآمد باشد. در حال 
حاضــر تعــداد زیادی از کالاهــا به دلایل مختلف 
امکان واردات نداشــته و تنها حدود ۳ هزار ردیف 

تعرفه کالا امکان ثبت سفارش دهد.
وی افزود: این محدودیت هایی که در مسیر واردات 
رخ داده در ســال های اخیر و به دلایل مختلف در 
حوزه بازرگانی اعمال شــده اســت که یکی از آنها 
موضوع حمایت از تولید داخل بوده که بهانه حمایت 
از تولید داخل باعث شــد ورود کالاهایی که تولید 
مشــابه داخلی دارد ممنوع شود اما شناسایی این 
کالاها کار هیچ دولتی نیست چرا که تقاضای بازار 
را خود بازار تعیین می کند و نه اندیشه افراد بنابراین 
کالاهایی ممنوع شد که تولید آن در داخل با مشکل 
مواجه بوده و گاهی کیفیت کالا نداشــتند که این 
امر باعث نارضایتی مصرف کنندگان و کمبود کالا 

در این حوزه شده است.
عضو هیات نمایندگان اتاق تهران ادامه داد: از طرف 
دیگــر سیاســت گذاری با عــدم ورود کالاهای با 
کیفیــت خارجی عملًا موضــوع رقابت و افزایش 
کیفیت تولید را از بین برده اســت و گاهی مردم و 
فعالان اقتصادی شــاهد تولید کالاهای بی کیفیت 
توســط تولیدکننگان ایرانی هســتند همچنین 
سیاســت های موجــود باعــث ترویــج صنعت 
مونتاژکاری در سطوح مختلف است و خود آن هم 
حاصل ریل گذاری های اشــتباه است زیرا واردات 
کالا با کیفیت ممنوع اســت اما واردات قطعات آن 
از کشــورهایی کــه کالاهــای ارزان و بی کیفیت 
می فروشــند برای مونتاژ آزاد اســت، همچنین با 
توجــه به کمبود ارز تعداد زیادی از کالاهای مورد 
نیاز مردم کشــورمان با عنوان کالاهای لوکس در 

لیست ممنوعه واردات قرار گرفته است.
عباد تاکید کرد: برای اصلاح سیاست های موجود 
این حوزه لازم اســت نگرش رانتی موجود اصلاح 
شــود زیرا بــا این نگرش ناکارآمــد امکان اصلاح 
ساختاری وجود ندارد. صورت مسئله این است که 
کشــور به کالاهای مختلــف برای مصرف با تولید 

خــود نیــاز دارد و به هر صورت باید این کالاها وارد 
شود تا در بازار آنها خللی به وجود نیاید.

هرگونه دخالت در عرضه و تقاضا باعث ایجاد آشوب 
می شود

وی درباره اصلاح سیاســت تجارت خارجی گفت: 
هرگونه دخالتی در قســمت عرضه و تقاضا باعث 
ایجــاد آشــوب در بازار آن می شــود پس باید به 
آزادســازی واردات کالاهایی که مورد نیاز کشــور 
است و باعث بهبود افزایش کیفیت از طریق رقابت 
آزاد می شــود بتوانیم رضایت مصرف کنندگان را 

فراهم آوریم.
عضــو هیات نماینــدگان اتاق تهران افزود: تمامی 
اقدامــات صورت گرفتــه به دو دلیل کمبود منابع 
ارزی و توهــم حمایــت از تولید داخل با در قفس 
کــردن تجارت باعث اختلال های موجود در ثبت 
سفارش کالا شده است بنابراین برای حل مشکل 
کمبود ارز باید با بهبود روابط تجاری بین الملل و 
همــکاری با نهادهای تجــاری جهانی راه را برای 
صادرات بیشتر دولتی و خصوصی باز کند تا کمبود 
منابع ارزی جبران شود نباید با پاک کردن صورت 

مسئله موضوع را به بیراه برد.
وی بــا بیــان این که باید برند تولید ایران را تقویت 
کنیــم تا بتوانیم بازارهــای صادراتی را فتح کنیم 
ادامه داد: در این راه لازم است از سیاست هایی که 
موجب اعطای رانت به گروه های خاص می شــود 

جلوگیری شود.
تدبیری برای بازگردان ارز حاصل از صادرات شود

عبــاد گفت: در بحث صادرات مهم ترین موضوعی 
که به ســرعت باید تدبیری در مورد آن اندیشــیده 
شود بحث بازگرداندن ارز حاصل از صادرات است. 
در سال های نه چندان دور با وجود محدودیت های 

ارزی و وجود نداشــتن بســتر شــفاف برای نقل و 
انتقال مالی حاصل از واردات و صادرات، حاکمیت 
وقــت تصمیــم گرفت این موضوع شــفاف کند تا 
مشخص شود که وارد کنندگان ارز را از کجا تهیه 
و بــه کجــا واریــز می کنند. از طــرف دیگر صادر 
کنندگان باید به صورت شــفاف در زمانبندی های 
مشخص ارز خود را به کشور بازگردانند و در مسیر 
تعیین شده با قیمت کمتر از بازار بفروش برسانند.

عضــو هیــات نمایندگان اتاق تهران با بیان این که 
نیت اصلی این کار که شــفافیت نقل و انتقال ارز 
بود بسیار ارزشمند است افزود: اما روش های تدوین 
شده باعث کاهش واردات مواد اولیه و صادرات غیر 
نفتــی و همچنیــن باعث افزایــش ورود کالاهای 

قاچاق و بی کیفیت به ایران شده است.
وی ادامه داد: دولت به علت کمبود ارز و بهانه ایجاد 
شفافیت وارد کنندگان را مجبور کرده اند که برای 
واردات حتماً از ارزدولتی محدود استفاده کنند که 
باعث ایجاد رانت های گسترده شده است و از طرفی 
دولت هــا خود با مشــکل برگرداندن ارز حاصل از 
فروش منابع خام ملی مواجه اند و به هر طریقی با 
بهای کمتر، ارزها را برمی گردانند و با وجود آگاهی 
از شرایط موجود فشار اصلی تأمین اعضای کشور 

را بر دوش بخش خصوصی نهاده اند.
عباد گفت: شاید با بازگرداندن روش واردات بدون 
انتقــال ارز، حذف قیمت گذاری دســتوری برای 
واردات و صادرات کالاها، بازگرداندن کالاهای مجاز 
بــرای واردات و اختصــاص زمان یک ســاله برای 
بازگردانــدن ارز حاصل از صادرات بتواند در کوتاه 
مدت راهگشای تجارت خارجی ما باشد به ترتیبی 
که باعث بهبود تراز تجاری غیر نفتی و توسعه ایران 

شود.

زینب فدایی
روزنامه نگار

لزوم اصلاح 
نگرش رانتی 
در اقتصاد 
کشور

عضو هیات نمايندگان اتاق تهران 
در گفتگو با »نقش اقتصاد« 
تاكید كرد

امیررضا سولقانی
روزنامه نگار

بازتاب

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند برابر رای 
شماره 140360318017004069 مورخ 1403/05/16 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملك رضوانشهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم/ مهران اسعدی 
فرزند عباس بشــماره شناســنامه 392 صادره از قزوين در شش دانگ يك قطعه زمین) باغ صیفی كاری( به مساحت 19186 متر 
مربع پلاک 1 فرعی از 226 اصلی مفروز و مجزی شــده از پلاک 2 فرعی از 1 اصلی واقع در قريه رودســر تازه آباد بخش 27 گیلان 
خريداری از مالك رسمی آقای خانم نوروز علی باديا رودسری محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی كه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاريخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تســلیم و پس از اخذ ،رســید ظرف مدت يك ماه از تاريخ 
تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سندمالکیت صادر خواهد شد.
 913/913 رم الف - شناسه آگهی: 1829670

تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/9/03- تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/9/18
ريیس ثبت اسناد و املاک رضوانشهر -  كیانوش كیانی نژاد  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند برابر رای 
شماره 1403603128017005039 مورخ 1403/06/06 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملك رضوانشهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم يدالله ابراهیمی 
فرزند روح الله بشماره شناسنامه 390 صادره از نجف آباد در شش دانگ يك قطعه زمین مشجر به مساحت 482/47 متر مربع 
مشــتمل بر يك باب خانه پلاک 65 فرعی از 58 اصلی مفروز و مجزی شــده از پلاک 4 فرعی از 58 اصلی واقع در قريه شــیخ سرا 
بخش 27 گیلان خريداری از نسق محمود شکوری محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی میشود در صورتی كه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سندمالکیت صادر خواهد شد.
913/925 رم الف - شناسه آگهی: 1829978

تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/9/03- تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/9/18
ريیس ثبت اسناد و املاک رضوانشهر - كیانوش كیانی نژاد  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند برابر رای 
شماره 140260318017007303 مورخ 1402/12/02 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملك رضوانشهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای خانم فیروز خدادادی 
شــیراز فرزند خداداد بشــماره شناسنامه 20 صادره از رضوانشهر در شش دانگ يك قطعه زمین مزروعی به مساحت 5312 متر 
مربع پلاک 96 فرعی از 54 اصلی مفروز و مجزی شــده از پلاک 13 فرعی از 54 اصلی واقع در قريه بیجار كن بخش 27 گیلان 
خريداری از نسق خداداد خدادادی شیراز محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
میشــود در صورتی كه اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سندمالکیت 

صادر خواهد شد.
913/935 رم الف-   شناسه آگهی: 1830222

تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/9/03- تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/9/18
ريیس ثبت اسناد و املاک رضوانشهر - كیانوش كیانی نژاد  

  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های
 فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره140360316002003056 هیات اول 1403/07/05  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملك اسلام آباد تصرفات مالکانه بلامعارض  متقاضی 
آقای عادل مرادی فرزند حسن بشماره شناسنامه 14 صادره از اسلام آبادغرب در ششدانگ يك باب ساختمان به 
مساحت 60 متر مربع پلاک 29 فرعی از 18 اصلی واقع در اسلام آبادغرب سید حشمت خیابان شهید امیدی خريداری 
برابر نامه 54/83 مورخ 1403/07/04 از موقوفات خاص زنگنه محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 

در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی كه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید، ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند.بديهی است 

در صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
 الف/284/1

تاريخ انتشار نوبت اول :1403/08/19  - تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/3
محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

آگهی مفقودی
برگ ســبز و ســند كمپانی سواری سمند LX XU7 مدل 1393 به رنگ سفید به شماره موتور 124K0318738 و شماره 
شاســی NAAC91CC6DF939358 و شــماره پلاک ايران64-993ب88 به مالکیت ساناز سلطانی اردكانی مفقود 
يزد گرديده و فاقد اعتبار می باشد.  

آگهی مفقودی مدارک ماشین 
برگ سبز، كارت ماشین و كارت سوخت  خودرو سواری سیستم سمند  Lx Ef7 مدل 1393 رنگ سفید روغنی ظرفیت جمعا 5 
نفر به شــماره شاســی: NAACR1HS4EF575556 شماره موتور :H0086112147 شماره پلاک 158س15 ايران 85 به 
سیستان وبلوچستان مالکیت مصطفی عادی به شماره ملی 3621736077 مفقود گرديده و فاقد اعتبار میباشد.  



در بازدید ازشرکت پتروپالایش سهروردی صفاهان عنوان شد:
 اجرای طرح های پژوهشی با توجیه اقتصادی 

در عرصه صنعت 

نقش اقتصاد- اصفهان- پیره 
زالــی: بــه گــزارش روابط 
عمومی و بین الملل هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان، دکتر 
مهدی دژحسینی درجریان 
بازدیــد از واحد RHU  این 
شرکت اظهار کرد: هدف این 
اســت که فعالیت ها و آینده 

صنعت نفت در کشــور با کمک شــرکت های دانش بنیان و فناور به 
ســمت اقتصادی تر شــدن پیش برود و از هدررفت منابع کشــور و 

خام فروشی جلوگیری شود.
وی تأکید کرد:  تمام تلاش این است که طرح های پژوهشی با توجیه 

اقتصادی در عرصه صنعت عملیاتی شود.
مدیرعامل شرکت پتروپالایش سهروردی صفاهان، نیز در این دیدار 
به تشریح فعالیت های این شرکت برای  احداث واحدهای ارزشمندی 
مانند RHU  و RFCC  در جهت جلوگیری از خام فروشی پرداخت 
و گفت:  تصفیه ۸۱ هزار بشکه  و گوگرد زدایی از ته مانده برج های 
واحدهای تقطیر  بر عهده واحد RHU  است. و محصول واحد  به 
عنوان خوراک در واحدهای پالایشگاهی RFCC استفاده می گردد. 
این شرکت با راه اندازی دو واحد مذکور بیش از ۸ میلیون لیتر بنزین 

یورو ۵ و ۲ میلیون لیتر گازوئیل تولید خواهد کرد.
علی محمد یسلیانی  پیشرفت پروژه RHU  را ۶۳ درصد اعلام کرد 
 و اظهار داشــت: به امید خدا در اواخر ســال آینده شــاهد پیش

 راه اندازی این واحد خواهیم بود.

 برق منطقه ای گیلان نخستین شرکت موفق 
در انعقاد تفاهم نامه با توانیر برای نصب 

سامانه های خورشیدی

نقش اقتصاد- گیلان- منکوئی: 
شرکت برق منطقه ای گیلان 
در بیــن شــرکت های برق 
منطقه ای کشور، نخستین 
شرکتی اســت که موفق به 
انعقاد تفاهم نامه با شــرکت 
توانیــر جـــهت نصـــب 
ســامانه های خورشیدی و 

اجرای طرح های بهینه سازی ساختمان های اداری شد.
محمد افتخاری معاون طرح و توسعه شرکت برق منطقه ای گیلان 
در این رابطه گفت:  بر اســاس ارزیابی شــرکت توانیر، شرکت برق 
منطقه ای گیلان نخستین شرکت برق منطقه ای کشور است که کل 
عملیــات تفاهم نامــه با شــرکت توانیر جهت نصب ســامانه های 
خورشیدی و اجرای طرح های بهینه سازی ساختمان های اداری را 

به اتمام رسانده است.
افتخاری با بیان اینکه شرکت برق منطقه ای گیلان اولین و بزرگترین 
دستگاه اداری در استان گیلان است که مجهز به نیروگاه خورشیدی 
است، افزود: خوشبختانه علاوه بر انعقاد تفاهم نامه، با پیگیری های 
انجام شده، شرکت برق منطقه ای گیلان موفق شد فاز اول نیروگاه 
خورشیدی را در ستاد شرکت از طریق نصب پنل های خورشیدی 
بر روی سقف سالن ورزشی شهید عباسپور شرکت به ظرفیت  ۱۰۵ 

کیلووات ساعت را در سال گذشته اجرا و به بهره برداری برساند. 
معاون طرح و توســعه شــرکت برق منطقه ای گیلان در خصوص 
احداث نیروگاه های خورشیدی برای پست های انتقال و فوق توزیع 
شــرکت، گفت: به منظور تأمین برق مصرفی ساختمان پست های 
انتقال و فوق توزیع در سراسر استان گیلان از طریق احداث نیروگاه 
خورشیدی، مذاکراتی با سرمایه گزاران انجام شده تا نسبت به احداث 
نیروگاه خورشیدی برای پست های شرکت با حداکثر ظرفیت قابل 

نصب اقدام نمایند.

رفع مشکل پس زدگی فاضلاب در محله هفتون 
اصفهان

نقش اقتصاد- اصفهان- پیره 
زالــی: مدیر عامــل آبفای 
اســتان اصفهان حســین 
اکبریان با اشاره به فرسودگی 
و قدمت ۵۵ ســاله شــبکه 
فاضلاب شهر اصفهان اظهار 
داشت: در این عملیات ظرف 
مدت چهار ماه، هزار و ۱۴۴ 

متر لوله فاضلاب ســیمانی با لوله هایی به قطر ۱۲۰۰ میلیمتر پلی 
اتیلن جایگزین شد و مشکل پس زدگی فاضلاب در خیابان پروین 
اعتصامی، طلوع فجر، چهار راه فجر و کنار گذر اتوبان آقابابایی رفع 

شد.
وی افــزود: بــا اجرای عملیات اصلاح هزار و ۱۴۴ کیلومتر شــبکه 
فرسوده فاضلاب و اتصال کلکتور ۱۲۰۰ میلی متری به شبکه فاضلاب 
در مسیر کلکتور فاضلاب خیابان پروین، مشکل پس زدگی فاضلاب 
محله هفتون به طور کامل برطرف شد، این درحالیست که طی چند 
ســال گذشــته مردم این منطقه به دلیل فرسودگی شبکه فاضلاب 
شــاهد ریزش شــبکه فاضلاب و پس زدگی فاضلاب در واحدهای 

مسکونی و تجاری بودند.
وی به هزینه اجرای این پروژه اشاره کرد و خاطر نشان ساخت: برای 
انجــام ایــن پروژه ۶۳ میلیارد تومان از محل اعتبارات عمرانی ماده 
۵۶ هزینه شــده اســت و با تلاش های صورت گرفته طی دو ســال 
گذشــته، اعتباری در حدود ۲ هزار میلیارد ریال از محل اعتبارات 
ماده ۵۶ و مشارکت بانک ها برای بازسازی شبکه فرسوده فاضلاب 
شهر اصفهان تخصیص یافته است و از ۴ هزار کیلومتر شبکه فاضلاب 
شهر اصفهان، بازسازی ۳۰۰ کیلومتر آن به ۱۵ هزار میلیارد تومان 
اعتبــار نیــاز دارد و در ایــن میان ۳۰ کیلومتر آن باید در کوتاه ترین 

زمان ممکن مورد اصلاح و بازسازی قرار گیرد.

در سر شماری کشاورزی، از میانگین کشوری بالاتر هستیم
قائم مقام دبیر اجرای ششمین سرشماری كشاورزی در كردستان:

باز کردن گره ترافیکی شهر اولویت مدیریت شهری است

نقش اقتصاد- ســنندج- اســرين مقصودی: قائم مقام دبیر اجرای ششمین 
سرشماری کشاورزی در کردستان گفت: براساس برآوردهای به عمل آمده 
آمار بهره برداران و مشمولان بخش کشاورزی در استان ۱۲۱ هزار و ۳۰۰ 
نفر است.مسعود سالمی روز چهارشنبه در جمع خبرنگاران استان در رابطه 
با سرشماری کشاورزی در روستاهای اطراف سنندج اظهار کرد: براساس 
آخریــن آمــار و گزارش جمع بندی شــده در اســتان از آغاز اجرای طرح 
سرشــماری کشــاورزی می گذرد، که خدودا ۲۵ درصد این طرح در استان 
به اجرا شده  است. سالمی ادامه داد: با وجود اینکه در اجرای این طرح از 
زمانبندی انجام شده در استان عقب هستیم ولی از میانگین کشوری بالاتر 
هســتیم. وی افزود: براســاس برآوردهای صورت گرفته آمار بهره برداران 
بخش کشــاورزی در اســتان کردســتان  ۱۲۱ هزار و ۳۰۰ نفر است که  تا 
این زمان آمارگیران منتخب اطلاعات ۳۰ هزار و ۸۰۰ بهره بردار را جمع 
را جمع و ارائه داده اند. وی یادآور شد: بر مبنای برآورد انجام شده در زمان 
مشخص شده طی ۴۵ روز این طرح قطعاً به پایان می رسد و آمار و اطلاعات 

دقیقی را برآورد خواهیم کرد وهمچنین سرشــماری در مســائل مربوط به 
امور مختلف کشــاورزی تأثیرگذار اســت و هر چه آمار و اطلاعات از سوی 
مردم دقیق تر باشــد به مســئولان امر و برنامه ریزان کمک می کند.سالمی 
بیان کرد: برخی اســتان ها که اصلًا آب ندارند تا ۴۰ درصد زمین های آنها 

آبی است و ۶۰ درصد دیم که در کردستان ۹ درصد زمین ها آبی است.
قائم مقام دبیر اجرای ششــمین سرشــماری کشاورزی در کردستان بیان 
کرد: بارش روزهای اخیر در کردســتان منجر به کندی روند سرشــماری 
بوده استقائم مقام دبیر اجرای ششمین سرشماری کشاورزی در کردستان 
بیان کرد: زمانی لیســت آمار یک روســتا بســته می شــود که اطلاعات 

خوداظهاری همه بهره برداران ساکن و غیر ساکن جمع آوری شود. 
معاون فرماندار ســنندج هم امروز در جمع خبرنگاران اســتان در روستای 
کیلانه اظهار کرد: از ۱۰۸ آمارگیر استان که مشغول جمع آوری اطلاعات 
مربوطه به سرشماری کشاورزی هستند ۱۶ نفر مربوط به شهرستان سنندج 
اســت.عبداللهی با اشــاره به اینکه آمارگیران از ســاعت هشت صبح تا ۱۷ 
بعدازظهر به جمع آوری اطلاعات از بهره برداران کشــاورزی می پردازند، 
گفــت: به هر میزان مردم بیشــتر بــا آمارگیران همکاری کنند و اطلاعات 
دقیق تری در اختیار آنها قرار دهند، مسئولان هم با استناد به آن می توانند 

تصمیم گیری و برنامه ریزی بهتری داشته باشند.

نقش اقتصاد - البرز- منیر خلیلی: شهردار فردیس اقدامات انجام شده، پروژه های 
عمرانی در حال اجرا و برنامه های آتی مدیریت شهری در جهت حل معضل 

ترافیک را تشریح کرد.
محمدرضا احمدی نژاد در نشست شورای اسلامی شهر فردیس که با حضور 
اســتاندار البرز برگزار شــد؛ در خصوص پروژه های عمرانی در حال اجرای 
فردیس، اظهار کرد: در حال حاضر یک مجموعه آموزشی آتشنشانی با مبلغ 
۲۵ میلیارد تومان در حال ســاخت داریم. ســوله ورزشــی اهری با اعتبار ۴۰ 
میلیارد تومان، سوله چند منظوره بحران به مبلغ ۴۵ میلیارد تومان، مجموعه 
ورزشــی راه آهن با زمین ورزشــی فوتبال، تنیس و غیره، ســاختمان مکمل 
آتششانی در حال اجراست. همچنین ۲ قرائتخانه، ۲ سرای محله و ۲ گرمخانه 

در ماه گذشته افتتاح شده است.
شهردار فردیس تکمیل مصلای فردیس را از جمله پروره های در حال اجرای 
شهر برشمرد و گفت: پارک خطی راه آهن به مساحت ۴ هکتار با برآورد اولیه 
۷۰ میلیارد در فازهای مختلف طراحی شــده و در مرحله مناقصه اســت. 
همچنین پارک ایرانی، پارک رضوان و پارک به آفرین جزو پروژه های در حال 

اجراست.
وی با اشــاره به تأمین تجهیزات و ماشــین آلات آتش نشــانی، بیان کرد: با 
راهبری شورای محترم ۲ نردبان بلند مرتبه ۳۲ متری و ۵۶ متری خریداری 
شــد و یک نردبان ۴۴ متری و تجهیزات جدید آتش نشــانی به مبلغ ۱۷۰ 
میلیارد تومان در حال خرید اســت. انواع ماشــین آلات پیشــرو، فرماندهی، 

ســنگین و ســبک تجهیز شده است و در بخش مدیریت بحران توجه ویژه به 
تأمین تجهیزات بحران صورت گرفته است.

احمدی نژاد گفت: در بخش مطالعات، گذر شرقی شهر با همکاری اداره کل 
راه و شهرســازی طراحی شــده است. در خصوص قطار شهری چند جلسه با 
چند گروه طراح و مجموعه ســابیر برگزار کردیم. موضوع ایســتگاه ها، تغییر 
مقطع، تملکات، مقطع تونل بررسی شده است. دو تقاطع غیر همسطح مکمل 
در حال طراحی است؛ تقاطع بلوار شهید بیات و تقاطع بلوار کیاتل و شهید 
ســلیمانی در مرحله طراحی اســت که در شــورای ترافیک استان هم مطرح 

خواهیم کرد و در صورت تصویب از پروژه های سال آینده شهر خواهد بود.
شهردار فردیس با اشاره به اینکه در سال های گذشته فردیس فاقد سیستم 
حمل و نقل عمومی بوده اســت؛ افزود: تعدادی اتوبوس توســط شــهرداری 
خریداری شد و با پیگیری فرماندار وقت تعدادی اتوبوس هم از محل کمک 
۷۵ درصدی وزارت محترم کشــور خریداری شــد که بخشی تحویل شده و 
هنوز تعدادی از اتوبوس ها باقیمانده که درخواست داریم در خصوص تحویل 

اتوبوس های باقیمانده کمک شود.

بازدید وزیر راه و شهرسازی از پروژه های مسکن ملی زاهدان

نقش اقتصاد- سیســتان و بلوچســتان - مهرنگار ذورقی: فرزانه صادق وزیر راه و 
شهرسازی در سفر به سیستان و بلوچستان از پروژه های مسکن ملی زاهدان 
در سایت های تفتانشهر و آرمانشهر زاهدان بازدید و ضمن دریافت گزارش از 
میزان پیشرفت فیزیکی پروژه ها بر تکمیل و تحویل این واحدها با کلیه خدمات 
و امکانات زیربنایی و روبنایی به متقاضیان تاکید کرد.دبیر شــورای مســکن 
اســتان سیســتان و بلوچســتان در این بازدید گفت: در حال حاضر ۵۵ هزار و 
۳۸۳ واحد مســکن ملی در مناطق روســتایی و شــهری این استان با متوسط 
پیشرفت فیزیکی ۵۵ درصد و اشتغالزایی ۶۳ هزار و ۷۱۲ نفر در دست ساخت 
اســت که به منظور بهره مندی شــهروندان از فضای مناسب برای سکونت در 
سایت های این طرح همزمان با اجرای خدمات زیربنایی نظیر آب و برق خدمات 
روبنایی همانند فضاهای آموزشی، فرهنگی و مذهبی نیز در حال ساخت است.
عطاء اله اکبری افزود: همچنین در حال حاضر عملیات آماده ســازی بیش از 
۲۸۶۸ هکتار زمین در قالب ۵۸ سایت از شمال تا جنوب استان با اعتبار ۴۶۵۹ 
میلیارد در حال انجام است.وی تصریح کرد: با توجه به اهمیت موضوع طرح 

مســکن ملی و اجرای ســریع و با کیفیت واحدهای مســکونی، عملیات آماده 
سازی اراضی مذکور برای ساخت ۱۱۵ هزار و ۵۳۵ واحد مسکونی سیستان 
و بلوچستان در دستور کار قرار گرفته است.دبیر شورای مسکن استان سیستان 
و بلوچستان با بیان اینکه پیش بینی های لازم برای رعایت کیفیت و استاندارد 
در طراحی و اجرای آماده ســازی اراضی طرح مســکن ملی انجام شــده است، 
گفت: ســاخت مســکن صرفاً محدود به تأمین ســرپناه و مکانی برای اقامت 
نمی شود بلکه این فعالیت، علاوه بر تأمین آسایش و رفاه شهروندان، به ایجاد 
اشتغال و رونق در بسیاری از مشاغل و تولیدات کمک قابل توجه کرده است.
اکبری بر همراهی بانک ها در تأمین منابع مالی طرح های مسکن ملی تاکید 
کــرد و افــزود: در حال حاضر ۴۱ هزار و ۵۴۱ متقاضی روســتایی و شــهری 
تسهیلات مسکن ملی به بانک معرفی شده اند که از این تعداد برای ۳۲ هزار 
و ۷۲۵ نفر آنها قرارداد مشــارکت منعقد شــده اســت.وی تاکید کرد: ضروری 
است به منظور اجرا و تکمیل هر چه سریعتر واحدها این طرح مهم ملی ۱۵ 

هزار میلیارد تومان تسهیلات از سوی بانک های عامل پرداخت شود.

رویداد

شهردار فرديس:

6

w
w

w
n

a
g

h
s

h
e

e
g

h
te

s
a

d
o

n
li

n
e

.i
r

40 گروه جهادی 
استان مرکزی در 
هفته بسیج در 
راستای 
محرومیت زدایی 
و خدمت رسانی 
فعالیت ویژه 
دارند
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نقش اقتصــاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی: با 
کمال احترام و ادب، اینجانب سردار امجدیان، فرمانده 
نیروی انتظامی استان چهارمحال و بختیاری، بر خود 
لازم می دانم تا از عملکرد شایســته و حرفه ای شرکت 
گاز استان به خاطر تأمین مستمر و پایدار گاز طبیعی 
و نقش بسزایی که در ایجاد امنیت و آرامش در جامعه 
ایفا می کند، تقدیر و تشــکر کنم.تأمین انرژی پایدار و 
مطمئن یکی از ارکان اصلی توسعه اجتماعی و اقتصادی 
در هر منطقه ای است. شرکت گاز استان با برنامه ریزی 
دقیــق و مدیریت مؤثــر در توزیع گاز طبیعی، نه تنها 

نیازهای مصرف کنندگان را برآورده کرده، بلکه امنیت 
روانــی و اجتماعی مردم اســتان را نیز تضمین نموده 
است. این تلاش ها باعث شده است تا استان چهارمحال 
و بختیاری به عنوان یک الگوی موفق در تأمین انرژی 
شناخته شود.نقش مانیتورینگ دقیق توزیع گاز در این 
فرآیند بســیار حائز اهمیت اســت. با نظارت مستمر و 
استفاده از فناوری های نوین، شرکت گاز توانسته است 
به موقع و به طور مؤثر مشکلات احتمالی را شناسایی 
و رفع کند. این موضوع موجب افزایش اعتماد عمومی 
بــه خدمــات ارائه شــده و در نتیجــه، آرامش خاطر 

شهروندان را به همراه داشته است.تلاش های کارکنان 
شرکت گاز در حفظ کیفیت و پایداری خدمات، همواره 
ستودنی بوده و نشان دهنده عزم و اراده قوی آن ها در 
خدمت به مردم است. من به نمایندگی از نیروی انتظامی 
استان، به تمامی زحمات شما در این عرصه تبریک و 
تحسین می گویم و امیدوارم با ادامه این مسیر، شاهد 
پیشرفت های بیشتری در تأمین امنیت و آسایش مردم 

استان باشیم.
با تشکر و احترام، سردار امجديان ��
فرمانده نیروی انتظامی استان چهارمحال و بختیاری ��

تقدیر و تشکر سردار امجدیان فرمانده نیروی انتظامی از عملکرد شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری

برگزاری 2 هزار و 5۰۰ برنامه در هفته بسیج استان مرکزی
فرمانده سپاه روح الله استان مركزی خبرداد:

نقش اقتصاد- اراک- عبدی: فرمانده سپاه روح الله استان 
مرکزی گفت: ۲ هزار و ۵۰۰ عنوان برنامه در طول هفته 
بســیج )۲۹ آبان تا ششــم آذرماه( از ســوی پایگاه ها و 
رده های مختلف بســیج در این استان برگزار می شود و 

احتمال افزایش برنامه ها نیز وجود دارد.
سردار مرتضی عمومهدی در نشست خبری هفته بسیج 
در اراک، افزود: در این هفته در هر رده مقاومت بســیج 

حداقل یک برنامه اجرا می شود.
وی بیان کرد: ۴۰ گروه جهادی استان مرکزی در هفته 
بســیج در راســتای محرومیت زدایی و خدمت رسانی 

فعالیت ویژه دارند.
فرمانده سپاه روح الله استان مرکزی، اهدای خون، تجلیل 
از قهرمانان ملی و دمیدن روح پهلوانی، افتتاح ۱۵ خانه 
محرومــان با اعتباری بالــغ بر ۵۰ میلیارد ریال، افتتاح 
یادمان شهدای گمنام تفرش و افتتاح ۱۱ کارگاه اشتغال 
و بنــگاه اقتصــادی با اعتبــار ۸۰ میلیارد ریال در نقاط 
مختلف استان را از دیگر برنامه های هفته بسیج استان 

مرکزی عنوان کرد.
سردار عمومهدی اظهار کرد: افتتاح مرکز سونوگرافی، 
فیزیوتراپی و آزمایشــگاه در درمانگاه بقیه الله شــازند با 
۱۱۰ میلیارد ریال، افتتاح درمانگاه داندانپزشــکی مهر 
شفا در شهر مامونیه، همایش حماسه حضور بسیجیان 
در پنجم آذرماه، اجرای گشت های عملیاتی برای ارتقای 
آمادگی دفاعی، ایســت و کنترل برای نمایش اقتدار و 
امنیت با همکاری فراجا در ۱۲ شهرســتان، اجرای ۵۰ 
یادواره شهدا و عطر افشانی و غبارروبی ۴۰ گلزار شهدا، 

از دیگر برنامه های هفته بسیج است.
فرمانده ســپاه روح الله اســتان مرکــزی افزود: دیدار 
بسیجیان و مسئولان بسیج با علما و ائمه جمعه، حضور 
۳۰۰ حلقه مقاومت بسیج )صالحین( در میعادگاه های 
نماز جمعه، برگزاری میز خدمت توســط اقشار بسیج 
در ۸۰ مســجد و مصلی هــا، برگزاری نشســت های 
روشــنگری و تبیینی در ۴۰۰ پایگاه، تجلیل از ۱۰۰ 
فرمانده پایگاه های مقاومت، تجلیل از آثار هنرمندان، 
برگزاری چهار مجمع نخبگان بسیج، همایش طلاب 
و روحانیــون، همایش کســبه، همایش فرهنگیان با 
حضــور ۸۰۰ معلم، اجلاســیه شــهدای مداحان و 
پیرغلامان، اعزام ۲ گروه دندانپزشکی در شهرستان های 
ســاوه و فراهــان، همایش جهاد تبییــن و برگزاری 
مسابقات قرآنی، بخش دیگری از برنامه های هدفگذاری 
شــده در طول هفته بســیج این اســتان است.سردار 
عمومهدی گفت: طرح نفس در راستای پیشگیری از 
ســقط جنین با جدیت در این هفته دنبال می شــود و 
این طرح در اســتان مرکــزی تاکنون موفق به نجات 
جان ۱۶۷ نوزاد شده است.وی اظهار کرد: رهبر معظم 
انقلاب بسیج را پاره تن مردم دانستند و این نهاد انقلابی 
نباید مصالح مردم را فراموش کند و بسیج باید کاری 
کنــد که وجهه مردمــی بودن خود را حفظ و با مردم 
بودن و برای مردم بودن را به مفهوم واقعی معنا ببخشید.

فرمانده سپاه روح الله استان مرکزی ادامه داد: قرارگاه 
جهادی در راســتای کمک به جبهه مقاومت و مردم 
مظلوم غزه نیز در اســتان تشــکیل شده و انتظار است 

مردم در این راستا تلاش مضاعفی به کار گیرند.فرمانده 
سپاه ناحیه مقاومت بسیج اراک هم در ادامه این نشست 
گفــت: ۷۵۰ برنامــه در طــول هفته بســیج در این 
شهرستان اجرا می شود که ۱۷ برنامه آن شاخص است.

ســرهنگ محمــد مهجوری افزود: یادواره شــهدای 
بســیجی شهرســتان اراک با حضور سردار اشتری، 
نمایشــگاه یاس کبود و کوچه های بنی هاشم، میقات 
صالحیــن در نماز جمعــه اراک، رونمایی از ۲ عنوان 
کتاب، تجلیل از بسیجیان و شهدای زنده، ۲۶ یادواره 
شهدا، افتتاح چهار طرح آبرسانی و ۱۲ منزل محرومان، 
بخشــی از این برنامه ها اســت.وی بیان کرد: برپایی 

میزهای جهادی، تجلیل از برترین های قرآنی، اردوهای 
راهیان نور، کارگاه های اجتماعی و مردم محور، همایش 
حضور در پنج آذر و مراسم استقبال از شهید گمنام، 
از دیگر برنامه های هفته بسیج اراک است.نماینده ولی 
فقیه در سپاه روح الله استان مرکزی هم گفت: حضور 
بسیج یکی از علل مؤثر قوام جمهوری اسلامی است.
حجت الاســلام حسینی دیباجی اظهار کرد: گفتمان 
مقاومت، سازش ناپذیری و جلب اعتماد روحیه انقلابی 
از راهبردهای مهم بســیج اســت.هفته بسیج با شعار 
»بسیج با مردم و برای مردم« از ۲۹ آبان ماه جاری آغاز 

و تا ۶ آذرماه ادامه دارد.

https://www.irna.ir/news/85662775/<0628><0631><06AF><0632><0627><0631><06CC>-<06F2>-<0647><0632><0627><0631>-<0648>-<06F5><06F0><06F0>-<0628><0631><0646><0627><0645><0647>-<062F><0631>-<0647><0641><062A><0647>-<0628><0633><06CC><062C>-<0627><0633><062A><0627><0646>-<0645><0631><06A9><0632><06CC>
https://www.irna.ir/news/85662775/<0628><0631><06AF><0632><0627><0631><06CC>-<06F2>-<0647><0632><0627><0631>-<0648>-<06F5><06F0><06F0>-<0628><0631><0646><0627><0645><0647>-<062F><0631>-<0647><0641><062A><0647>-<0628><0633><06CC><062C>-<0627><0633><062A><0627><0646>-<0645><0631><06A9><0632><06CC>
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 پیش بینی جدید از متوسط قیمت نفت 
در سال ۲0۲4

بانک سرمایه گذاری گلدمن ساکس انتظار دارد متوسط قیمت 
نفت خام برنت در سال جاری میلادی علی رغم کسری تولید و 
بی ثباتی های ژئوپلتیکی حدود ۸۰ دلار در هر بشــکه باشد. این 
بانک ۰.۴ میلیون بشــکه در روز مازاد عرضه را در ســال آینده 
میلادی پیش بینی می کند.گلدمن اعلام کرد در بهترین حالت 
قیمت نفت برنت بین ۷۰ تا ۸۵ دلار در هر بشکه باقی می ماند. 
ظرفیــت بــالای مــازاد مانــع افزایش قیمت نفت می شــود و 
انعطاف پذیری عرضه اوپک و شیل جلوی سقوط قیمت نفت را 
می گیرد.قیمــت نفــت در معاملات روز جمعه به دنبال اطلاعیه 
روســیه مبنی بر شــلیک یک موشک بالستیک به خاک اوکراین 
و هشــدار پوتین درمورد گســترش درگیری ها به ۷۴ دلار و ۳۷ 
ســنت رســید. نگرانی در مورد کاهش عرضه نفت افزایش یافته 
اســت.این بانک پیش بینی می کند اگر تشــدید تحریم ها علیه 
ایران عرضه نفت این کشــور را ۱ میلیون بشــکه در روز پایین 
بیاورد، قیمت نفت در نیمه اول ۲۰۲۵ به ۸۰ تا ۸۵ دلار در هر 

بشکه می رسد.

سهم دولت در صادرات نفت و گاز رکورد 
می شکند

با احتســاب اســتقراض پیش از موعد دولت از صندوق توسعه، 
ســهم دولت از صادرات نفت وگاز در ســال آینده به ۶۵ درصد 
خواهد رسید.  در برنامه ششم توسعه مقرر شده بود هر سال از 
سهم دولت در صادرات نفت وگاز کاسته و ما به ازای آن به سهم 
صندوق توســعه ملی از صــادرات این محصولات افزوده گردد. 
براین اســاس در ســال آینده بایستی سهم صندوق توسعه ملی 
به ۲۸ درصد برسد.این درحالی است که برای نخستین بار دولت 
پیش از ارائه لایحه بودجه به مجلس مجوز کاهش سهم صندوق 
توسعه ملی از صادرات نفت و گاز را دریافت کرده و طبق پیش 
بینی انجام شــده در لایحه بودجه ۱۴۰۴ ســهم صندوق توسعه 

ملی از صادرات نفت به ۲۰ درصد کاهش یافته است.

اهدای تندیس رضایتمندی مشتریان به شرکت 
پتروشیمی فن آوران

در چهاردهمین اجلاس ملی مشتری مداری، شرکت پتروشیمی 
فن آوران موفق به دریافت تندیس رضایتمندی مشتریان شد. 
بــه گزارش روابــط عمومی پتروشــیمی فــن آوران، تندیس 
چهاردهمین اجلاس ملی مشتری مداری به شرکت پتروشیمی 
فن آوران اهدا شد.این اجلاس، که هر ساله با هدف ارتقای فرهنگ 
مشــتری مداری و تقدیر از شــرکت های برتر برگزار می شود، بر 
اساس ارزیابی های دقیق از واحدهای تولیدی، صنعتی و خدماتی 
برتر کشور و پس از بررسی شاخص های مختلف مانند کیفیت، 
قیمت گــذاری، مدیریت رســیدگی به شــکایات، مکانیزم های 
رضایت مندی مشتریان، برندینگ و مدیریت ارتباط با مشتریان، 
برخورد معتمدانه با مشتریان و وفاداری مشتریان، شرکت های 
برگزیده را انتخاب می کند.  شرکت پتروشیمی فن آوران به عنوان 
یکی از پیشروان صنعت پتروشیمی ایران، همواره توجه ویژه ای 
به تعامل مثبت و مؤثر با مشــتریان خود داشــته است و با توجه 
ویژه به تعامل با مشتریان و تمرکز بر بهبود مستمر محصولات، 
موفق به کسب این افتخار و دریافت تندیس چهاردهمین اجلاس 

ملی مشتری مداری شد.

با شروع فصل 
پاییز، 

قطعی های برق 
به بهانه دستور 

قطع 
مازوت سوزی در 
نیروگاه ها شروع 
شد. اما آن طور 

که از شواهد 
مشخص است، 

سوخت 
نیروگاه ها 

به شدت کاهش 
یافته و این 

می تواند دلیل 
اصلی 

قطعی های برق 
باشد.

تحولات نفتی 
پس از حضور دوباره ترامپ

ترامپ در نظر دارد قوانینی را که به آلایندگی خودروها 
و محدودیت های دسترسی به منابع هیدروکربنی در 
خلیج مکزیک و اراضی عمومی مربوط می شود، تغییر 
دهد. این تحولات می تواند زمینه ساز افزایش صادرات 
نفت، گاز طبیعی مایع و در نتیجه رشد کلان درآمدهای 

نفتی شود
ترامــپ در دوره اول ریاســت جمهوری؛ از خــود یک 
شــخص غیر قابل پیش بینی ارائه داد در همین حال 
دارای برنامــه ای مبنی بر این شــعار بود که اولویت با 
امریکا است، بنابراین اعتقادش این بود که امریکا مانند 
یک شــرکت اســت و باید همه چیز به خاطر امریکا در 

دنیا دیده شود.در دوران کلینتون و اوباما هدف امریکا 
این بود که در زمینه تولید نفت خودکفا شود، ترامپ 
نیــز بــرای اینکه کنترل بازار نفت را در دســت بگیرد 
اعتقادش بر این بود که امریکا مانند یک کمپانی است 
به این ترتیب که اکنون عربســتان نیز بر این موضوع 
اذعان دارد که مدیریت بازار نفت در دســتان ایالات 
متحده است. اکنون امریکا خود بزرگترین تولیدکننده 
نفــت و گاز غیرمتعارف و همچنین صادکننده نفت و 
گاز اســت، بنابراین امریکا تصمیم می گیرد نفت چه 
قیمتی داشــته باشــد.ترامپ در اولین دوره ریاســت 
جمهوری خود نشــان داد مایل اســت نقشی فعال در 
شــکل دادن به قیمت نفت ایفا کند. در ســال ۲۰۱۸، 
اوپک را برای افزایش تولید برای کاهش قیمت سوخت 
تحت فشار گذاشت و سپس در سال ۲۰۲۰، این گروه 
را متقاعــد کــرد کــه تولیدش را کاهــش دهند زیرا 
می خواست صنعت نفت شیل آمریکا را که در پی شیوع 

کرونا و ســقوط قیمت ها، در ورطه ورشکســتگی بود، 
نجات دهد.طبیعی است که امریکا بدنبال این بود که 
قیمت نفت در حدی باشد که اقتصاد این کشور بتواند 
آن را تحمل کند، مثلًا بهای بنزین زیاد بالا نرود و تورم 
ایجاد نشود.نفتی که امریکا تولید می کند برای پالایش 
و مصرف در خود امریکا نفت مناسبی نبوده و این کشور 
بیشــتر چشــم به نفت عراق دارد زیرا بهترین خوراک 
پالایشگاهی خود را از نفت خاورمیانه بخصوص عراق 
تأمیــن کرده، بنابراین برنامه ریزی دور اول انتخاباتی 
ترامپ برای بازار انرژی بود. در این دوره او اعلام کرده 
بهای انرژی مصرفی برای مردم امریکا را کاهش دهد 
بنابراین قیمت نفت باید زیر ۷۰ دلار باشد. به طوری 
که در طول ۴ ســال دولت بایدن نیز چین و امریکا با 
هم همکاری نانوشته داشته و اجازه نمی دادند قیمت 
نفت از حدود ۷۰ دلار بالاتر برود بنابراین علیرغم بحران 
خاورمیانه قیمت نفت در بازار مدیریت می شد.با روی 

کار آمدن ترامپ؛ امریکا دو مســئله دارد یکی اینکه 
هزینه تولید نفت و گاز غیرمتعارف بالا رفته اســت و 
تولیدکننــدگان اعــلام کردند اگر قیمت نفت خام در 
بازار بین المللی زیر ۷۰ دلار بیاید ممکن اســت تولید 
این نفت مقرون به صرفه نباشــد و علاوه بر آن تولید 
نفت و گاز در دریای خزر مثل آذربایجان، ترکمنستان، 
روســیه و خیلج مکزیک و ســواحل برزیل گران تمام 
می شود بنابراین توافقی وجود دارد که قیمت نفت از 
۷۰ دلار کمتر نشود، یکی از راه هایی که این وضعیت 
را در بازار حفظ کنند و چین هم متضرر نشود این است 
کــه تحریــم را روی ایــران حفــظ کننــد و لطمه به 
زیرساخت های اقتصادی موجود ایران را افزایش دهند.

در هــر حال با وجود وعده های رئیس جمهور آمریکا، 
بعید به نظر می رسد تولید نفت این کشور افزایش یابد 
زیرا وال استریت خواهان سوددهی به جای رشد بیشتر 

تولید است.

محمود خاقانی
کارشناس انرژی 

ت
ش
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 غول های نفتی به اصل خود برگشتند
توسعه جدید پروژه های  نفت و گاز در دستور کار

شوک انرژی مرتبط با جنگ روسیه در اوکراین و کاهش سودآوری 
بســیاری از پروژه های انرژی های تجدیدپذیر، شــرکت های بزرگ 
نفتــی اروپایــی را ترغیب کرده اســت به توســعه جدید نفت و گاز 

بپردازند.
تقریباً پنج ســال پیش، شــرکت بریتیش پترولیوم )BP( تلاشــی 
بلندپروازانه برای تبدیل خود از یک شــرکت نفتی به یک کســب و 
کار متمرکز بر انرژی کم کربن آغاز کرد. این شرکت انگلیسی اکنون 
بــرای رقابت با رقبا، تقویت قیمت ســهام خــود و رفع نگرانی های 
سرمایه گذاران در مورد سودهای آتی، در تلاش است تا به ریشه های 
خود به عنوان یک بازیگر بزرگ نفت و گاز با پتانسیل رشد، بازگردد.

همچنین شرکت شِل و اکوئینور که تحت کنترل دولت نروژ است، 
برنامه های گذار انرژی را که در اوایل دهه جاری تنظیم شده بودند، 
کاهــش داده اند.تغییر جهت آنهــا منعکس کننده دو تحول بزرگ 
اســت که یکی شــوک انرژی ناشــی از جنگ روســیه در اوکراین و 
دیگــری، کاهش ســودآوری بســیاری از پروژه هــای انرژی های 
تجدیدپذیــر، به خصوص بادی فراســاحلی، بــه دلیل هزینه های 

فزاینــده، مســائل زنجیره تأمین و مشــکلات فنی اســت.موری 
آچینکلاس، مدیر عامل شــرکت بریتیش پترولیوم، در تلاش برای 
بهبود عملکرد و افزایش ســوددهی، قصد دارد میلیاردها دلار برای 
توســعه جدید نفت و گاز، از جمله در منطقه گلف کاســت آمریکا و 
خاورمیانــه، ســرمایه گذاری کند.بریتیــش پترولیــوم همچنین 
فعالیت های کم کربن را آهســته کرده اســت و ۱۸ پروژه هیدروژنی 
را که در مراحل اولیه بودند، متوقف کرده و برنامه هایی برای فروش 
فعالیت های بادی و خورشــیدی اعلام کرده اســت. منابع شرکت به 
رویتــرز گفتنــد: به تازگی، نیمــی از تیم هیدروژن خود در لندن را 
تعدیل کرده و شمار آن را به ۴۰ نفر کاهش داده است.وائل ساوان، 
مدیرعامل شــل وعده داده اســت که رویکردی بی محابا برای بهبود 
عملکرد و بازدهی و کاهش شکاف ارزش گذاری با رقبای آمریکایی 
بزرگ تر شامل اکسون موبیل و شورون در پیش بگیرد.این شرکت 
فعالیت های کم کربن از جمله پروژه های بادی و هیدروژن دریایی 
شــناور را کاهش داده، از بازارهای برق اروپا و چین عقب نشــینی 
کرده، پالایشگاه ها را فروخته و هدف کاهش کربن در سال ۲۰۳۰ 
را پایین برده اســت.به گفته منابع آگاه، شــرکت شــل به دنبال 
خریدارانی برای شــرکت اســترالیایی »سلکت کربن« است که در 
ســال ۲۰۲۰ خریداری کرد و در توســعه پروژه های کشاورزی برای 

جبران انتشار کربن متخصص است.
كمبود مهارت؟ ��

برخی از کارمندان بریتیش پترولیوم در این فکرند که آیا این شرکت 
کارکنان کافی با تجربه و مهارت های لازم برای معرفی مجدد خود 

به عنوان یک شرکت بزرگ نفت و گاز دارد یا خیر.
چهار کارمند این شرکت به رویترز گفتند: کارمندان در یک جلسه 
آنلاین که اواخر اکتبر با مدیرعامل برگزار کردند، موری آچینکلاس 
را که برخی از جزییات برنامه های خود برای تغییر مسیر شرکت را 
شرح می داد، در این باره سؤال پیچ کردند. وی به آنها گفت: بریتیش 
پترولیــوم برخلاف اســتراتژی برنارد لونی، مدیرعامل ســابق این 
شرکت، برای ایجاد دارایی های تولید تجدیدپذیر، تولید نفت و گاز 

جدید را توسعه خواهد داد.
برخــی از کارمنــدان در گفت و گو با رویترز، گفتند: تردید دارند که 
بریتیش پترولیوم پس از تعدیل صدها کارمند بخش بالادســتی از 
ســال ۲۰۲۰، مهندســان کافی برای شــروع رشد تولید نفت و گاز 
داشــته باشد.شــرکت اکوئینور که تأمین کننده اصلی گاز طبیعی 
برای اروپا از ســال ۲۰۲۲ اســت، بازنگری کسب وکار کم کربن خود 
را آغاز کرده است که شامل حذف چندین پروژه اولیه برای تمرکز 

بر پروژه های بادی پیشرفته تر فراساحلی است.
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کاهــش ذخایــر گازوئیلــی نیروگاه هــا و اعمال 
محدودیت هایــی ماننــد طــرح بــاک پــر برای 
کامیون داران، نشان از کمبود گازوئیل گسترده در 
کشور دارد. در چنین شرایطی، بنا بر گفته حمید 
حســینی، ســخنگوی اتحادیــه صادرکنندگان 
فرآورده های نفتی، پالایشگاه آبادان با مجوز دولت 

سیزدهم، گازوئیل صادر کرده است.
با شروع فصل پاییز، قطعی های برق به بهانه دستور 
قطع مازوت ســوزی در نیروگاه ها شــروع شد. اما 
آن طور که از شــواهد مشــخص اســت، سوخت 
نیروگاه ها به شــدت کاهــش یافته و این می تواند 

دلیل اصلی قطعی های برق باشد.
در همیــن زمینــه، مصطفــی رجبی مشــهدی، 
مدیرعامــل توانیر، در گفتگوبا خبرگزاری مهر در 
۷ آبان مــاه اعــلام کــرد: »گازوئیــل تحویلی به 
نیروگاه ها نسبت به سال گذشته ۲۰ تا ۳۰ درصد 
کمتر شــده و تنها ۴۰ درصد از مخازن ســوخت 

نیروگاه ها پر است.«
این موضوع نشان از کمبود گاز، گازوئیل و مازوت 
در کشــور دارد و عملًا ذخایر نیروگاهی در آستانه 

فصل ســرد خالی اســت. پرسش اساسی این است 
که به چه علت گازوئیل که سوخت دوم نیروگاهی 
اســت در کشــور دچار کمبود شــده و چرا ذخایر 

نیروگاهی خالی شده است؟
صادرات گازوئیل پیش از تأمین نیازهای داخلی ��

آرش نجفی، رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی، 
در گفتگوبــا ایلنا در مورد کمبود ذخایر نیروگاهی 
توضیح داد: »هرســاله دولت هــا مخازن گازوئیل 
نیروگاه ها را پر می کردند که در زمان هوای ســرد 
و کمبود گاز از گازوئیل اســتفاده کنند. اما دولت 
ســیزدهم در اواخر دوران خدمت کاهلی کرد و به 
نظــر می رســد گازوئیل تولیدی را بــه بازارهای 
صادراتی فروخت. اکنون نیروگاه ها کمبود سوخت 
مایع دارند و در نتیجه مجبورند خاموشــی اعمال 

کنند.«
همچنین بنا بر آماری که از سوی وزات نفت منتشر 
شده، میزان ذخایر گازوئیل در سال ۱۴۰۳ به شدت 

کاهش پیدا کرده است.
ســؤال اساســی آن است که آیا دولت سیزدهم در 
چنین شــرایطی، عامدانــه گازوئیل را صادر کرده 

است؟
صدور مجوز صادرات گازوئیل به پالايشــگاه  ��

آبادان
حمید حسینی، سخنگوی اتحادیه صادرکنندگان 
فرآورده های نفتی، در گفتگوبا تجارت نیوز توضیح 
داد: پالایشــگاه آبادان برای بازســازی و نوسازی، 
قراردادی با سرمایه گذار خارجی داشت و قرار بود 
از محل محصول، پول ســرمایه گذار برگشت داده 
شود. از این رو، وزارت نفت دولت سیزدهم به این 
پالایشــگاه مجوز داد که ماهانه ۲۵ هزار تن یعنی 

حدود ۱۶۰ هزار بشکه، گازوئیل صادر کند.
او تشــریح کرد: این موضوع هم به صورت شــفاف 
اعلام شــد و در بورس عرضه و فروخته می شــد. 
شــایان ذکر است رقم ذکرشده آن قدر بزرگ نبود 
و نبایــد گفــت مانع اصلی کاهش ذخایر گازوئیلی 

نیروگاه ها بوده است.
حســینی ادامه داد: تا جایی که اطلاعات در دست 
اســت، تنها پالایشگاه آبادان با مجوز صادر کرده و 
اگر موردی غیر از این پالایشگاه وجود دارد، ناشی 

از کم لطفی دولت ســیزدهم بوده اســت. اما اگر 
موضوع صرفاً پالایشــگاه آبادان باشد، این موضوع 

نمی تواند محل انتقاد از دولت گذشته باشد.
ســخنگوی اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های 
نفتی تشــریح کرد: تعهد خارجی از محل فروش 
محصول وجود داشــته است و نمی توان گفت چرا 
پالایشــگاه چنین کاری انجام داده است. زیرا آنها 
مجبور بوده اند درآمد ارزی داشته باشند. این اتفاق 
با شــفافیت کامل رخ داده و بدهی خود را از محل 

صادرات پرداخت کرده اند.
صــادرات گازوئیل منجر بــه كاهش ذخاير  ��

نیروگاهی شده است
گرچه حسینی رقم صادرشده را تاثیرگذار نمی داند، 
اما عباس کاظمی، مدیرعامل پیشــین شــرکت 
پالایــش و پخــش فرآورده های نفتی، در گفتگوبا 
ایلنا اعلام کرد: »پالایشــگاه آبادان به جای ارسال 
سوخت به نیروگاه ها، ۴۰۰ میلیون تا ۵۰۰ میلیون 
لیتــر گازوئیلــی را که باید برای زمســتان ذخیره 
می شــد، در بورس به فروش رســانده و این باعث 
کاهش ذخایر شده است. فروش گازوئیل در بورس 
غیرقانونی نبوده، اما تدبیر و دوراندیشی هم در آن 

مشاهده نمی شود.«
به گفته او، در ســال های قبل، از اردیبهشــت تا 
شــهریور سوخت ذخیره می شــد تا در زمانی که 
مصرف خانگی بالا و فشــار گاز کم می شود، بتوان 

با گازوئیل زمستان را سپری کرد. ظاهراً در تابستان 
امســال این کار انجام نشــده و ۱.۳ میلیارد لیتر 
گازوئیل در طول چهار تا پنج ماه در بورس عرضه 
شــده و از این میزان ۴۵۰ میلیون لیتر به فروش 

رفته است.
كمبود گازوئیل بــرای مردم، درآمد صادراتی  ��

برای دولت!
آن طور که از این اظهارات مشــخص است، میزان 
دقیق صادرات گازوئیل مشــخص نیست. اما نکته 
جالب توجه آنجاســت که در شرایطی که ناترازی 
گازوئیل حاکم است، چطور دولت سیزدهم به فکر 

صادرات افتاده است؟
اکنــون هــم میزان ذخایــر نیروگاهــی کاهش 
چشــمگیری پیدا کرده و هم محدودیت هایی که 
در زمینه گازوئیل بر کامیون داران اعمال می شود، 
موضوع کمبود گازوئیل در کشور را به خوبی آشکار 

می کند.
در مــدت اخیر بســیاری از کامیون ها تنها با ارائه 
بارنامه می توانند ســوخت گیری کنند و از ســوی 
دیگــر با اجرای طرح باک پر در مرزهای کشــور، 
مشــکلات متعددی برای دارنــدگان خودروهای 
ســنگین از محل کمبــود گازوئیل به وجود آمده 
اســت.با این اوصاف چطور اجازه صادرات فرآورده 

مورد نیاز در کشور داده شده است؟

سارینا سیف
روزنامه نگار

رد پای دولت 
سیزدهم در 
کمبود گازوئیل

 گازوئیل ايران در زمان كمبود سر از 
بازارهای صادراتی درآورد

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای 
فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلا معارض 
متقاضیان محرز گرديده اســت لذا مشــخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زير به 
منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتی كه اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اســناد و املاک تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف 

مدت يکماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايد. 
رديف 1- برابر رأی شــماره 12379 مــورخ 1403/07/11 هیأت چهارم مالکیت آقای رجبعلی 
جعفری طادی به شناســنامه شماره 35 كدملی 1111371733 صادره فلاورجان فرزند شعبان 
نسبت به 56.654 حبه مشاع از 72 حبه ششدانگ قطعه ملك با كاربری كشاورزی بدوم اعیانی 
به مساحت 3282 متر مربع پلاک شماره 35 فرعی از 20 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه 

ثبت ملك غرب اصفهان ثبت در دفتر املاک تأئید و محرز گرديده است. 
رديف 2- برابر رأی شماره 12971 مورخ 1403/07/17 هیأت چهارم مالکیت خانم مژگان مختاری 
همامی به شناسنامه شماره 737 كد ملی 1818442299 صادره آبادان فرزند مهدی نسبت به 
15.346 حبه مشــاع از 72 حبه ششــدانگ قطعه ملك با كاربری كشاورزی بدوم اعیانی به 
مســاحت 3282 متر مربع پلاک شماره 35 فرعی از 20 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه 
ثبت ملك غرب اصفهان ثبت در دفتر املاک تأئید و محرز گرديده است. شناسه آگهی: 1830474

تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/09/03- تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/18
شهرياری - رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان   

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضیان محرز گرديده اســت لذا مشــخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زير به 
منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتی كه اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اســناد و املاک تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف 

مدت يکماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايد. 
رديف 1- برابر رأی شــماره 15436 مورخ 1401/12/16 و رای اصلاحی شــماره 15354 مورخ 
1403/08/19 هیأت دوم مالکیت خانم مهری شريفی جروكانی به شناسنامه شماره 28 كدملی 
1290223440 صادره اصفهان فرزند غلامعلی در ششدانگ يك باب گلخانه به مساحت 481.75 
متر مربع از پلاک شماره 5 فرعی از 44 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملك غرب 
اصفهان از مالکیت ســید رضا مصطفوی جروكانی به موجب ســند انتقالات 17393 مورخ 
1340/05/03 دفتــر 5 اصفهــان و 43673 مورخ 1326/11/14 دفتر 7 اصفهان را تأئید و محرز 

گرديده است. شناسه آگهی: 1831600
تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/09/03- تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/18 

شهرياری - رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضیان محرز گرديده اســت لذا مشــخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زير به 
منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشــود. در صورتی كه اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اســناد و املاک تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف 

مدت يکماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايد. 
رديف 1- برابر رأی شماره 12994 مورخ 1403/07/18 هیأت دوم مالکیت آقای محمد چمنی به 
شناســنامه شماره 1033 كدملی 0043963897 فرزند حسین در ششدانگ يکباب مغازه به 
مســاحت 49.65 متر مربع پلاک شــماره 68 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملك 
غرب اصفهان مع الواســطه از اكبر زارع بهرام آبادی فرزند حســن ثبت در دفتر املاک تأئید و 

محرز گرديده است.  شناسه آگهی: 1830491
تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/09/03- تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/18

شهرياری - رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 

فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضیان محرز گرديده است لذا مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زير به 
منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود. در صورتی كه اشخاص نسبت 
به صدور ســند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت يکماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايد. 
رديف 1- برابر رأی شماره 12988 مورخ 1403/07/18 هیأت دوم مالکیت آقای سید علیرضا 
حسینی رنانی به شناسنامه شماره 13464 كدملی 1283244985 فرزند سید مصطفی در 
ششــدانگ يکباب ســاختمان به مساحت 32.24 متر مربع پلاک شماره 252 فرعی از 17 
اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملك غرب اصفهان مع الواسطه از رضا سهرابی 

رنانی فرزند كاظم تأئید و محرز گرديده است. 
رديف 2- برابر رأی شــماره 13206 مــورخ 1403/07/19 هیأت دوم مالکیت آقای محمود 
عباســی ولدانی به شناسنامه شماره 1884 كدملی 1283515733 صادره اصفهان فرزند 
رمضان در ششــدانگ يکباب ســاختمان به مساحت 189.93 متر مربع پلاک شماره 242 
فرعــی از 36 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملك غرب اصفهان تأئید و محرز 
گرديده اســت. با توجه به اينکه قسمتی از پلاک 36/242 مجهول المالك میباشد و مورد 
تقاضا در قسمت مجهولی قرار دارد طبق ماده 13 قانون نسبت به پذيرش ثبت ششدانگ 
مورد تقاضا در ازای 19.54 حبه مشاع از هفتاد دو حبه ششدانگ اقدام شود. شناسه آگهی: 

1831028
تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/09/03- تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/18

شهرياری - رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان   

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان 
های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضیان محرز گرديده است لذا مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زير به 
منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود. در صورتی كه اشخاص نسبت 
به صدور ســند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت يکماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايد. 

رديف 1- برابر رأی شــماره 6247 مورخ 1403/04/13 هیأت چهارم مالکیت خانم فردوس 
جهانگیری به شناسنامه شــماره 1566 كدملی 6219347692 صادره بوئین و میاندشت 
فرزند احســان در ششدانگ يکباب ساختمان به مساحت 162.97 متر مربع پلاک شماره 
2481 فرعی از 18 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملك غرب اصفهان مع الواسطه 
از بیگم كبیری فرزند غلامعلی ثبت در دفتر املاک تأئید و محرز گرديده اســت. شناســه 

آگهی: 1830879
تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/09/03- تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/18
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آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضیان محرز گرديده است لذا مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زير به 
منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتی كه اشخاص نسبت 
به صدور ســند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت يکماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايد. 
رديف 1- برابر رأی شــماره 10311 مورخ 1403/06/20 هیأت چهارم مالکیت خانم فردوس 
ترک لادانی به شناســنامه شماره 895 كدملی 1283397315 فرزند محمد نسبت به سه 
دانگ مشاع از ششدانگ يکباب ساختمان به مساحت 45.55 متر مربع پلاک شماره 153 
فرعی از 25 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملك غرب اصفهان ســند 6440 

مورخ 81/3/28 دفترخانه 105 اصفهان اصفهان تأئید و محرز گرديده است. 
رديف 2- برابر رأی شــماره 10310 مورخ 1403/06/20 هیأت چهارم مالکیت خانم محترم 
نصر اصفهانی به شناسنامه شماره 41742 كدملی 1280842989 فرزند علی اكبر نسبت 
به سه دانگ مشاع از ششدانگ يکباب ساختمان به مساحت 45.55 متر مربع پلاک شماره 
153 فرعی از 25 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملك غرب اصفهان سند 6440 
مورخ 81/3/28 دفترخانه 105 اصفهان اصفهان تأئید و محرز گرديده است. شناسه آگهی: 

1831330
تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/09/03- تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/18
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روزنامه » نقش اقتصاد« با امتیاز 61.9 دارای رتبه 2 كمیته ارزشیابی وزارت فرهنگ و  ارشاد اسلامی

آثار زیان بار ناترازی بانک ها در اقتصاد کشور

ناترازی بانک ها آثار قابل توجهی در سایر بخش های اقتصاد دارد 
کــه یکی از مهم ترین آن ها تورم های بلندمدت اســت. کنترل 
نقدینگی، اقدامی اساســی برای مهار تورم اســت. در سال های 
۱۳۹۵ و ۱۳۹۶، زمانی که تورم برای دو سال متوالی تک رقمی 
شــد، کنترل نقدینگی نقش کلیدی در این موفقیت داشــت. 
کاهش تورم همچنین ب ســاماندهی مؤسسات مالی غیرمجاز 

و نظارت بر بانک های خصوصی به دست آمد.
یکی از دلایل ناترازی بانک ها، مدل درآمد و هزنیهٔ بانک هاست 
که زیان آور اســت. بانک مرکزی، نرخ مجاز تســهیلات بانکی را 
محدود کرده اســت، از طرف دیگر نرخ ســود به ســپرده گذار را 
بیشتر کرده است؛ یعنی معدل قیمت تمام شدهٔ جهیزشدهٔ منابع 
بالاتر از متوسط بازدهی تسهیلات اهدایی است. این به معنای 
زیان اســت. بنابراین بانک ها نمی توانند ســود عملیاتی بدهند؛ 
ولی ترازنامه ها نشــان از ســود عملیاتی دارند. این سودها واقعی 
نیســتند که یا از فعالیت های غیرعملیاتی حاصل شــده اند یا از 
ارزشیابی مجدد دارایی ها به وجود آمده اند. به هر طریق، نتیجهٔ 

این سودها، نقدینگی است.
ناترازی بانک ها نتیجه انباشــت بدهی هاســت. در حال حاضر، 
بدهی های نظام بانکی از دارایی ها پیشــی گرفته است. علاوه بر 
این، نقدینگی خروجی از بانک ها بیشتر از نقدینگی ورودی است 
که این مسئله، وابستگی آن ها به منابع بانک مرکزی را افزایش 
داده است. این وابستگی در نهایت به رشد نقدینگی و تورم دامن 
می زنــد. بنابراین، رفع ناترازی باید در صدر اصلاحات اقتصادی 

قرار گیرد و این امر مستلزم یک برنامه منسجم و دقیق است.
ریشهٔ اصلی مشکلات بانک ها، ناترازی است و برای حل آن باید 
مــدل کســب وکار بانک ها اصلاح شــود تا آن هــا برای جبران 
کســری های خود به فعالیت هــای غیرمرتبط مانند بنگاه داری 
روی نیاورند. اگرچه بانک ها تحت حسابرسی قرار می گیرند، اما 
این حسابرســی ها به اندازه کافی دقیق نیســتند. اســتفاده از 
روش های پیشرفته تر مانند حسابرسی AQR می تواند تصویر 
دقیقی از وضعیت بانک ها ارائه دهد و راه حل های مناسبی برای 
تثبیت وضعیت آن ها پیشنهاد کند. بنابراین بانک مرکزی باید 

ابزارهای نظارتی دقیق تری را به کار بگیرد.
بانک ها به دلایل مختلفی به سراغ بنگاه داری رفته اند که برخی 
از این دلایل به انتخاب خودشــان هم نبوده اســت. اخیراً وزیر 
محتــرم اقتصــاد در مصاحبــه ای بیان کرد کــه ۵۳ درصد از 
خصوصی ســازی ها، تسویهٔ دیون اســت. عمدهٔ این دیون نظام 
بانکی به خاطر واگذاری های شرکت های دولتی ایجاد شده است. 
یعنی بانک ها به علت تســویهٔ بدهی دولت مجبور به بنگاه داری 
شــده اند و خود دولت این مســیر را برای آن ها مشــخص کرده 

است.
بیــن ویژگی هــای منابع نظام بانکی و بازار پول و منابعی که در 
بازار سرمایه وجود دارد، تفاوت وجود دارد. ماهیت منابع بانکی، 
کوتاه مدت بودن است. این منابع کوتاه مدت نمی تواند در مصارف 
بلندمدت بنگاه داری اســتفاده شود. بنابراین هر میزان از منابع 
نظام بانکی که درگیر بنگاه داری اســت، باید آزاد شــود. بانک ها 
هــم مکلف هســتند طبق گفتــهٔ وزیر اقتصاد تا آخر امســال 
بنگاه داری را جمع کنند. از طرف دیگر باید از آن ها هم حمایت 
شــود. هرچه قدر این فرایند شفافیت بیشتری داشته باشد، آثار 

مثبت بیشتری دارد.«
یک رابطهٔ مستقیم میان بنگاه داری بانک ها و ناترازی آن ها وجود 
دارد. بخشی از این ناترازی مربوط به نقدینگی و نقدینه خواهی 
و صرف منابع بانکی در مصارف بلندمدت است. هرچه قدر منابع 
در مصارف بلندمدت تر به کار گرفته شود، نقدینه خواهی بانک ها 
از بانک مرکزی افزایش می یابد و لذا نقدینگی هم رشد می کند 
و نمی توان جلوی رشدش را گرفت. بانک مرکزی هم تلاش های 

لازم را انجام می دهد؛ اما نیاز به حمایت دارد.
در درجهٔ اول بانک مرکزی باید مسیر درست حرکت را به بانک ها 
ابــلاغ کنــد و این مســیر را شــفاف کند تا بانک هــا بتوانند با 
فعالیت هایشــان به سودآوری برسند. این مسیر باید برای بانک 
دولتی و خصوصی باشــد. زمانی که بانک ها ســودآوری داشته 
باشــند، متعاقباً باید جلوی تمام راه های انحرافی گرفته شــود. 
بانک مرکزی هم به هیچ وجه نباید اجازه دهد بانک ها از منابعش 
اســتفاده کنند؛ چراکه منابع پرقــدرت بانک مرکزی به بدهی 
بانک ها تبدیل می شود. برای همین نقدینگی کنترل نمی شود.
دو عامل کلیدی برای کنترل نقدینگی وجود دارد که مقام معظم 
رهبری نیز بر آن تأکید دارند. نخست، رفع ناترازی نظام بانکی 
و دوم، ایجاد تعادل در بودجه دولت است. درحال حاضر، حجم 
تسهیلات تکلیفی بانک ها به قدری زیاد است که رشد سپرده های 
آن ها صرفاً کفاف وصول مطالبات را می دهد. این مسئله بانک ها 

را ناچار به استفاده از منابع بانک مرکزی می کند.

آیت الله علم الهدی :
با تهاجم بی در و دروازه گرانی مواجه هستیم

آیت الله سید احمد علم الهدی خطیب نماز جمعه مشهد گفت:
شب بخوابند و بیدار شوند و دو خودروساز تمام اعتدال و نظام 
اقتصــادی کشــور را به هم بریزند؟ خــودرو را گران کنند که 
تعــدادی بــه آلاف و الوف و منافع اقتصادی برســند، آیا به هم 
زدن اقتصاد کشــور از این بدتر هســت که همه تماشــا کنند و 
کسی نگوید چرا؟ وقتی هم می خواهند منطق گرانی را بگویند، 
ادله هیچ کدام قابل اثبات نیســت که چرا ۳۵ درصد خودرو را 

گران کردند.
 مردم ما با تهاجم بی در و دروازه گرانی مواجه هســتند، نکند 
این توطئه اســت، نکند عده ای نفوذی تلاش می کنند مردم را 
خســته و مســتأصل کنند و از نظام و کشور بیزار کنند؛ عزیزان 
کارگزار ما در تمام قوا باید قضیه را بررســی کنند این گرانی از 

کجا آمده که نه منطق و نه ضابطه دارد.

ولی الله سیف
رئیس اسبق 
بانک مرکزی 

چالش های پیش روی  انتقال پایتخت

تا مســائل ملی از مســائل محلی درکشور بدرستی تفکیک نشود وتفویض اختیار 
کامل به شــوراها وتشــکیل مدیریت واحد شــهری اتفاق نیفتد صحبت ازانتقال 

پایتخت جایگاهی ندارد.
بحث موافقت یا عدم موافقت نیســت بلکه امکان عملی شــدن این ایده اســت که 
فعلا میشــود به آن عنوان "آرزو یا ایده خوب"داد ،انتقال پایتخت جابجایی یک 
ساختمان یا خودرو نیست ،بلکه صحبت از انتقال یک ابر شهر با تاریخ ۲۰۰ساله 
وهمه انباشــتگی آن در طول زمان اســت،البته که آقای رئیس جمهور درســت 
میگویند که ادامه این وضع درتهران امکان پذیرنیســت ولی راه حل آن نیاز به 
مطالعه عمیق وهمه جانبه وتهیه یک برنامه درازمدت شاید هم چند برنامه داشته 

باشد.
دربرنامه هفتم که فعلا بعنوان سند اصلی کشور ازآن یادمیشود هیچ اشاره ای به 
این موضوع مهم نشــده اســت،ازطرفی تا مســائل ملی از مسائل محلی در کشور 
بدرستی تفکیک نشود وتفویض اختیار کامل به شوراها وتشکیل مدیریت واحد 
شهری اتفاق نیفتد صحبت ازانتقال پایتخت جایگاهی ندارد.موضوع بعدی آمایش 
ســرزمینی وتعریف نقش هریک از اســتانهای کشوردر برنامه توسعه کشور است 
که هنوز بلاتکلیف است وتا این موضوع تعیین تکلیف نشود جانمایی وجایگزین 
کردن پایتخت دراستان یا شهردیگر امکان پذیرنیست،مثلا اینکه قطب صنعتی 
،کشاورزی،معدن،تکنولوژی وفن آوری و.....کشور کدام نقطه کشور است وسرمایه 
گذاری دراین زمینه ها درکجا باید متمرکز شود ورابطه پایتخت با این قطبها یا 
کدام یک باید دور یا نزدیک باشد.بحث بعدی زیرساختها ومنابع این کار بزرگ 
است که کشور درشرایط فعلی اصلا امکان تامین  آن راندارد وهمانگونه که عرض 
کردم باید پس ازفراهم شدن پشتوانه های کارشناسی وعلمی و وتفکیک مسائل 
ملی ومحلی وتشکیل مدیریت واحد شهری وآمایش سرزمینی یک برنامه جامع 
با پیش بینی منابع با زمانبندی  مشخص تهیه وپس ازتصویب در مراجع قانونی 
اجرایی شــود البته این با فرض موافقت با این ایده یعنی انتقال پایتخت ازتهران 
است.اما این ایده مخالفانی هم دارد که معتقدند بدون انتقال پایتخت هم میشود 
تهران را از مشکلات ومسائلی که گرفتارشده وزیست درآن را دشوار کرده نجات 
داد،این گروه میگویند ما وقتی میگوییم تهران با ۳ مفهوم متفاوت مواجه هستیم:

۱- تهران بعنوان پایتخت
۲-تهران بعنوان یک کلان شهر ومرکز استان

۳- تهران بعنوان یک منطقه شــهری از دماوند تاقزوین که پیوســتگی ودرهم 
تنیدگی مسائل جغرافیایی اجتماعی وفرهنگی دارند .

باتفکیک این ۳تهران ازهم وتعریف قانونی جدید و واگذاری مسئولیت هریک به 
متولیان مسائل تهران قابل حل است،ما الان درتهران وزارت کشور،استانداری،ف
رمانداری،شهرداری تهران داریم ولی قدرت اجرایی واقتصادی شهرداری تهران 
بیش از۵ وزارتخانه درســطح کشــور است،ازطرفی شــهرهای اطراف تهران  در 
بسیاری ازمسائل این شهر تاثیر گزارهستند حتی روستاهای اطراف حریم شان 

با تهران تداخل دارد وهنوز حل نشده است.
الان روزانــه فقط۵۰۰هــزار خودرو از ورودی های تهران وشــهرهای مجاور وارد 
تهران میشوند و این مسائل درترافیک وآلودگی  هوای تهران که ۲مسئله اساسی 
این شهرند، تاثیر زیادی دارد دهها مسئله دیگر که اگر این۳ مفهوم تهران از هم 
تفکیک شوند وتقسیم مسئولیت ووظایف اختیارات انجام شودبا هزینه های کمتر 

وزمان سریعتری میتوان مشکلات تهران را حل وفصل کرد.

 عضو کمیسیون انرژی مجلس مطرح کرد:
قاچاق  یکی از عوامل کمبود سوخت  در کشور

 عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی در گفتگوبا خبرنگار اقتصاد آنلاین در 
رابطه با واردات بنزین، اظهار داشت: در حال تلاش هستیم راهکاری برای جلوگیری 
از قاچاق ســوخت به کشــورهای همســایه داشته باشیم؛ یکی از راهکارها این است که 
ســوخت مازاد بر مصرف مردم، یعنی ســوخت های یارانه ای بنزین و گازوئیل را گران 
کنیم تا قاچاق سوخت برای قاچاقچیان، مقرون به صرفه نباشد؛ چراکه بخش اعظمی 
از ناترازی ما مربوط به همین قاچاق ســوخت اســت؛ بنابراین وقتی بین ۱۲ الی ۲۸ 
میلیون لیتر بنزین در پیک مصرف کمبود داریم، اقدام به واردات سوخت تا حدود ۵ 
میلیارد دلار می کنیم.وی ادامه داد: وقتی جلوی قاچاق سوخت را بگیریم، از خروج ۵ 
میلیارد دلار ارز از کشور جلوگیری کرده ایم. در مرحله بعد باید به فکر سرمایه گذاری 
منابع حاصل از این صرفه جویی در بخش های مختلف کشور باشیم.سپهوند نماینده 
مردم چگنی و خرم آباد در مجلس در خصوص ضرورت افزایش اســتفاده از گاز مایع، 
گفت: یکی دیگر از مســائلی که به دنبال تحقق آن هســتیم افزایش مصرف گاز مایع 
است؛ متاسفانه گاز مایع توسط عده ای به قیمت لیتری ۲۷ سنت از کشور خارج می شود؛ 
لذا مجبور هستیم از بنزین که آلودگی بالاتری دارد استفاده کنیم. بنابراین اگر بتوانیم 
مصرف آل پی جی )گاز مایع( را افزایش دهیم ســوخت پاک هم خواهیم داشــت.وی 
افزود: مجلس با افزایش نرخ بنزین مصرفی مردم مخالف است؛ لذا تاکید ما بهینه سازی 
مصرف ســوخت و اســتفاده از سوخت های جایگزین است تا مجبور به واردات نباشیم. 
بنابراین استفاده از سوخت مایع می تواند مشکل ناترازی ما را حل کند.عضو کمیسیون 
انرژی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: اکثر نیروگاه های ما حرارتی هستند و شبکه 
گاز را در روستاها گسترش دادیم؛ اما حدود ۳۰ درصد از گازی که در این شبکه هست، 
نشتی دارد و هدر می رود. در حال حاضر اقدام به واردات گاز از ترکمنستان هم نمی کنیم 
زیرا این کشــور بر ســر موضوع قیمت با ما به توافق نمی رســد و بازی در می آورد. اما از 
سوی دیگر قرارداد گازی با کشور ترکیه داریم که سال گذشته عملی نشد.وی با تاکید 
بر اینکه در مصرف گاز به شــدت ناترازی داریم، گفت: با افت فشــار مخازن گاز مواجه 
هستیم لذا باید در این بخش سرمایه گذاری لازم صورت بگیرد تا تولید بیشتری داشته 
باشیم. اما این کار زمان بر است لذا مصرف مازوت برای جایگزینی ناترازی است که در 
حال حاضر با آن مواجه هســتیم. بنابراین یا باید مازوت مصرف کنیم که مخالف آن 

هستیم و یا در کوتاه مدت صرفه جویی در مصرف گاز و برق داشته باشیم.

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ 
از اتمــام بررســی بخش درآمــدی و آغاز بخش 
هزینــه ای لایحه خبر داد و به تشــریح مصوبات 
کلیــدی این کمیســیون، از جمله تخصیص ارز 
ترجیحی، کاهش تعرفه های وارداتی و حمایت از 

حقوق بازنشستگان پرداخت.
به گزارش »نقش اقتصاد« رحیم زارعی، در تشریح 
مصوبات این کمیســیون اعلام کرد که بررســی 
بخــش درآمدی لایحه بودجــه ۱۴۰۴ به اتمام 
رســیده و اکنون وارد بررســی بخش هزینه ای 
شــده اند. گزارش کمیسیون اواسط هفته جاری 

تقدیم هیات رئیسه خواهد شد.
زارعی تأکید کرد که در لایحه بودجه، پیشنهادی 
برای افزایش قیمت حامل های انرژی مطرح نشده 
و کمیســیون تلفیــق هیچ پیشــنهادی در این 

خصوص نداشته است.
كاهش حقــوق گمركی برای دارو و ملزومات  ��

پزشکی
وی همچنین گفت: بر اساس مصوبه کمیسیون، 
۱۱ میلیــارد یــورو بــرای ارز ترجیحی کالاهای 
اساسی اختصاص یافت و ۳۰ میلیون یورو از این 
منابع به ملزومات پزشــکی ایثارگران و جانبازان 
تخصیص داده شــد. زارعی همچنین به موضوع 
واردات دارو اشاره و تصریح کرد: در بودجه ۱۴۰۴ 
بــرای واردات دارو، مــواد اولیــه دارو، تجهیزات 
پزشکی، شــیر خشک و نهاده های دامی، حقوق 

گمرکی به یک درصد کاهش یافت.
خودروهای وارداتی با تعرفه های جديد ��

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ 
در خصوص واردات خودرو نیز گفت: سقف واردات 
خودرو به ۳ میلیارد یورو تعیین شد و تعرفه واردات 
خــودرو از ۱۰۰ درصــد به ۸۰ درصد و در مراحل 
بعدی به ۶۰ درصد کاهش یافت. وی گفت: یکی 
دیگر از مصوبه های کمیســیون تلفیق، اختصاص 
یــک واحد درصــد از ۱۰ درصد مالیات بر ارزش 
افزوده به متناسب سازی حقوق بازنشستگان بود، 
بــه گونــه ای که این حقوق بــه میزان ۹۰ درصد 
حقوق و فوق العاده های مشــمول کسور شاغلان 
مشابه حساب شود. همچنین، یک درصد از منابع 
واردات اقلامــی کــه از ارز ترجیحــی اســتفاده 
می کننــد، بــرای حمایت از تولیــد محصولات 

کشاورزی در اختیار بانک ها قرار می گیرد.
وی در ادامه به مصوبات دیگر این کمیســیون در 
لایحه بودجه اشاره کرد و گفت: ۸۰ هزار میلیارد 
تومان از محل فروش ســهام شرکت های دولتی 
برای تســویه بدهی های وزارت بهداشــت هزینه 
می شــود و واردات ۳۵۰۰ دســتگاه آمبولانس از 

حقوق ورودی و عوارض گمرکی معاف شد.
حمايت مالیاتی از تولیدكنندگان ��

زارعــی ادامه داد: علاوه بر این، مالیات واحدهای 
تولیدی در بورس و فرابورس از ۲۵ درصد به ۲۰ 
درصد کاهش یافته و ۲۷ صدم درصد از ۱۰ درصد 
مالیات بر ارزش افزوده به وزارت ورزش و جوانان 

و آموزش و پرورش تخصیص می یابد.
زارعــی عنوان کــرد: کمیســیون همچنین به 
شــهرداری ها اجازه می دهد برای توسعه حمل و 
نقــل عمومی، مبلغ ۳۶ هزار میلیارد تومان اوراق 
مالی اســلامی منتشــر کنند و بــه دولت اجازه 
می دهد تا ســقف ۲۰ هــزار میلیارد تومان اوراق 
مالی اسلامی برای به کارگیری محصولات دانش 

بنیان منتشر کند.
توسعه زيرساخت های مسکن با بودجه جديد ��

سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه بیان 
کرد: کمیسیون در مصوبه دیگری به وزارت راه و 
شهرســازی اجازه داد تا ســقف ۳۰ هزار میلیارد 
تومان از طریق شرکت مادر-تخصصی و سازمان 
ملی زمین و مســکن برای تکمیل زیرساخت ها و 

تکمیل واحدهای مسکن مهر هزینه کند.
ناترازی های تســهیلات دولتی در بانك های  ��

خصوصی، چالش جدی برای اقتصاد!
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ 
در حاشیه این نشست و در گفت وگوی اختصاصی 
با »نقش اقتصاد« به ناترازی های ناشی از پرداخت 
تسهیلات دولتی در قالب طرح های مختلف اشاره 
کرد و گفت: متأســفانه این ناترازی ها بیشــتر در 
بانک های خصوصی مشاهده می شود، چرا که این 
بانک ها بیشــتر به بنگاه داری پرداخته و برنامه ها 
را به سمت اهداف خود سوق می دهند، در حالی 
کــه مردم جامعه اولویت دوم آن ها هســتند. در 
عوض، بانک های دولتی با این مشــکلات روبه رو 
نیســتند و در پرداخت تسهیلات دولتی عملکرد 

بهتری دارند.

رحیــم زارعــی با اذعان به اینکه دولت در دو دهه 
اخیر برنامه ریزی درســتی برای افزایش سرمایه 
بانک های دولتی نداشته و بر اساس استانداردهای 
بین المللــی کمکی به این بانک ها نکرده اســت، 
ادامــه داد: به طور کلی این تســهیلات تکلیفی، 
ماننــد ۳۰۰ هزار میلیارد تومان در قالب وام های 
قرض الحســنه، ازدواج و اشتغال خرد، شاید تنها 
یک دهم منابع قرض الحســنه جاری و پس انداز 

بانک ها باشد.
وی تصریح کرد: اعطای تسهیلات به مردم از سوی 
بانک ها به معنای همراهی آن ها با جامعه اســت؛ 
اما در موضوع تولید باید برای افزایش سرمایه فکر 
اساســی کرد. در واقع دولت می بایست لایحه ای 
اســتاندارد آماده و ارائه کند تا ســرمایه بانک ها و 

قدرت پرداخت تسهیلات آن ها افزایش یابد.
 ضرورت افزايش سرمايه بانك ها ��

زارع بــا اشــاره به اینکه مــا نمی توانیم به صورت 
یک باره در بودجه، سرمایه بانک ها را افزایش دهیم 
گفت: تاکنون در بخش افزایش سرمایه بر اساس 
اســتانداردهای بین المللی و توســعه و پیشرفت 

تکنولوژی کاری انجام نشده است.
 نگرانی از استقراض و چاپ پول ��

زارع درباره اســتقراض بانک مرکزی و چاپ پول 
در کشــور گفــت: مجلس از موضــوع چاپ پول 
حمایــت نکــرده، زیرا در بلندمدت منجر به تورم 
می شــود. امــا در مصوبــه اخیر قرار شــد بدهی 
ســازمان های دولتی به دولت منتقل شود. آنچه 
که موجب نگرانی مجلس شــده، این است که در 
نهایت دولت با استقراض از بانک مرکزی و واریز 
مابه التفاوت نرخ ارز به حساب مازاد ارزیابی دارایی 
خارجی، برای تســویه این قرض در پایان سال از 
ایــن مابه التفاوت اســتفاده می کند که می تواند 

اثرات تورمی به دنبال داشته باشد.
 لزوم توجه به اولويت ها در بودجه ��

وی بــا اشــاره به اینکه در حــوزه بانک و اقتصاد، 
متأسفانه توجه به اولویت ها در بودجه نادیده گرفته 
شــده اســت، تأکید کرد: دولت در تصمیم گیری 
دربــاره چاپ پول در مواقع ضروری، مانند زمانی 
که نیاز به بازگرداندن نقدینگی به روال عادی در 

جامعه وجود دارد، آزادی عمل دارد.
 مديريت واردات و سیاست های انقباضی ��

زارع عنــوان کرد: اما اگر دولت بتواند در مدیریت 
واردات به شــکلی مناســب عمل کند، این امکان 
وجود دارد که پول را در جامعه جمع آوری کند و 
ارز ناشی از صادرات را هم به خوبی مدیریت نماید 
تا سیاست انقباضی خود را به پیش ببرد. این کار 
نیاز به یک مدیریت قوی دارد و من معتقدم وزیر 
اقتصاد باید راهکارهای مناسبی در این رابطه ارائه 
دهد تا بتوانیم شرایط بهتری را در حوزه اقتصادی 
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ماشین انسان شویی ساخته شد! پروژه مرموز سامسونگ با هدفی متفاوت! زلزله در اقتصاد ژاپن
یک شــرکت ژاپنی از فناوری جدید خود رونمایی 
کرده که یک ماشــین پیشرفته برای شستن است، 

اما به جای لباس و ظرف، انسان ها را می شوید.
براساس گزارش ایسنا، به زودی می توانید فرو رفتن در 
آب ســرد را فراموش کنید، زیرا ماشــین جدیدی برای 
شستن انسان ابداع شده است. به نقل از تک کرانچ، یک 
 )Science(»شرکت مستقر در اوساکا به نام »ساینس

فناوری جدیدی را ابداع کرده که به شــکل کابین خلبان اســت. وقتی کاربر روی 
صندلی واقع در مرکز می نشیند، ماشین با آب پر می شود و نبض و سایر داده های 
بیولوژیکی کاربر را با کمک چندین حسگر ارزیابی می کند تا اطمینان حاصل شود 
که دما در ســطح درســت قرار دارد. این ماشــین، تصاویری را نیز در پوشش شفاف 

خود به نمایش می گذارد تا به کاربر کمک کند که احساس شادابی داشته باشد.

سامســونگ با پروژه ی جدید اینفینیتی می خواهد 
امنیت محصولات خود را بالاتر ببرد.

بــه نقل از زومیت، ظاهرا سامســونگ روی پروژه ای 
مرمــوز به نام اینفینیتی )Infinity( کار می کند که 
می توانــد در نهایــت امنیــت گوشــی  و تبلت های 
سامســونگ را بهبــود ببخشــد. اینفینیتی ظاهرا 
سازوکاری برای یافتن حفره های امنیتی در سخت افزار 

 )CTI( و نرم افزار و رفع سریع آن ها ارائه می دهد. تیم اطلاعات تهدیدات سایبری
در پــروژه ی اینفینیتــی سامســونگ، همراه با تیم های قرمــز )RED(، آبی 
)BLUE( و بنفش )PURPLE(، با هدف ارتقاء ســطح امنیت گوشــی ها و 
تبلت های گلکسی، به صورت مستمر به شناسایی و ارزیابی تهدیدات سایبری 

در دنیای واقعی می پردازند.

دانشمندان بنیاد نیپون و دانشگاه توکیو در ژاپن با بررسی و 
نقشه برداری، موفق به کشف میدانی از گره های متراکم منگنز 
در بستر دریای جزیره می نامی توریشیما در فاصله حدود دو 
هزار کیلومتری توکیو، پایتخت ژاپن شدند. این گره ها که در 
عمــق ۵۷۰۰ متری زیر ســطح دریا واقع شــده اند، حاوی 
 Nikkei میلیون ها تن کبالت و نیکل هستند و طبق گزارش
Asia، تصور می شــود که این مواد در طی میلیون ها ســال 

تشکیل شده باشند؛ چرا که فلزات منتقل شده از اقیانوس، به استخوان های ماهی و بستر 
دریا چسبیده اند. کبالت و نیکل دو جزء کلیدی و موردنیاز برای ساخت باتری های وسایل 
نقلیه الکتریکی )EV( هستند و درعین حال برای ساخت موتورهای جت، توربین های گاز 
و در پردازش شــیمیایی مورد اســتفاده قرار می گیرند. در این بررســی حدود ۶۷۰ هزار تن 

کبالت و ۸۱۰ هزار تن نیکل کشف شده که ارزش اقتصادی حیرت انگیزی دارد.

یادداشت

اینفوگرافیک یادداشت

گپ

ناصر امانی
عضو شورای شهر تهران

زینب فدایی
روزنامه نگار

سخنگوی کمیسیون تلفیق مجلس در گفتگو با »نقش اقتصاد« مطرح کرد

مصوبات کلیدی کمیسیون تلفیق برای حمایت از معیشت و توسعه زیرساخت ها

رضا سپهوند
روزنامه نگار

گپ

بازتاب
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